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حسن صادقی

برداشت از دارایی های 
کارگران  ممنوع!
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یادداشت

جبار کوچکی نژاد

مردم کاهش تورم
 را باور نمی کنند
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یادداشت

امیرعلی ابوالفتح

ضرورت بازگشت 
به برجام
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یادداشت

دکتر جواد معصومی

بوی فتنه 
از اردن می آید
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اروپا بار دیگر در چنبره امریکا

»تدبیر تازه«  از چشم انداز تاریک صلح
 در اروپا گزارش می دهد

امروز بر همه آشــکار شــده که برنده جنگ در اروپا، ایالات متحده اســت. تکرار 
همان اتفاقی که در جنگ دوم جهانی رخ داد. چین هم البته فرصت دارد که از این 
آب گِل آلود ماهی خودش را بگیرد. سابقه امر نشان می دهد که بعد از فروپاشی 
شــوروی در دهه نود، امریکایی ها قول نانوشــته ای به روس ها دادند که کاری به 

حیات خلوت آنها در شرق اروپا نداشته باشند اما...

در دانشگاه ها چه  خبر است؟

اخراج، تعلیق،   بازنشستگی
 اجباری اساتید

گروه اجتماعی: دانشگاه محل تولید علم است، اما حالا یا با مهاجرت گره خورده یا 
با اخراج، وقتی نتایج کنکور امسال اعلام شد، تعداد زیادی از رتبه های برتر همان 
روز اول گفتند به فکر مهاجرت هســتند، طوری که یک جامعه شناس در واکنش 
به تمایل به مهاجرت نخبه های کنکور به خبرآنلاین گفت: »مادامی که فضای 

اجتماعی یک کشور مسموم است، مهاجرت هم امری رایج و معمول است...

 یکی از دستور کارهای 
گروه بریکس تقابل با نظام اقتصادی غربی است

خروج اقتصاد ایران  از بحران با بریکس؟
گروه اقتصادی : بعد از آنکه معاون سیاســی دفتر رئیس جمهور از عضویت دائم 
جمهوری اسلامی ایران در گروه اقتصادهای نوظهور جهانی موسوم به »بریکس« 
خبر داد، تحلیل گران اقتصاد سیاســی مزیت این گروه برای ایران، در دور زدن 
تحریم ها را برجسته کردند. بانک کشورهای بریکس که »بانک توسعه نوین« 

نام دارد، یک بانک توسعه چندملیتی توصیف شده وسامانه اعلام ...

گزارشگزارشگزارش

246

ناترازی بانک ها یکی از شــاخص هایی به شمار می آید 
کــه به گفته دولت اصلی تریــن ضربه را به بدنه دولت 
وارد می کنــد. صاحبنظــران بانکی معتقدند بانک ها در 
حــال حاضر با وجود توصیه هــا و مصوب های دولت و 
مجلس توان پرداخت تســهیلات را ندارند و از ســوی 
دیگــر بدهکاری های بانکی باعث افزایش تقاضا برای 
اســتقراض از بانک مرکزی شــده و در نتیجه نرخ تورم 
افزایش می یابد، کارشناسان معتقدند؛ ورشکست شدن 
بانک های ایران دلایل گوناگونی دارد که به گفته برخی 
از کارشناســان تســهیلات تکلیفی، مشکلات تأمین 
نقدینگی و نبود شــفافیت در دارایی واقعی از مهم ترین 
این دلایل بوده و همواره در محور توجه کارشناســان 

امور بانکی قرار دارد...

احیاء ناقص بانک های 
ورشکسته 

9

»تدبیر تازه« در گفت وگو با یک کارشناس 
رویکرد خرید سهام بانک های ورشکسته 
توسط صندوق توسعه ملی را بررسی می کند

گزارش

گروه نفت وانرژی: رمیلا و قرنه غربی 2 دو میدان نفتی عظیم 
در عراق هستند که در مسیر تحقق هدف تولید روزانه هفت 
میلیون بشکه نفت خام تا سال 2027 برای عراق از اهمیت 
حیاتی برخودارند. در هفته های اخیر شرکت دولتی لوک اویل 
که بازوی کرملین در بخش نفت عراق قلمداد می شود متعهد 
شده است تا استخراج نفت از میدان قرنه غربی 2 را به میزان 
چشمگیری افزایش بدهد. در همین زمان شرکت مهندسی 
حفاری داکینگ که از زیرمجموعه های شــرکت ملی نفت 
چین سی ان پی ســی می باشــد، برنده مناقصه 192 میلیون 

دلاری قرارداد ساخت و مهندسی میدان رمیلا شده است.
این دو رویداد مهم در صنعت نفت عراق متعاقب اظهارنظر 

یکی از مقامات رده بالای کرملین خطاب به ایران...

 حمله گازانبری چین و روسیه 
به منابع نفتی عراق

11

»تدبیر تازه« گزارش  می دهد

گزارش

گروه اجتماعی : وضعیت شاخص های سلامت در ایران چگونه 
اســت؟ مثلًا درباره مرگ و میر نوزادان ایران چه کیفیتی 
دارد؟ یا امید به زندگی در ایران چند ســال اســت؟ این ها و 
برخی موارد دیگر شاخص هایی هستند که وضعیت سلامت 
در یک کشــور را مشــخص می کنند، وضعیتی که به نظر 
می رسد میان وزارت بهداشت در ایران و سازمان بهداشت 
جهانی اختلاف نظر جدی وجود دارد.طی ماه های گذشته 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشــت، ادعایی درباره رتبه برتر 
ایران در تمامی شــاخص های سلامت مطرح کرده است، 
شاید آخرین بار، در نشست این وزارتخانه با اصحاب رسانه 
به مناسبت روز خبرنگار در ساختمان وزارت بهداشت بود، 

در این نشست عین اللهی گفت:...

  مرگ زودرس  ایرانی ها 
را تهدید می کند

4

 گزارش جهانی: نوزادان در ایران زودتر
 از ۹ کشور منطقه می میرند

گزارش

بابک صدرایی کارشناس و تحلیل گر صنعت خودروسازی 
در گفت وگو با روزنامهٔ نقش اقتصاد، آغاز صنعتی شــدن 
ایران و قدم برداشتن کشور در مسیر صنعت خودرو را همراه 
با مونتاژکاری توصیف کرد و گفت: اولین خودروی تولید 

انبوه کشور، پیکان یا همان هیلمن هانتر انگلیسی بود.
صدرایی ادامه داد: تولید انبوه پیکان بسیاری از الِمان ها و 
دیدگاه ها را تغییر داد، چراکه ما وارد صنعت قطعه ســازی 
و تولید خودرو شــده بودیم و رویای تولید یک خودروی 
ملی در حال شــکل گیری بود، حرکتی که می توانســت 
دستاوردهای بزرگی به لحاظ سیاسی، اقتصادی، صنعتی 

و اجتماعی و فرهنگی برای کشور داشته باشد...

لزوم بومی سازی پلت فرم های 
روز خودرو

8

بابک صدرایی در گفت و گو با » تدبیر تازه« 
مطرح کرد

گپ

3

8

 پایـان فقر 
مطلـق ؛
 از ادعـا 
تا  واقعیت

مطابق برنامه هفتم توسعه فقر مطلق
 باید تا پایان سال ۱۴۰۶ 
به صفر برسد 

وعده های  توخالی تأمین مسکن

گروه اقتصادی: مسئله فقر یکی از مهم ترین مسائلی است که یک اقتصاد 
می تواند با آن درگیر باشــد. اقتصاد ایران نیز از این معضل مســتثنی نبوده 
است و طی سال های گذشته همواره برنامه هایی برای مقابله با این معضل 
در دســتور کار داشــته است. دولت ســیزدهم نیز از ابتدای شروع به کار با 

وعده ریشه کن کردن فقر و مقابله با آن فعالیت های خود را آغاز کرد...

» تدبیر تازه«   در گفت و گو با یک کارشناس  دلایل ناتوانی دولت در حوزه مسکن  را بررسی می کند
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 مارک میلی، رئیس ســتاد مشترک نیروهای مسلح ایالات 
متحده امریکا از مرزهای رژیم صهیونیستی به امان، پایتخت 
اردن ســفر و با »عبدالله دوم« پادشــاه این کشــور دیدار و 
گفت وگو کرد. به اســتناد خبرگزاری بترا، دفتر پادشــاهی 
اردن خبر داد که مارک میلی در سفری از پیش اعلام نشده 
وارد اردن شده است که در این دیدار دو طرف در خصوص 
توسعه مناسبات نظامی، دفاعی و امنیتی رایزنی کردند، این 
سفر بلافاصله پس از گردهمایی رهبران کشورهای مصر، 
اردن و فلسطین صورت گرفت که در این نشست سه جانبه 
موضــوع پایبندی رژیم صهیونیســتی به تمامی توافقات و 

اصول بین المللی تأکید شد.
این مقام ارشد نظامی در حالی از مرز رژیم صهیونیستی وارد 
اردن شــد که روز قبلش در تل آویو با هرتزن هیلوی، رئیس 
ستاد مشترک رژیم جعلی اسرائیل دیدار کرده و از سوی دیگر 
سفارت امریکا در بیانیه ای اعلام کرده بود که سفر اخیر مارک 
میلی در خصوص مســائل مربــوط به »امنیت منطقه ای«، 
»همکاری هــای دوجانبــه«، هماهنگی برای دفاع در برابر 
تهدیدات ایران و دیگر مسائل راهبردی مشترک بوده است.
آنچه مســلم است اینکه مناسبات و همکاری های گسترده 
نظامی، دفاعی و امنیتی فی مابین امریکا و اردن از قبل آغاز 
شــده به طوری که در حال حاضر این گونه به نظر می رســد 
کــه فرماندهی مرکزی ارتش امریکا به اردن منتقل شــده 
کــه رونــد شــامل: انتقال مرکز تأمین مهمــات قطر به نام 
فالکون، انتقال نیروهای مســتقر در افغانســتان و همچنین 
انتقال تجهیزات از کویت، عربســتان ســعودی و امارات، به 
کشــور اردن انجام شــده است. این حجم از انتقال نیروها و 
تجهیزات و لجستیک جای نگرانی را ابتدا برای کشور اردن 
داراست زیرا باعث استعمار امریکا در اردن و نقض حاکمیت 
در این کشور شده و این موضوع مغایر با قانون اساسی اردن 
و این اقدام بدون تصویب مجلس توســط دولت اردن اجرا 
شــده است، لذا طبق توافق قبلی صورت گرفته امریکایی ها 
به مدت پانزده ســال اقدامات مشــترکی از جمله هوایی و 
دریایی را اردن مورداستفاده قرار خواهند داد.باتوجه به شرایط 
امریکایی هــا در منطقــه »التنف« در مرز عراق و ســوریه و 
همچنین وضعیت نابسامان داخلی شریک راهبردی امریکا 
»رژیم صهیونیســتی« به نظر می رســد پایگاه و مقر اصلی 
فرماندهی هواپیماهای بدون سرنشــین و آموزش نیروها در 
اردن بیش از گذشته تقویت شود. به بیان دیگر غربی ها تلاش 
دارند که کشور اردن را به محلی برای استفاده امریکا برای 
فرماندهــی عملیــات ضد محور مقاومت جهت حفظ امنیت 
رژیم صهیونیســتی و مقابله با جمهوری اســلامی ایران در 
منطقه تبدیل کنند و این در صورتی اســت که ایران بارها 
و بارها به کشــورهای منطقه نســبت به این اهمیت خروج 
امریکا در منطقه هشــدار داده اســت.ازآنجایی که همواره 
سیاســت های اعلامی امریکا با اقدامات آن کاملًا دوگانه و 
خلاف جهت یکدیگر بوده در این دیدار نیز آنچه رســانه ای 
شده توسعه مشارکت اردن و امریکا در زمینه های دفاعی و 
همچنین تلاش های بین المللی برای مبارزه با تروریسم در 
یک رویکرد جامع بوده است. درصورتی که کمک های مالی 
ســالانه 1/۴۵ میلیارددلاری بین سال های 202۳ تا 2029 
میلادی امریکا به اردن بیشتر برای حمایت جدی تر از عدم 
فروپاشــی رژیم صهیونیســتی و مقابله با جبهه مقاومت به 
بهانه مبارزه با تروریســم و نتیجه آن عدم خروج از منطقه 
غرب آسیاست که در مصاحبه ژنرال میلی: »منطقه خاورمیانه 
برای امریکا بسیار مهم است و نمی توان تصور کرد که امریکا 
برای همیشه از خاورمیانه بگذرد« این امر کاملًا مشهود بوده 
و از طرفــی داعــش و ایدئولوژی آن را تهدیدی برای اردن 
مطرح کرد.بنابراین، تحرکات امریکا در اردن و همچنین در 
شمال عراق با رویکرد حمایت از رژیم صهیونیستی بوده و از 
سوی دیگر با فعال کردن گروه های افراطی به دنبال احیای 
تروریسم در منطقه هستند. اما این بار چندین هدف را به طور 
هم زمان در کوتاه و میان مدت در دستور کار دارند که برخی از 
این اهداف شامل طراحی عملیات جهت تغییر قواعد درگیری 
با روســیه در ســوریه و هدف بعدی با تقویت هواپیماهای 
بدون سرنشین در اردن و همچنین فعال کردن تروریسم در 
منطقه عراق و ســوریه، قطع امداد کریدور مقاومت از عراق 
به ســوریه و لبنان از زمین، هوا و دریا اســت، چرا که این 
کریدور مقاومت موجب شکســت های مجدد امریکایی ها از 
منظر امنیتی، سیاســی، ژئوپلیتیک، اقتصادی و فرهنگی در 
گذرگاه های مهم از جمله گذرگاه »البوکمال، القائم« خواهد 
شــد.جمع بندی اینکه بیانات ســید حسن نصرالله، دبیرکل 
حزب الله حاکی از این است که نیروهای امریکایی در منطقه 
شرق فرات در سوریه در مناطق بوکمال و دیرالزور در حال 
بازســازی و ســازماندهی فرماندهان تروریست ها از جمله 
داعــش بــرای مدت زمان طولانی بوده تا به این وســیله به 
محــور مقاومــت حمله و زمینه لازم را برای ایجاد ناامنی در 
ایران، عراق و ســوریه در میان مدت و بلندمدت و همچنین 
جلوگیری از فروپاشــی رژیم صهیونیســتی را فراهم کنند و 
سفرهای مقامات امریکایی و رژیم صهیونیستی با این منظور 

صورت گرفته است.

بوی فتنه از اردن می آید

امروز بر همه 
آشکار شده که 
برنده جنگ در 
اروپا، ایالات 
متحده است. 
تکرار همان 
اتفاقی که در 
جنگ دوم 
جهانی رخ 
داد. چین هم 
البته فرصت 
دارد که از این 
آب گلِ آلود 
ماهی خودش 
را بگیرد. سابقه 
امر نشان 
می دهد که بعد 
از فروپاشی 
شوروی در 
دهه نود، 
امریکایی ها 
قول نانوشته ای 
به روس ها 
دادند که 
کاری به حیات 
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موفقیت ها و دســتاوردها و ناکامی ها و شکســت هایی هم در عملکرد دستگاه 
دیپلماســی بوده اســت. از موفقیت هایی که شــاهد بودیم، این است که روابط 
ایران و عربستان بعد از سال ها برقرار شد و متعاقب آن رابط با کشورهای حوزه 
خلیج فارس نیز روی آرامش گرفته اســت. هم چنین با برخی کشــورهای غرب 
آسیا روابط و همکاری های خوبی شکل گرفت و تنش ها فروکش کرد. اکنون 
شــاهد گفت وگوی غیرمســتقیم با مصر هستیم که امیدوارکننده است. توافقی 
که اخیراً با آمریکا حاصل شد که تعدادی زندانی مبادله شدند و مبالغی آزاد شد 
نیــز از موفقیت هــا بود. علاوه بر این در عرصه روابط با آفریقا و آمریکای لاتین 
شاهد گشایش هایی بودیم و مهم تر عضویت در پیمان شانگهای و زمینه سازی 
عضویت در بریکس است که اقدامی بسیار قابل توجه و مهم در پیشبرد سیاست 
خارجی کشور است.عملکرد دستگاه دیپلماسی در یک سال گذشته در رابطه با 
بهبود روابط و مناســبات با اروپا و آمریکا و نیز با افغانســتان قابل توجه اســت. در 
ارتباط با افغانستان باید بگویم تنش هایی به وجود آمد و طالبان حق آبه ایران را 
همچنان نمی دهد و این فشار بر دستگاه دیپلماسی است که این حق را اعمال 

کند. هم چنین در بهبود مناسبات ایران و کشورهای اروپایی و آمریکا موفقیتی به 
دست نیامده است. گرچه غربی ها در وخیم شدن روابط دو طرف، بیشتر از ایران 
مقصر هستند اما از دستگاه دیپلماسی انتظار می رفت از این وخامت جلوگیری 
کند.در دیپلماسی عمومی موفقیت زیادی نداشتیم. در موضوع فروش پهپادها 
به روسیه و متهم شدن ایران در جنگ اوکراین جا داشت تا دیپلماسی عمومی 
دســتگاه سیاســت خارجی فعال تر برخورد کند و نســبت به رفع چنین اتهامی از 
ایران اقدامات موثرتری انجام دهد.بنده معتقدم در حال حاضر برجام حیات دارد 
و بخشی از قطعنامه 22۳1 است و تا وقتی قطعنامه معتبر است، برجام هم معتبر 
است، فارغ از اینکه آمریکا در آن باشد یا نباشد.ما باید اول تکلیف خود را روشن 
کنیم که معتقدیم اسراییل و عربستان تابع آمریکا هستند یا آمریکا تابع آنها. من 
معتقدم همه کشورهای متحد آمریکا، تابع آمریکا هستند و اگر آمریکا منافعش 
اقتضا کند، آن ها و مواضع شان را کاملًا نادیده می گیرد. در برجام آمریکا دنباله رو 
عربستان نبود که بگویید چون عربستان مخالف برجام است از آن خارج می شوم 
و روشــن اســت که تابع ماجرا، عربستان است. اگر مشکلات تهران و واشنگتن 

حل شود طبعاً اثر آن در کاهش تنش ایران با برخی از متحدان غربی آمریکا دیده 
می شود، اما نمی شود انتظار داشت که با بهبود روابط تهران و ریاض شاهد بهبود 
روابط تهران ـ واشــنگتن باشــیم. نه عربستان و نه اسراییل عامل خروج آمریکا 
از برجام نبودند بلکه منافع ملی آمریکا در دولت ترامپ موجب خروج این کشور 
از برجام شــد. از این رو الان که روابط تهران و ریاض خوب شــده، الزامی ندارد 
کــه آمریــکا بخواهد روابطش با ایران را بهبود دهد.به هرحال تلاش برای قانع 
کردن آمریکا برای بازگشت به برجام هنوز از مهمترین پرونده هاست که دستگاه 
دیپلماسی باید به طور جدی در دستور کار داشته باشد.اما در دو مسیر دیگر که 
شاید چندان به وزارت خارجه مرتبط نباشد معتقدم باید تلاش های خود را گسترش 
دهیم یا بهتر است بگویم امیدوارم گسترش دهیم. اول ترمیم وجهه بین المللی 
ایران و دوم تقویت اقتصاد ملی با این هدف که اثرگذاری فشارهای وارده غرب 
بر ایران کاهش یابد. البته این ها جزو وظایف ذاتی دستگاه دیپلماسی نیست اما 
اثراتش بر دیپلماسی و سیاست خارجی ایران ملموس خواهد بود. اگر اقتصاد ایران 
تقویت شود فشار کمتر می شود و فضا برای بهبود و تسهیل روابط فراهم می شود.

اروپا 
بار دیگر 
در چنبره 
امریکا

»تدبیر تازه«  از چشم انداز تاریک 
صلح در اروپا گزارش می دهد

امروز بر همه آشــکار شــده که برنده جنگ در اروپا، 
ایالات متحده است. تکرار همان اتفاقی که در جنگ 
دوم جهانــی رخ داد. چیــن هم البته فرصت دارد که از 
این آب گِل آلود ماهی خودش را بگیرد. ســابقه امر 
نشــان می دهد که بعد از فروپاشــی شوروی در دهه 
نود، امریکایی ها قول نانوشته ای به روس ها دادند که 
کاری به حیات خلوت آنها در شرق اروپا نداشته باشند 
اما بتدریج زیر قولشان زدند و کشورهای مرکز و شرق 
اروپــا را یکــی پس از دیگری بــه ناتو اضافه کردند و 
بتدریج به مرزهای روسیه نزدیک شدند. روسیه در آن 
زمان متوجه خطر نشد. شاید هم متوجه شد اما توان 
مقابله نداشــت. نزدیک کردن ناتو به مرزهای روسیه 
در این ســه دههٔ بعد از شــوروی همیشه حربه ای در 
دســت امریکا بوده برای فشــار بر روسیه. غربی ها در 
سال 201۴ با زیرکی تمام در مقابل الحاق کریمه به 
روســیه عکس العمل مهمی نشان ندادند و به نوعی 
چراغ ســبز هم دادند و ســر و ته قضیه را با چند تذکر 
دیپلماتیک و چند تحریم آبکی و امضای پیمان های 
مینسک 1 و 2 هم آوردند. با این کار، کریمه بصورت 
یک اســتخوان لای زخم در روابط اوکراین و روسیه 
باقــی ماند. امریکایی ها در تمــام این مدت به آتش 
ناسیونالیستی اوکراینی ها دمیدند تا آنها را رو در روی 
روس ها قرار دهند و امکان آشتی را از بین ببرند. با از 
دســت رفتن کریمه، اوکراینی ها راه برگشت نداشتند 
و لذا بر عضویت در ناتو اصرار کردند. با این تحولات 
کنترل بازی کاملًا بدست امریکایی ها افتاد. امریکا این 
آزادی عمل را بدست آورد که هم بتواند به درخواست 
اوکرایــن بــرای عضویت در ناتو جواب منفی بدهد و 
ترمزش را بکِِشــد و ســطح تشنج را پایین بیاورد و هم 
هــر زمــان که اراده کرد بتواند دَم به دَم اوکراین بدهد 
و از عضویت آن حمایت کند وآن را تشــجیع کند و 
پایش را بگذارد روی دُم روســیه. کیسینجر در همان 
ســال 201۴ تاکید کرد که عضویت اوکراین در ناتو 
یعنی جنگ. دیدیم که پیش بینی وزیر خارجه اسبق 
درســت از آب در آمد و امریکا با حمایت از عضویت 
اوکراین در ناتو بنزین روی هیزم ریخت. این یک دام 

برای مسکو بود.
دیدیم که سیاست خارجی غیر منعطف روسیه در دام 
افتاد و اشــتباه حمله به افغانســتان )در دههٔ هشتاد( را 
تکرار کرد و به اوکراین حمله و روس تبارهای شــرق 
اوکراین را به جدائی تشویق کرد. ناتو در ابتدای جنگ 
دخالت نظامی مهمی انجام نداد تا روسیه کاملًا آلودهٔ 
جنگ شــود و اوکراین را بی دفاع نگه داشــت تا یک 
توفیق نظامی اولیه نصیب روس ها شــود. ناتو از چند 
ماه قبل از جنگ، خبر حمله قریب الوقوع روســیه را 
می داد اما عمداً از تجهیز اوکراین امتناع کرد و دست 
رد به سینه زلنسکی زد.امریکا و اروپای غربی به تهدید 
و جنــگ لفظــی اکتفا کردند و با عضویت اوکراین در 
ناتو بشدت مخالفت کردند چرا که در صورت عضویت 
اوکراین، طبق منشور ناتو باید به روسیه اعلان جنگ 
می دادند. ناتو صریحاً اعلام کرد که از درگیری با روسیه 
اجتناب می کند و این به معنی لهِ شــدن اوکراین بود. 
در ماه های اول از تســلیح اوکراین خودداری کردند تا 
اوکراین به اندازه کافی ضعیف بشود و زمین از دست 
بدهد. در ماه های اول جنگ وقت کشــی کردند و به 
روســیه اجازه داده شد که بخش های مهمی از شرق 
اوکراین را اشغال کند.بعد از خاکستر شدن اوکراین و 
فرسوده شدن ماشین جنگی روسیه، مرحله دوم نقشه 
پیاده شــد. افغانستانیزاســیون اوکراین. بعد از اشغال 

افغانســتان توسط شوروی سابق در 1979، امریکا و 
متحدانش جنگ جویانی را در گوشه و کنار افغانستان 
مسلح کردند تا برای نجات کشورشان از اشغال علیه 
شوروی ها جهاد کنند. جنگ چریکی علیه یک ارتش 
کلاســیک متجاوز. این جنگ ده ســال طول کشید، 
ضربه بزرگی به حیثیت نظامی شوروی وارد شد و ضعف 
دیپلماتیک و ضربه اقتصادی ناشــی از جنگ، مقدمه 
تجزیه شوروی شد. چیزی نصیب افغانستان نشد جز 
جنــگ و مرگ که هنوز هم ادامه دارد. کمک نظامی 
به اوکراین طبق یک برنامه زمانی دقیق از اســلحه 
ســاده شروع شــد و کم کم به سلاح های سنگین تر 
مثل توپخانه و تانک و سیستم های ضد هوایی رسید. 
اخیــراً صحبت از جنگنده هم هســت. بودجه کمک 
نظامــی غرب به اوکرایــن بتدریج و بصورت کنترل 
شده افزایش یافت و بایدن و اروپا هر روز رقم جدیدی 
از کمــک نظامی بــه اوکراین اعلام می کنند. کمک 
نظامی غرب به اوکراین همیشه چند قدم از پیشروی 
روسها عقب است تا صحنه جنگ همچنان گرم بماند. 
دقــت کنید که اعطای جنگنده اف-16 به اوکراین از 
طرف دانمارک و هلند که اخیراً در بوق و کرنا کرده اند 
مشــروط اســت. آفتابه و لگن هفت دست اما از شام 
و نهار خبری نیســت. جیکوب المان جنســون، وزیر 
دفاع دانمــارک تأیید کرده که جنگنده های اف-16 
را به شرط آموزش خلبانان نیروهای مسلح اوکراین، 
اخذ مجوزهای لازم و آماده شــدن زیر ســاخت های 
این کشــور به کی یف ارسال می کند. او گفت ممکن 
است اوکراین تنها اجازه داشته باشد که جنگنده های 
اهدایــی دانمــارک و هلند را در داخل مرزهای خود و 
برای بیرون راندن دشــمن از مرزهایش استفاده کند. 
این شــرط ماســت. چه تانک باشد، چه جنگنده یا هر 
چیــز دیگر. ژنرال جیمز هکر، فرمانده نیروی هوایی 
ناتو نیز اعلام کرد که اگرچه تحویل این جنگنده های 
اف-16 به اوکراین در سال 202۴ آغاز خواهد شد، اما 
بر اســاس آخرین ارزیابی ها انتظار نمی رود تا پیش از 
سال 2027 نیروی کارآمدی که قادر به انجام عملیات 
میدانی باشد، تشکیل شود. بنظر می رسد اعطای این 
جنگنده ها نوشداروست برای اوکراین، اما بعد از مرگ 
سهراب.افزایش قدرت مقاومت اوکراینی ها و افزایش 
اعتماد بنفس آن ها به طولانی شدن جنگ کمک کرد 
و خواهد کرد. با طولانی شدن جنگ و تقویت اوکراین، 
ماشین نظامی و متعاقب آن توان اقتصادی و متعاقب 
آن دستگاه سیاسی روسیه به عقب رانده شد. دکترین 
نظامی غرب به رهبری امریکا اینست که اوکراین تا 
حدی باید قوی شــود که بتواند مانع پیشروی روسیه 
شود اما نه آنقدر قوی که بتواند به خاک روسیه تعرض 
کند. این وضعیت کجدار و مریز هم روسیه را در میدان 
جنگ حفظ خواهد کرد و هم اوکراین را. هیچکدام در 
ایــن وضعیت امکان ترک جنگ را ندارند چون ترک 
جنگ در شرایط فعلی هیچ دست آوردی برای آن دو 
نخواهند داشت. این یعنی تداوم جنگ تا آینده نامعلوم. 

همان چیزی که هدف کاخ سفید و پنتاگون است.
در یک مورد آشــکار، واشنگتن پست )۴ اردیبهشت( 
افشا کرد که اوکراین تحت فشار امریکا از یک حمله 
نظامی گســترده در داخل خاک روسیه منصرف شده 
اســت. چرا که خط قرمز ناتو عدم مواجههٔ مســتقیم با 
قوای روســیه اســت. خط قرمزی که عملًا به معنای 
اینست که اوکراینی ها فقط می توانند از خود و تنها در 
خاک خود دفاع کنند اما نمی توانند به دشــمن حمله 
موثری انجام دهند. چرا که روسیه بلافاصله آنرا حمله 

غرب و ناتو به خودش تلقی خواهد کرد و به خود اجازه 
خواهــد داد که آن دول را متخاصم بخواند و به منافع 
آنها در هر جای دنیا حمله کند. مِدودِف چند بار تهدید 

به حمله اتمی کرده است.
اروپائیــان اما در این جنگ در موضع برنده نیســتند. 
آن ها هنوز از آتش جنگ دوم جهانی رها نشده بودند 
که دچار جنگ سرد شدند. مصائب جنگ گرم کم بود 
زمهریر جنگ سرد بدنبالش آمد. دو ابر قدرت وقت در 
دور دست نشستند و اروپا را به میدان رقابت و برتری 
جویی سیاســی و نظامــی و ایدئولوژیک خود تبدیل 
کردند. اروپا به دو بلوک شــرق و غرب تقســیم شد و 
انواع موشــک ها و سلاح های متعارف و غیر متعارف 
در دو طرف خط حائل مســتقر شــدند و هر روز تهدید 
از یک طرف که چنین و چنان می کنیم. این کابوس 
و سایه جنگ تا 1991 ادامه یافت و با فروپاشی اتحاد 
شــوروی به یک آرامش موقتی رســید. از این سال به 
بعــد بلوک غرب تلاش کرد تا بازماندگان شــوروی 
سابق را در سیستم سیاسی و ایدئولوژیک خود هضم 
کند. یکی از متفکران امریکایی مدعی شد که تاریخ 
به پایان رسیده و لیبرال دمکراسی پیروز نهایی ست و 
تا ابد بر جهان حکم خواهد راند؛ غافل از اینکه روسیه 
پس از یک دوره فترت، به تزاریســم برگشــت و ساز 
جدائی زد و اژدهای زرد بی اعتنا به لیبرال دمکراسی، 
همه رقبا را کنار زد و مدعی همسری با قدرت شماره 
یک جهان شد. حالا اروپائیان یکبار دیگر آتش جنگ 
را بیخ گوش خودشــان حس می کنند. در حال تجربه 
بحران انرژی و تورم هستند و به درستی واهمه دارند 
که مبادا دامنه جنگ به خاکشان کشیده شود. اروپای 
جنگ دیده از ریسمان سیاه و سفید می ترسد. هر چه 
توان دارند به اوکراین کمک می کنند تا این سد شکسته 
نشود. اروپائیان اما هزینه می دهند و برای امریکا بازی 
می کنند. اروپائیان بعد از ســالها که تلاش می کردند 
از دایره نفوذ امریکا رها شــوند و متحد شــوند و هویت 
مستقل پیدا کنند و گاهی بتوانند به ساز امریکا نرقصند، 
بار دیگر ناچار شده اند از ترس روسیه به دامان امریکا 
پناه ببرند. اروپا بار دیگر در چنبره امریکا گرفتار شده.

تا اینجای کار اوکراین با خاک یکســان شده، روسیه 
تضعیف شده و اروپا درگیر تورم و کمبود انرژی است 
و محتاج کمک امریکا. اروپا وابســته به گاز صادراتی 
امریکاســت برای جبران کاهش واردات گاز و نفت از 
روســیه. واردات LNG اروپا از امریکا نسبت به قبل از 
جنگ دوبرابر شده است، به قیمتی خیلی بیشتر از گازی 
که در گذشته از طریق لوله از روسیه دریافت می کرد. 
امروز بر همه آشکار شده که برنده جنگ در اروپا، ایالات 
متحده است.سرنوشت این جنگ چه خواهد شد؟ صلح 
کجاست؟ صلح در جائی رخ می دهد که نقطه مشترکی 

بین طرفین وجود داشته باشد.
کرملین، همســایگی ناتو بــا مرزهای خود را تهدید 
بزرگی برای موجودیت خود می داند. نجات روســیه 
را در گرو پیروزی در این جنگ می داند. بعید اســت 
روسیه به کمتر از بی طرفی اوکراین )نپیوستن به ناتو( 
رضایت بدهد و بعید است روسیه حاضر به پس دادن 
زمین های اشغال شده باشد. روسیه بدون دستیابی به 
این اهداف نمی تواند جنگ را تمام کند. رابطه روسیه 
با اروپا و امریکا خصمانه است و پیوستن فنلاند و سوئد 

به ناتو این رابطه را وخیم تر کرد.
اوکرایــن در 201۴ کریمــه را از دســت داده و این بار 
دو اســتان شــرقی را. دسترسی آن به دریای سیاه هم 
محدود شد. چطور می توان انتظار داشت که اوکراین 

بعد از این همه خرابی و مرگ به کمتر از باز پس گیری 
سرزمین های از دست رفته رضا بدهد؟ بخصوص که 
از غرب قول حمایت گرفته اســت. ادامه این وضعیت 
اوکراین را در نظام بین المللی به یک کشور بی اثر تبدیل 
خواهــد کرد. موجودیت اوکراین هم در گرو پیروزی 
در این جنگ اســت. اوکراین بدون دســتیابی به این 
اهداف نمی تواند جنگ را تمام کند. از 201۴ تا کنون 
دیوار کینه بین دو ملت روس و اوکراین هر روز بالاتر 

رفته و این در آینده کوتاه مدت قابل اصلاح نیست.
اروپا به روسیه به چشم یک تهدید امنیتی نگاه می کند 
و ترس دارد که روسیه سنگر اوکراین را فتح و سپس 
به ســمت غرب اروپا پیشروی کند. چه بهانه ای بهتر 
از عضویت این کشــورها در ناتو. لذا پیروزی روســیه 
تهدیدی جدی برای اروپا هم هست. موجودیت اروپا 
در گرو پیروزی اوکراین در این جنگ است. اوکراین 
دژ اروپا در مقابل روســیه اســت. اروپا بدون اطمینان 
از امنیــت کامل از جبهه شــرق نمی تواند حمایت از 

اوکراین را رها کند.
موجودیت امریکا اما در گرو این جنگ نیست و لذا ابتکار 
عمل بیشتری از دیگر بازیگران دارد. تضعیف روسیه 
و بیرون راندن آن از جرگه قدرت های اول اقتصادی 
جهان هدفی ست که برای امریکا قابل حصول است. 
گرچــه بــرای امریکا هزینــه دارد و آن را از تمرکز بر 
چین، رقیب شماره یک، باز می دارد اما بنظر می رسد 
طولانی شدن جنگ ارزشش را داشته باشد. جنگ هر 
چــه طولانی تر، رقیب ضعیف تر. با تداوم جنگ، اروپا 
همچنان در چنبره قدرت امریکا باقی خواهد ماند. بی 
دلیل نیســت که امریکا به هر طرح صلحی به دیده 
تردید نگاه می کند و روی خوش نشان نمی دهد.هدف 
بلند پروازانهٔ امریکا می تواند نابودی رژیم پوتین باشد 
که البته عواقب و هزینه های بســیار زیاد و پیامدهای 
غیر قابل پیش بینی دارد و معلوم نیست که فواید آن 
بــر هزینه ها و ریســک های آن بچربد. این وضعیت 
ریســک حمله اتمی روسیه را افزایش می دهد. شاید 
یک روســیه متحد و ضعیف برای امریکا بهتر از یک 
روسیه متلاشی و درگیر جنگ داخلی و چند پاره باشد. 
در این صورت کنترل زرادخانه هسته ای روسیه بدست 

چه کسانی خواهد افتاد؟
چین و هند با هوشمندی تمام دامن خود را از این جنگ 
کنار کشیدند و حالا بدون اینکه هزینه زیادی بپردازد 
آماده هستند تا از ثمرات اقتصادی جنگ بهره ببرند.

با این اوصاف، چشم انداز صلح در اروپا تاریک است. 
بر این اساس، کشور ما باید:

- همچنان فاصله خود از جنگ را حفظ کند.
- مــاده تلاطم در بازار مــواد غذائی و مراقب امنیت 

غذایی مردم باشد.
- برای ارزان فروشــی نفت و گاز و بازارهای دیگری 

همچون فولاد از سمت روسیه تدبیر کند.
- آماده سستی و بی عملی روسیه در مذاکرات هسته ای باشد.

- انتظار کمرنگ شدن نقش روسیه در مناقشه قفقاز 
جنوبی را داشته باشد.

- از اضطــرار روســیه برای اتصــال به خلیج فارس 
حداکثر اســتفاده اقتصادی را ببرد. آقای پوتین در روز 
سه شنبه 22 اوت در سخنرانی آغازین اجلاس بریکس 
در ژوهانســبورگ آفریقای جنوبی گفت:  در شــرایط 
فعلی، مسکو قصد دارد جریان حمل و نقل و لجستیک 
را به شرکای قابل اعتماد از جمله کشورهای بریکس 
تغییر دهد. در این اجلاس با عضویت شش کشور، از 

جمله ایران، در این اتحادیه موافقت شد.

دکتر جواد معصومی
 پژوهشگر بین الملل

ضرورت بازگشت 
به برجام

امیرعلی ابوالفتح
کارشناس مسائل 

بین الملل

یادداشت

یادداشت

سعید قصابیان
روزنامه نگار
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مطابق 
اعلام مرکز 

پژوهش های 
مجلس فقر 

مطلق ناتوانی در 
کسب حداقل 

استاندارد 
زندگی است. 

به عبارتی 
فقر مطلق 

عدم دسترسی 
به حداقل 

معشیت را 
در جامعه 

بررسی کرده 
و تحت تاثیر 

توزیع درآمد در 
جامعه نیست. 

در مطالعات 
مربوط به این 

نوع فقر به 
موضوع تأمین 

حداقل نیازهای 
اساسی پرداخته 

می شود، 
بنابراین 

در برخی از 
کشورهای 

پیشرفته حتی 
ممکن است 
فقیر مطلق 

وجود نداشته 
باشد

امروز مدیریت 67 درصد ســهام بانک رفاه را از حیطه  اختیار تأمین 
اجتماعی که براساس تمام اسناد تاریخی مالک 100 درصد سهام این 
بانک است، گرفته اند و به وزارت اقتصاد و دارایی انتقال داده اند تا این 
وزارتخانه هرطور صلاح بداند در مورد سهام این بانک تصمیم گیری 

کند!
برگزارکننده مجمع سالانه  بانک رفاه، وزارت اقتصاد و دارایی بوده و 
بخشی از سود عملکرد بانک را بین سهامداران توزیع کرده ولی از آن 
طرف، سود تقسیم شده را به عنوان مالیات از مالکیت سازمان تأمین 
اجتماعی خارج کرده و به خزانه داری منتقل نموده؛ یعنی هیچ انتفاعی 
از این بانک نصیب ســازمان نشــده! در کمال تأسف، بانکی که از نظر 
دارایی و ثروت با شستا برابری می کند، در حال حاضر نمی تواند هیچ 

کمکی به سازمان و بیمه شدگان آن کند.
شرایط فعلی بحران آفرین است و اگر روزی پرداخت حقوق بازنشستگان 
با تأخیر مواجه شــود، عامل آن وضعیت فعلی و تصمیم اشــتباه دولت 
اســت. در این شــرایط، مجلس به عنوان حافظ منابع بیمه شدگان در 
مقابل این سیاست سکوت کرده است، سکوت نمایندگان مجلس در 

این باره به دقت توسط کارگران رصد می شود.
در سیاست های کلی تأمین اجتماعی ابلاغی مقام معظم رهبری، بر 
تقویت دارایی های سازمان تأمین اجتماعی تاکید شده، بانک رفاه از 
باارزش ترین دارایی های سازمان است اما دولت آن را از سازمان گرفته! 
گزارش مجمع سالانه بانک رفاه نشان می دهد که این بانک 176 هزار 
میلیارد ســود قابل تقســیم دارد، اگر در چارچوب قانون رفتار شده بود، 
این سود متعلق به تأمین اجتماعی بود و بسیاری از مشکلات سازمان 
با این نقدینگی حل می شد، سازمان دیگر نیازی به اتخاذ روش های 
پرهزینه برای عمل به تعهدات نداشت. متاسفانه تقریباً همه  این سود 
به حســاب خزانه داری کل رفته و یک جریمه  مالیاتی 1۸00 میلیارد 

تومانی هم به حساب تأمین اجتماعی نوشته اند.
 این شــرایط برای جامعه  کارگری قابل تحمل نیســت. اگر وضعیت 
تأمین اجتماعی را در دهه  ۵0 با امروز مقایسه کنیم، تفاوت های بسیار 
می بینیم؛ آن سال ها واگذاری زمین بیمارستان میلاد، زمین بیمارستان 
لواســانی، بیمارستان فیاض بخش و کمک های بلاعوض و مستمر 
دیگر، از اقداماتی بود که توســط دولت با هدف قدرتمندســازی تأمین 
اجتماعی انجام می شد و سازمان معافیت عوارضی و مالیاتی هم داشت؛ 
اما حالا چطور؟ در دهه های اخیر، تعهدات فراوانی به سازمان تحمیل 
شــده بدون پشــتوانه و اعتبار و همچنین عوارض و مالیات و ســلب 
مالکیت از دارایی ها و بیمارستان های سازمان مزید بر علت شده است.
 عدم پرداخت مطالبات سازمان توسط دولت، اوضاع را به مراتب بدتر 
کرده است به گونه ای که دیگر وضعیت تأمین اجتماعی با سال های 
ابتدای دهه ۵0 شمسی اساساً قابل قیاس نیست.دولت هیچ توجهی 
به سازمان تأمین اجتماعی ندارد. متاسفانه برخورد نامناسب با سازمان 
تأمین اجتماعی به یک رویه  عادی تبدیل شــده؛ امروز دولت اصرار 
دارد سهام بانک رفاه را به هر قیمتی شده به بخش خصوصی واگذار 
کند. بانک رفاه به گواه تاریخ توســط بیمه شــدگان تأسیس شده و در 
بزنگاه های تاریخی به کمک ســازمان و کارگران آمده و بحران های 
بسیاری را مدیریت کرده؛ مالکیت آن را از دست سازمان خارج کنند، 
کمال بی تدبیری ست.کارگران شاغل و بازنشسته حساسیت بسیاری 
روی مســاله تأمین اجتماعی و بانک رفاه دارند؛ به دولت و نهادهای 
تصمیم گیر تذکر می دهیم قبل از هر رفتاری، به عواقب آن بیندیشید؛ 
اســتمرار دست اندازی به اموال تأمین اجتماعی، خلاف منافع مردم و 
نظام است؛ باید روند واگذاری بانک رفاه متوقف شود که اگر متوقف 
نشود، زندگی جامعه  کارگری به خطر می افتد. 99 درصد سهام بانک 
رفاه متعلق به ۴۵ میلیون نفر بیمه شده و مستمری بگیر کارگری است، 
نمی توانند به خاطر منافعِ حکمرانی خود آن را به خزانه داری و بیت المال 
منتقل کنند. استقلال بانک رفاه باید حفظ شود. اینکه دولتی با کمبود 
منابع مواجه است، بیاید دست در جیب کارگران کند، قانونی نیست. 
بانــک رفــاه یک تعاونی فراگیــر و متعلق به میلیون ها نفر از جمعیت 

کشور است و هیچ دولتی حق ندارد به هیچ دلیلی به آن دست بزند.

رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر: 
گرانی در پایان شهریور را تأیید نمی کنم

محمد کشــتی آرای، کارشناس رسمی بازار طلا و رئیس سابق اتحادیه 
طلا و جواهر، درباره رکود در بازار طلا به »انتخاب« گفت: دو ماه است 
که بازار طلا هیچ نوســانی ندارد. در دو ماه اخیر بازار بســیار ثبات داشته 
و علت این اســت که قیمت جهانی طلا نوســانات طبیعی خود را داشته 
اســت. طلا از 1۸90 دلار تا 19۳۵ دلار در نوســان بوده است. اما همین 
نوسان را در دو ماه گذشته در خصوص قیمت ارز داشته ایم. قیمت ارز در 
کانل ۴9 بود که با خبر انتشــار منابع مالی ایران باعث شــد قیمت ارزش 
کاهش پیدا کند. یک هفته است که قیمت سکه و طلا و ارز تحت تأثیر 
اخبار مثبت ورود منابع مالی ایران از کره تحت تأثیر قرار گرفته اســت. 
نوسانات در بازار طلا و ارز بسیار جزئی و طبیعی است.وی درباره احتمال 
گران شدن طلا در آغاز پاییز اشاره کرد: طی چند وقت اخیر نوسان نیم 
تا 2 درصد را داشته ایم. در دو ماه اخیر البته بیش از 1.۵ درصد نوسان در 
بازار طلا را مشاهده نکردیم. در خصوص طلا، سکه و ارز قیمت گذاری ها 
قابل پیش بینی نیست. اینکه می گویند پایان شهریور طلا گران می شود 
را تأیید نمی کنم. قیمت ها تابع یک سری مسائل سیاسی و جهانی است 
که قابل پیش بینی نیست و اظهار نظر در این موارد بر پایه منطق نیست. 

پیش بینی قیمت طلا و سکه بیشتر از ۴۸ ساعت اعتبار ندارد. 

برداشت از دارایی های کارگران
 ممنـــوع!

دولت ها اصولًا گزارش هایشــان به همین شــکل بوده که از بهبود شرایط 
اقتصادی گزارش می دهند و می گویند که تورم را کاهش می دهند. در دوره 
ریاست جمهوری آقای رییسی هم همین بوده، هر چند تلاش هایی در حال 
انجام اســت به طوریکه می بینیم برای کاهش رشــد نقدینگی و نرخ تورم 
بانک ها را قفل کرده اند به طوریکه حتی وام ازدواج هم پرداخت نمی کنند.تورم 
معمولًا از دو طریق کنترل می شود و در حال حاضر دولت به دنبال کنترل و 
کاهش حجم نقدینگی است تا از این طریق با این روش بتواند تا حدی تورم 
را کنترل کنند، روش دیگر برای بهبود فضای اقتصادی و کنترل تورم ایجاد 
رونق اقتصادی است تا از طریق افزایش تولید، صادرات و... شاهد شکوفایی 
اقتصادی باشــیم و در شــرایط بهبود فضای اقتصادی نرخ تورم کاهش پیدا 
کنــد. اما گویا دولــت روش کنترل نقدینگی با قفل کردن بانک ها انتخاب 

کرده که روش درستی نیست و نمی تواند پاسخگو باشد.
با این روش شاید دولت بتواند به بانک ها فشار بیاورد که نقدینگی کمتری 
را وارد بازار کند اما این اقدام دقیقاً مانند فنر عمل می کند و دولت ناچار است 

که در نهایت این فشار را از روی بانک ها بردارد.
اگــر قــرار باشــد که دولت تولید را افزایش دهد یکــی از منابع تأمین مالی 
بانک ها هســتند و رشــد تولید از سیستم بانکی تحقق پیدا می کند. از سوی 
دیگر روش دیگر برای رشــد تولید مشــارکت مردم در اقتصاد است چراکه 
بخشی از نقدینگی در اختیار مردم قرار دارد، اگر مردم همین نقدینگی وارد 
فعالیت هــای مولد کننــد، به طور قطع نتیجه این روند کاهش تورم خواهد 
بود امروز مردم ایران نقش آنچنانی در اقتصاد کشورشــان ندارند و اقتصاد 

همچنان در دست دولتی ها است.
بنابراین نه منابع مردمی وارد اقتصاد می شود و نه منابع بانکی چراکه دولت 
برای کنترل نقدینگی جلوی منابع بانکی را گرفته است و منابع بانکی وارد 
بخش تولید نمی شود. در این شرایط شاهد رکودی در اقتصاد ایران هستیم و 
سؤال این است که آیا این رکورد تورم را کاهش می دهد؟ شاید در کوتاه مدت 
تورم نقطه به نقطه کاهش پیدا کند اما در نهایت مردم این کاهش نرخ تورم را 
در سفره خود احساس نمی کنند.مردم به قیمت کالای ضروری نگاه می کنند، 

وقتی هر یک کیلو گوشت به ۵00 هزار تومان می رسد یعنی مشکلی در اقتصاد 
وجود دارد، همچنان فشار تورمی بر روی اقتصاد ایران است به همین دلیل 
مردم باور نمی کنند که تورم کاهش پیدا کرده است.درباره اینکه فاصله بین 
غنی و فقیر در این مدت کاهشی بوده باید توجه داشت در جامعه به همان 
میزان که افزایش قیمت و تورم داریم، به همان اندازه فاصله بین گروه های 
درآمدی افزایش پیدا می کند. آقای خاندوزی در صورتی می تواند بگوید که 
این فاصله کاهش پیدا کرده پیش از آن اقداماتی مانند افزایش تولید، کاهش 
تورم، حمایت ویژه از اقشار آسیب پذیر و حقوق بگیر انجام شده باشد اما امروز 
می بینیم که حقوق بگیران در یک فشار شدید اقتصادی قرار گرفته اند.من 
معتقــدم فاصلــه بین غنی و فقیر همچنان باقی مانده و راهکار کاهش این 
فاصله به کارگیری روش های دیگری اســت. در حال حاضر در جامعه یک 
طبقه خاصی به طور مستمر ارزش دارایی و اموالشان افزایش پیدا می کند و 
وقتی ارزش هر متر خانه در برخی از مناطق به ۳00 میلیون می رسد، دهک 

غنی ثروتمندتر می شود و فقرا همچنان در آرزوی خانه دار شدن هستند.

 پایان فقر 
مطلق ؛

 از ادعا 
تا  واقعیت

مطابق برنامه هفتم توسعه فقر 
مطلق باید تا پایان سال ۱۴۰۶ 
به صفر برسد 

گروه اقتصادی: مسئله فقر یکی از مهم ترین مسائلی است 
که یک اقتصاد می تواند با آن درگیر باشد. اقتصاد ایران 
نیز از این معضل مســتثنی نبوده است و طی سال های 
گذشــته همواره برنامه هایی برای مقابله با این معضل 
در دستور کار داشته است. دولت سیزدهم نیز از ابتدای 
شروع به کار با وعده ریشه کن کردن فقر و مقابله با آن 
فعالیت های خود را آغاز کرد. از طرف دیگر مطابق برنامه 
هفتم توسعه فقر مطلق باید تا پایان سال 1۴06 به صفر 
برسد که به نظر می رسد برای انجام این کار، راه درازی 

پیش روی تیم اقتصادی دولت باشد.
فقر مطلق چیست؟ ��

مطابق اعــلام مرکز پژوهش های مجلس فقر مطلق 
ناتوانی در کســب حداقل اســتاندارد زندگی است. به 
عبارتی فقر مطلق عدم دسترســی به حداقل معشیت را 
در جامعه بررسی کرده و تحت تاثیر توزیع درآمد در جامعه 
نیســت. در مطالعات مربوط به این نوع فقر به موضوع 
تأمین حداقل نیازهای اساسی پرداخته می شود، بنابراین 
در برخی از کشورهای پیشرفته حتی ممکن است فقیر 
مطلق وجود نداشــته باشــد. اما در کشورهایی که دچار 
فقر مطلق هستند، بخشی از جامعه هنوز امکان دستیابی 
بــه حداقل های زندگی ندارند. نکته مهم در این رابطه 
این است که فقر مطلق حداقل استانداردهای زندگی را 
نشان می دهد و به این معنا نیست که با هزینه بالاتر از 

آن زندگی در رفاه خواهد بود.
بــا ایــن حال اخیراً وزیر رفاه خبر داده اســت که بخش 
قابل توجهی از فقر مطلق ریشــه کن شــده است. این 
ادعا درحالی مطرح شــده اســت که بررسی آمارهای 
مراجع رســمی نشــان می دهد که در دهه 90 جمعیت 
فقیر در ایران همواره رو به افزایش بوده است و تا پایان 
این دهه به حدود ۳0 درصد جمعیت کل کشور رسیده 
است. کارشناسان معتقدند در سال های گذشته عوامل 

مختلفی از جمله تورم ها بالا باعث شده است که قدرت 
خرید خانوارهای ایرانی کاهش یابد. در دهه 90، عوامل 
مختلفی مانند تحریم های اقتصادی و مشکلات داخلی 
اقتصاد دســت به دســت هم دادند و موجب شدند رشد 
اقتصادی و درآمد ســرانه کاهش یابد. مقایسه ها نشان 
می دهد که طی دهه گذشته روند نرخ فقر همگام با تورم 
در حرکت بوده است و که هرگاه تورم در مسیر صعودی 
قرار گرفته، نرخ فقر نیز افزایش یافته اســت. برخی از 
کارشناسان معتقدند با تداوم روند فعلی تورم، نرخ فقر در 
آینده افزایش خواهد یافت. دلیل آن نیز این است که با 
افزایش تورم و کاهش قدرت خرید مردم، افراد کمتری 
می توانند نیازهای خود را برطرف کرده در نتیجه جمعیت 

بیشتری بر زیر خط فقر می روند.
یکی دیگر از مســائلی که بررســی روندهای آماری 
مربوط به فقر طی دهه گذشته نشان می دهد؛ کاهش 
فاصلــه میان افرادی اســت که زیر خط فقر و بالای 
آن قرار دارند. به نظر می رســد شرایط اقتصادی طی 
دهه های گذشــته به سمتی رفته است با کوچکترین 
شــوک هزینه و یا قیمتی، افراد می توانند به جمعیت 
زیر خط فقر منتقل شوند. این موضوع مقابله با فقر و 
ریشه کن کردن آن را بسیار دشوارتر از گذشته خواهد 
ساخت.با این حال ادعای وزیر رفاه مبنی بر رفع بخشی 
از فقر مطلق با استناد به سیاست های حمایتی است که 
اخیراً اجرایی شده است. پس از اجرای طرح کالابرگ 
دولت تصمیم گرفت تا مشوق هایی را برای دهک های 
اول تا سوم جامعه در نظر بگیرد. به این معنی که اگر 
افراد این سه دهک 200 هزارتومان از یارانه دریافتی 
خود را صرف خرید با استفاده از کالابرگ الکترونیکی 
کنند؛ 160 هزارتومان اعتبار اضافی دریافت کرده که 
آن هم تنها برای خرید کالاهای مشخص شده قابل 

استفاده خواهد بود.

اثرگذاری سیاست های حمایتی ��
اما سؤال مهمی که در این بین مطرح می شود این است 
که این سیاست های حمایتی که بیش از یک دهه است 
در اقتصاد ایران در حال اجرایی شدن است تا چه میزان 
توانسته بر برچیده شدن پایدار فقر کمک کند؟ نکته ای 
که کارشناســان به آن اشــاره می کنند این است که اگر 
این سیاست های حمایتی منابع مشخصی نداشته باشند؛ 
در بلندمدت نه تنها نمی توانند به کاهش فقر کمک کنند 
بلکه اثر عکس نیز خواهند داشت. دلیل آن نیز این است 
که اگر منابع مشخصی برای تأمین مالی این یارانه ها در 
نظر گرفته نشود، در نهایت با دامن زدن به کسری بودجه 
دولت را به سمت استقراض از بانک مرکزی و چاپ پول 
خواهــد برد. مطابق اصول علم اقتصاد نیز این موضوع 
در نهایت خود را تورم نشان داده که به معنی کوچک تر 
شــدن ســفره خانوارها و افزایش جمعیت فقیر خواهد 
بود.موضوعی که در ابتدای هدفمندســازی یارانه ها در 
ســال های پایانی دهه ۸0 نیز شــاهد آن بودیم. به گفته 
کارشناسان یکی از مهم ترین ایرادات اجرای این طرح 
در نظر نگرفتن منابع دقیق و تعیین یک رقم مشخص 

برای پرداخت یارانه بود.
درحالی که به طور قطعی مشخص نبود که درآمد دولت 
از محل هدفمندسازی چه میزان خواهد بود و این موضوع 
در نهایت منجر به تورم زایی این طرح شد.در حال حاضر 
نیز هرچند وزیر رفاه بر کاهش بخشی از فقر مطلق به 
دنبال سیاست های یارانه ای و حمایتی اشاره می کند اما 
بسیاری معتقدند این بار نیز برآورد دقیقی از میزان منابع 
لازم برای این طرح های تشــویقی در نظر گرفته نشده 
اســت و این امکان وجود دارد که درآینده نیز بار دیگر 

اثرات تورمی داشته باشد.
چه باید کرد؟ ��

مهم تریــن راهکاری کــه در این بین اقتصاددانان و 

کارشناسان به آن اشاره می کنند؛ اتخاذ سیاست های 
مناســب در راســتای کاهش تورم است. مدیریت 
هزینه های دولت در کنار ایجاد منابع پایدار و کاهش 
وابســتگی بودجه به درآمدهــای نفتی باید یکی از 
اولین اولیت های سیاســتگذار باشــد. از طرف دیگر 
باید توجه کرد که اجرای سیاســت های حمایتی به 
تنهایی نمی تواند منجر کاهش فقر و افزایش درآمد 
خانوارها شــود؛ بلکه این مهار پایدار تورم اســت که 
در بلنــد مدت می تواند قــدرت خرید افراد جامعه را 

تقویت کند.
در این بین کامران ندری، کارشــناس اقتصادی هم در 
پاسخ به این سؤال که ایا تورم 9.۵ درصدی که در برنامه 
هفتم پیش بینی شده، محقق می یابد یا خیر بیان کرد: من 
نمی توانم پیش بینی بلندمدت   داشته باشم؛ چراکه ما به 
لحاظ سیاسی و اجتماعی شرایط باثباتی نداریم و ممکن 
است هر لحظه اتفاقی در حوزه  سیاست خارجی بیافتد 
و حتی در داخل کشــور به دلیل اینکه درجه نارضایتی 
مردم بالا است، با اینکه نرخ تورم در حال کاهش است 
ولی نرخ تورم ۳0 درصد هم نرخ بســیار بالایی اســت و 
با توجه به اینکه درآمدهای اغلب مردم متناسب با نرخ 
تورم ۴، ۵ ســال گذشــته افزایش پیدا نکرده و وضعیت 
رفاهی مردم به شــدت کاهش پیدا کرده و حاکمیت از 
فشــارهای اجتماعی خود نکاسته بنابراین ممکن است 
تحولات اجتماعی رخ دهد.وی افزود: سیاست خارجی 
علارغــم این توافق هایی کــه اتفاق افتاده ولی موقت 
هســتند و پایدار نیستند، همچنین تحریم ها ادامه پیدا 
می کند، بنابراین گرچه وضعیت در ســال های آینده را 
نمی توان بطور دقیق پیش بینی کرد ولی به نظر می رسد 
که احتمال تحقق اهداف کمی که در برنامه تعیین شده 
اســت، چه نرخ تورم 9.۵ درصدی و چه رشــد اقتصادی 

۸ درصدی بسیار پایین است.

نگاهروز

 گروه اقتصادی: نمایندگان مجلس در ســال پایانی مجلس یازدهم، در حال 
پیگیری تصویب افزایش سه منطقه آزاد جدید در استان های مازندران و خراسان 
رضوی هستند. این در حالی است که بسیاری از کارشناسان در سال های گذشته 

تأسیس مناطق آزاد جدید را یک اقدام غیرکارشناسی ارزیابی کردند.
بنا بر نظر کارشناسان، باتوجه به عملکرد نامناسب مناطق آزاد فعلی، ایجاد مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی جدید نه تنها نمی تواند اثر مثبتی بر اقتصاد کشور داشته باشد؛ 
بلکه موجب ایجاد آســیب های فراوان در روند توســعه پایدار کشور خواهد شد. به 
نظر می رسد اصرار بر تأسیس مناطق آزاد جدید تنها به دلیل توجه به منافع محلی 

بوده و احتمالًا انگیزه های انتخاباتی در این امر دخیل است.
مسئولان و نمایندگان باید پاسخگوی عملکرد مناطق آزاد باشند ��

از همین رو، حســام محمدی فر کارشــناس مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اســلامی در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار اقتصادی مهر، در خصوص موافقت 
مجلس با لوایح ایجاد مناطق آزاد تجاری جدید گفت: در حال حاضر نمایندگان 
و مسئولان به جای اینکه پاسخگوی عملکرد مناطقی که از سال 1۳9۵ تا 1۴00 
به منطقه آزاد تبدیل شده ، باشند، در حال ایجاد مناطق آزاد جدیدی در سرخس، 

دوغارون، مازندران هستند.
وی تصریح کرد: با وجود عملکرد ناموفق مناطق آزاد در ۳0 ســال اخیر، تعجب 
می کنیم که در نظام تصمیم گیری کشــور چرا و چگونه در صدد افزایش تعداد 
مناطق آزاد هســتند.محمدی فر توضیح داد: از ســال 1۳9۵ تا 1۴00 لایحه ایجاد 
هفت منطقه آزاد جدید در حوزه های بوشهر، اینچه برون، سیستان و بلوچستان، 
بانه، اردبیل، قصرشیرین و مهران، مطرح شد و بسیاری از کارشناسان، سازمان ها و 
هیئت عالی نظارت چندین بار با این مسئله مخالفت کردند؛ اما این لایحه، سرانجام 

با اصرار مجلس شورای اسلامی و مجمع تشخیص مصلحت نظام در اردیبهشت 
سال 1۴00 به تصویب رسید.

تأسیس مناطق آزاد جدید چه فایده ای برای اقتصاد کشور داشته  ��
است؟

وی افزود: در حال حاضر، دو سال و اندی است که از تصویب این لایحه می گذرد؛ 
امــا هیــچ یک از مناطق آزاد جدید علی رغم وعده های گوناگون در خصوص آن، 

هنوز فعال نشده اند و هیچ کس پاسخگوی این مسئله نیست.
این کارشــناس مرکز پژوهش ها ادامه داد: با تصویب لایحه فوق، صرفاً قیمت 
زمین هــای ایــن مناطق افزایش پیدا کرده و اقداماتی برای تحقق اهداف تعریف 
شــده جهت رونق تولید و صادرات انجام نشــده اســت و مردم را نســبت به نظام 
تصمیم گیری کشــور بدبین کرده اســت.محمدی فر ادامه داد: اغلب مناطق آزاد، 
منطقه ویژه اقتصادی نیز هستند و این مناطق از حیث مقرراتی که برای ورود و 
خروج کالا و بحث سرمایه گذاری دارند، بسیار شبیه مناطق آزاد است و امتیازات 
مشابهی دارند؛ بنابراین اصلًا مشخص نیست تبدیل مناطق ویژه به مناطق آزاد 
چه ارزش افزوده ای دارد و این فرایند با چه رویکردی در حال انجام شدن است.وی 
در خصوص اهداف اصلی ایجاد مناطق آزاد اظهار داشت: در بند 11 سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی، تأکید شده است که مناطق آزاد باید به سمت ۴ هدف اصلی 
تولید، صادرات، انتقال فناوری و تأمین نیازهای ضروری از خارج حرکت کند. اما 
متأسفانه شاهد هستیم قانون مناطق آزاد که از سال 1۳92 ابلاغ شده است، تاکنون 
هیچ یک از مقررات و فرایندهای این مناطق در جهت تحقق اهداف اصلاح نشده 
و با همان ساختار معیوب و قوانین قبلی تعداد مناطق آزاد را افزایش می دهند.این 
کارشــناس مرکز پژوهش های مجلس ادامه داد: بنابراین، افزایش تعداد مناطق 

آزاد باید باتوجه به اعلام مغایرت ها از سوی هیئت عالی نظارت متوقف شود و تا 
زمانی که قانون اصلاح نشــده و ســاختار آن منطبق بر سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی نشده باشد، منطقه آزاد جدیدی ایجاد نشود.محمدی فر با انتقاد از ایجاد 
مناطق آزاد باهدف محرومیت زدایی، بیان کرد: در واقع، ابتدا زیرســاخت ها را در 
یک منطقه مهیا می کنند و ســپس به مناطق آزاد تبدیل می شــوند؛ بنابراین در 
صورت موفقیت این مناطق در حوزه صادرات، واردات، تولید و انتقال فناوری های 
پیشــرفته، طبیعتاً توســعه منطقه ای و محرومیت زدایی در نقاط هم جوار آن ایجاد 
خواهد شــد.وی ادامه داد: اما در ایران، مســئولان بر خلاف ســایر کشورها هدف 
ایجاد مناطق آزاد را محرومیت زدایی می دانند، بنابراین عموم مناطق آزاد در مناطق 
محروم کشور ایجاد شده است که به علت نبود زیرساخت مناسب در آن مناطق، 
جذب سرمایه گذاری، رونق تولید و صادرات در مناطق آزاد کشور موفق نبوده است.
محمدی فر با بیان اینکه مسئولان می گویند به مناطق آزاد بودجه تعلق نمی گیرد و 
باید از طریق فروش زمین و واردات کالا بودجه خود را تأمین کنند، اظهار داشت: 
مناطق محروم باید با واردات و فروش زمین برای خود سرمایه جمع آوری کند تا 
از این طریق زیرساخت های خود را تکمیل کند، اما باز هم با عایدی به دست آمده 
نمی تواند نیازهای زیرساخت های خود را پوشش دهد، بنابراین این چرخه معیوب 
ادامه دار خواهد بود.این کارشناس حوزه بازرگانی با اشاره به منفصله بودن بعضی 
از مناطق آزاد جدید و چالش های احتمالی آن ، اظهار داشــت: تجربه منطقه آزاد 
ارس که به صورت منفصل ایجاد شده است، بحث قاچاق کالا را در پی داشت و 
همان طــوری کــه قبلًا گفتیم، یکی از چالش های مناطق آزاد تداخل اختیارات و 
وظایف است؛ ایجاد مناطق آزاد منفصله این معضل با سایر نهادها مانند بخشداری، 

شهرداری، گمرک، اداره کل صنعت معدن را تشدید خواهد کرد.

خطر افزایش مناطق آزاد برای اقتصاد کشور

مردم کاهش تورم
 را باور نمی کنند

جبار کوچکی نژاد
عضو کمیسیون 
برنامه  و بودجه 

مجلس

یادداشت

حسن صادقی
رئیس اتحادیه پیشکسوتان 

جامعه  کارگری

مکث

فاطمه مولایی
روزنامه نگار

کارشناس حوزه بازرگانی مطرح کرد

محمدحسین سیف اللهی مقدم
روزنامه نگار



4 هـفـتـهنــامـه

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

 مدتی است دوباره موارد کرونا افزایش داشته و موارد جهانی به 
طور مثال میزان بستری ها در کشور آمریکا 20 تا 22 درصد بیشتر 
شده است. سویه جدید کرونا بیماری زایی قابل ملاحظه ای دارد. 
در تمام قاره ها و کشــورها افزایش دیده می شــود. ما نیز مواردی 
می بینیم که تابلوی مشکوکی دارند و تست های آن ها مثبت است. 
این سویه جدید که اریس نام دارد همان ویروس کرونا بوده که 

جهش پیدا کرده است.
تســتی که در حال حاضر انجام می دهیم PCR کووید اســت و 
نمی توانیم ســویه اریس را تشــخیص دهیم، بنابراین نمی توان 
قاطعانه بیان کرد که موارد کرونا مثبت سویه جدید است. مسئولان 
نیز بیان می کنند که ثابت نشــده ســویه اریس وارد کشــور شده 
باشد؛ زیرا موارد آن در جهان به صورت عددی گزارش می شود 
و توده های ابتلا را نداریم. تجربه نشــان داده ویروســی که غالب 
شــده و همه جا پراکنده می شــود، اگر هم نباشد چیزی مشابه آن 
خواهد بود. اریس مشخصه خاصی ندارد؛ زیرا عملًا همان کرونا 
است. البته بیان ژنی آن ها با جهش متفاوت می شود. ممکن است 
تظاهرات آن ها خفیف و شدید شود، برخی سرایت بالاتر و برخی 
شــدت بیشــتر داشته باشند اما نمی توان بیان کرد که این علائم 
مربوط به این ویروس است. انتظار داریم این سویه جدید همان 
ســندرومی باشــد که می شناسیم؛ یعنی یک بیماری تنفسی که 
بیشتر دستگاه تنفسی فوقانی را درگیر می کند و می تواند ریه را نیز 
درگیر کند، البته ممکن است شدت و ضعف آن برحسب جهش ها 
متفاوت باشد.ســویه جدید سرایت بالایی مانند سرماخوردگی و 
آنفلوآنزا دارد. در خصوص شدت آن نمی توان قضاوت کرد؛ زیرا 
عمری از آن نگذشته است. بیشتر موارد بستری به شدت کووید 
دلتا نبوده است. تظاهرات آن بیشتر سرماخوردگی معمول است 
اما باید تفاوت عمده ای بین سرماخوردگی و این ویروس ها قائل 
شویم.سرماخوردگی یک یا چند ویروس خاص هستند و مشخصه 
آن ها این است که تنها دستگاه تنفسی فوقانی را درگیر می کنند؛ 
یعنی خارش گلو، آبریزش بینی، عطسه، قرمزی چشم آبریزش 
داشته و تب، بدن درد و علایم عمومی ندارند. ویروس های دیگر 
که موجب آنفلوآنزا و کووید می شوند طبق گسترده ای از خفیف 
تا شدید دارند و تفاوت آن ها این است که شامل علایم عمومی، 
تب و بدن درد نیز می شوند.آنچه امروز بیشتر مشاهده می شود و 
بیماران شکایت دارند این است که اریس شامل درگیری دستگاه 
تنفسی فوقانی به اضافه بدن درد، خستگی، کوفتگی و تب است. 
در زمینه درگیر کردن ریه هنوز به شــدت کروناهای اولیه و دلتا 
 ICU نیســت اما در مواردی بســتری شــدند و یکی، دو مورد به
رفتند. تمرکز روی افرادی است که سالمند هستند، بیماری های 
زمینه ای دارند و داروهای شیمی درمانی مصرف می کنند.در حال 
حاضر توصیه می شــود افرادی که فکر می کنند یا پزشــک آن ها 
می گوید که دچار ســرماخوردگی شــدند، حتماً باید به اریس فکر 
کنند، شــاید در درمان تفاوتی نداشــته باشد اما سرایت آن مهم 
است. سرماخوردگی سرایت زیادی ندارد اما کرونا حتی اگر برای 

خود فرد خفیف باشد، سرایت زیادی دارد.

اجرای طرح تشدید برخورد با پوشاندن پلاک
 در تهران

مهر: ســرهنگ احسان مؤمنی معاون آموزش و فرهنگ ترافیک 
پلیــس راهــور تهران بزرگ گفت: رصــد مرکز کنترل ترافیک 
پلیس راهور تهران بزرگ از وضعیت تردد خودروها در ســاعات 
ابتدایی صبح روز شــنبه چهارم شهریور ماه 1۴02 نشان از معابر 
و بزرگراه هایی خلوت در ســطح شهر تهران و احتمال تصادفات 
بخاطر افزایش سرعت ها توسط برخی از رانندگان دارد.سرهنگ 
مؤمنــی گفــت: بزرگراه های تهران -کــرج و بالعکس، حکیم، 
هاشــمی، یادگار، ســلیمانی، بابایی، امام علی )ع(، باقری، زین 
الدین و اشــرفی در هر دو مســیر دارای ترافیکی روان و خلوت 
اســت.وی ادامــه داد: بزرگراه های نــواب و ورودی تونل توحید 
و همچنین همت از توانیر ســنگین و همچنین همت از اشــرفی 
و بابایی از نقطه شــرقی ترافیک در حال شــکل گیری و خیابان 
آزادی در هر دو مسیر غرب وضعیت خوبی را شاهد هستیم.وی 
بیان داشــت: برخی رانندگان ممکن اســت با دیدن خلوتی معابر 
شهر تهران، قصد سرعت و سبقت جهت زودتر رسیدن و یا قصد 
انجام حرکات نمایشی و لایی کشی که به این دسته از رانندگان 
توصیه می شــود فریب خلوتی معابر را نخورند چرا که همیشــه 
حادثه در کمین است و سرعت های بالا همیشه خطر ساز و خطر 
آفرین می باشــند پس با رعایت قانون، همواره با ســرعت مقرره 
در ســطح معابر خلوت صبحگاهی و خلوت تردد کنید.سرهنگ 
مؤمنــی همچنین گفــت: تیم های پلیس راهور تهران بزرگ در 
تمامــی تقاطع هــا و معابر و میادین شــهر تهران بمنظور اجرای 
طرح جناغی ها و کنترل ســرعت ها و ســبقت ها حضور دارند چرا 
که برخی رانندگان با دیدن خلوتی معابر برخی رانندگان ممکن 
است سرعت خودروی خود را بالا برده و باعث حادثه و تصادفات 
دلخراش شــوند.معاون آموزش و فرهنگ ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ از رانندگان خواســت از دســتکاری در ارقام پلاک 
خودداری کنند چرا که این اقدام خلاف مقررات است و از امروز 
طرح تشدید برخورد با پوشش و مخدوشی پلاک در شهر تهران 
اجرا می شود و همکاران بنده به محض مشاهده این تخلفات با 

راننده برخورد قانونی را انجام می دهند.

سر و صدای 
اخراج اساتید 
دانشگاه در 
یکی دو هفته 
گذشته، از 
عدم نیاز استاد 
جامعه شناس 
دانشگاه علامه 
طباطبایی 
شروع شد
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پنجشنبه ها تعطیل می شود یا شنبه ها؟
طرح اصلاح تعطیلات آخر هفته همچنان بلاتکلیف مانده است. دولت سیزدهم 
در لایحه پیشنهادی خود، به دنبال تعطیلی پنج شنبه ها بود، اما برخی نمایندگان 
به تعطیلی شنبه ها علاقه بیشتری نشان می دهند. حسین گودرزی، سخنگوی 
کمیسیون اجتماعی مجلس درباره تعطیلات آخر هفته گفت: »این لایحه در نوبت 
طرح در صحن مجلس است و تعداد زیادی از نمایندگان آن را امضا کرده اند تا 
به روال کار سرعت دهند. تاکنون 110 نماینده مجلس برای سرعت بخشی به 
طرح این لایحه در صحن علنی آن را امضا کرده اند. بیشتر نمایندگان نظرشان 
برای روز دوم تعطیلات شنبه است. این موضوع به ارتباط ما با سایر کشورها و 
بازارهای جهانی برمی گردد که شنبه و یکشنبه تعطیل هستند.«محسن پیرهادی، 

دیگر نماینده مجلس و عضو هیات رئیسه مجلس نیز تاکید کرده است: »بر خلاف 
برخی ابراز نگرانی ها پنج شنبه تعطیلی مذهبی نیست و برعکس روز جمعه است 
که برای ما به واســطه نماز جمعه ارزشــمند شــده و برای آن آیه قرآن وجود دارد. 
ما از برخی از علما و دفتر مراجع محترم تقلید استفتا کرده ایم و اشکال و حرمتی 
بر آن نگرفتند.«مســعود دانشــمند در این باره گفت: »یکی از نکاتی که تصمیم 
گیری نمایندگان مجلس را در بحث تعطیلات دشــوار می کند، موضوع حجم 
کار و ســاعات کاری اســت. وقتی کارمندان در روزهای کمتر و با ساعات بیشتر 
در محل کار حضور داشته باشند در نهایت به اندازه نیروهایی که 6 روز سر کار 
هســتند )۴0 ســاعت در هفته( کار خواهند کرد. با این توصیف، تصمیم گیری 

بــرای اعمــال تعطیلات دو روزه منطقی خواهــد بود.«وی افزود: »حتی برخی 
شرکت های مطرح در سراسر جهان به دنبال این هستند که کارمندان به جای 
۵ روز، چهار روز در محل کار حاضر شــوند، اما ۴0 ســاعت کار را پر کنند و البته 
۳ روز هم تعطیل باشند. یا باید پنجشنبه ها و جمعه ها تعطیل شود، یا جمعه ها و 
شنبه ها.«وی افزود: »مخالفان تعطیلی شنبه، بهانه های غیرعلمی دارند. برای 
مثال می گویند ما عادت داریم شنبه کار کنیم و استراحت در روز شنبه بی معناست. 
اما مطمئن باشید که از هر فعال یا تحلیلگر اقتصادی که بپرسید، بهترین انتخاب، 
برای افزایش بهره وری و همگامی با اقتصاد روز دنیا چه روزی است، بدون شک، 

شنبه را انتخاب خواهند کرد.«

گروه اجتماعی: دانشگاه محل تولید علم است، اما حالا یا 
بــا مهاجرت گــره خورده یا با اخراج، وقتی نتایج کنکور 
امســال اعلام شد، تعداد زیادی از رتبه های برتر همان 
روز اول گفتند به فکر مهاجرت هســتند، طوری که یک 
جامعه شناس در واکنش به تمایل به مهاجرت نخبه های 
کنکور به خبرآنلاین گفت: »مادامی که فضای اجتماعی 
یک کشــور مسموم اســت، مهاجرت هم امری رایج و 

معمول است.«
امان الله قرایی مقدم بیان کرد: »جوان امروز در این فضای 
ســمی هیچ چشم اندازی برای آینده ندارد و مهاجرت را 

اولین گزینه برای نجات خود می بیند.«
اما باید پرســید چرا مهاجــرت دارد تبدیل به راه نجات 
دانشگاهی ها می شود، شاید بهتر باشد برای پیدا کردن 
جواب ســراغ تحولات چند ماه گذشته دانشگاه رفت، از 
دانشــگاه علامه طباطبایی گرفته تا دانشــگاه تهران و 
دانشــگاه آزاد خبرهایی از اخراج، تعلیق و بازنشســتگی 
زودتر از موعد اساتید به گوش رسید.چند روز قبل بود که 
استاد سابق علوم سیاسی دانشگاه تهران از بازنشستگی 
اجباری 9 تن از اســاتید دانشکده علوم سیاسی دانشگاه 
آزاد تهران مرکز خبر داد. سوسن صفاری به پایگاه خبری 
انتخاب گفت: »زمســتان سال گذشته بود که موضوع 
بازنشستگی اجباری 9 تن از اساتید دانشکده علوم سیاسی 
دانشگاه آزاد تهران مرکز که با ادعای قانونی بودن این 
امر رخداده بود، مطرح شــد، این اســاتید که همگی از 
اساتید قدیمی و برجسته این دانشکده هستند، به یکباره 

با حکم بازنشســتگی خود مواجه شــدند.«او ادامه داد: 
»پیگیری هایشان از مکانیزم های مختلف تعریف شده 
راه بجایی نبرد بلکه رئیس دانشکده که مطرح کرده بود 
این اســاتید ضد انقلاب هستند و تفکر غربزده دارند، - 
یعنی همان اسلحه ای که برای هر حذفی مشروع شده 
اســت - و اعلام کرده بود که به اســاتیدی که ولایی 

نیستند، کلاس نمی دهد.«
از این ظلم شکایت به کجا برم؟ ��

اما سر و صدای اخراج اساتید دانشگاه در یکی دو هفته 
گذشــته، از عدم نیاز استاد جامعه شناس دانشگاه علامه 
طباطبایی شروع شد. مهدی خویی بعد از این که متوجه 
شد از دانشکده علوم اجتماعی این دانشگاه اراج شده است 
در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر( نوشت: »من مهدی 
خویی، معلم جامعه شناسی در دانشگاه علامه که به کسی 
باجی نداد و خدایش می داند که خود را تنها و فقط به مردم 
و دانشجو متعهد می دید، بعد از 7 سال تدریس نامه قطع 
همکاری )اخراج( گرفته ام و از خانه ام یعنی دانشگاه در 
حال رانده شدن هستم و مستاصلم از این ظلم شکایت 
به کجا برم.«اخراج این اســتاد دانشگاه با واکنش هایی 
همراه شد، محمد فاضلی، جامعه شناسی که قبل تر تیغ 
اخراج از دانشــگاه شــهید بهشــتی تهران به تن او هم 
گرفته بود در ایکس )توئیتر( نوشت: »روندهای متعددی 
به سوی زوال دانشگاه بالاخص علوم انسانی و اجتماعی 
همگرا شــده اند، از اخراج اســاتید حتی اندکی منتقد و نا 
همسو، تا مهاجرت استعدادها و بحران جایگزینی استاد 

خــوب، جامعه ایران آینده، صــدای این دهل نوازی را 
خیلی دردناک خواهد شــنید.«او ادامه داد: »همان گونه 
که بعد از چند دهه تلاش برای گزینش معلمان همسو 
و ســخت گیرانه برگزیــدن معلمان، خروجی آموزش و 
پرورش )و ورودی دانشگاه( را مطلوب نمی دانید، گزینش 
استاد همسو، ساکت و محافظه کار هم انبوه دانشجوی 
مطلوب شــما را تربیت نمی کند، ضرورت تغییر را درک 

کنید و منطق نهادها را دریابید.«
دستوری شدن آموزش در دانشگاه ��

دربــاره اخراج اســاتید دانشــگاه مصطفی آبروشــن، 
جامعه شناس به خبرآنلاین گفت: »در ساختار آموزشی 
کشورِ ما اساتیدی که دارای عقاید سیاسی متفاوت هستند 
و به قدرت و سیاست های حاکم اعتراض می کنند، عموماً 
هدف اخراج قرار می گیرند. زیرا این اراده به شکل پنهان در 
نظام آموزشی حاکم است که دانشگاه ها بایستی اساتیدی 
با عقاید مشــابه خود را جذب و دیدگاه های متفاوت را 
کنار بگذارند.«او ادامه داد: »شروع سونامی اخراج اساتید 
دگــر اندیش پیامدهای جبران ناپذیری به کیفیت نظام 
آموزشــی وارد می کند، یک اســتاد دانشگاه ابزاری جز 
ســخن و تفکــر ندارد و اخراج آنــان به جرم اعتراض و 
انتقاد، نقض آشکار حقوق شهروندی و آزادی های فردی 
است.«آبروشن بیان کرد: »اگر اساتید نتوانند بدون ترس 
از اخراج، نظرات و دیدگاه های خود را ابراز کنند، تحقیقات 
کیفیت خود را از دســت می دهند و آموزش ها در ســطح 
دســتور تقلیل پیدا کرده و ارزش علمی شــان خودش را 

از دست می دهد.«
من یک استاد معمولی نبودم ��

درحالی به گفته مصطفی آبروشن اخراج اساتید باکیفیت 
از دانشــگاه سبب می شود که کیفیت آموزششان علمی 
خودش را از دست بدهد که در همین احوال آذین موحد، 
اســتاد موسیقی دانشــگاه تهران زیر تیغ اخراج است.او 
درباره وضعیت تعلیق شده خودش در دانشگاه تهران به 
خبرآنلایــن، گفت: »ماجرای تعلیق را به تازگی )خرداد 
1۴02( اعلام کردند، اما من از آذر سال گذشته )1۴01( 
قطــع حقوق شــدم. تعلیق مــن از تدریس به این دلیل 
بود که در حوادث ســال گذشته دانشگاه، از دانشجویان 
حمایت کردم؛ آن روزها محیط دانشگاه تهران اصلًا شبیه 
محیطی بــرای یادگیری نبود، اعلام کردم تا زمانی که 
امنیت دانشجویان در دانشگاه برقرار نشود من نمی توانم 
در کلاس ها درس بدهم. کتک کاری ســهم دانشــگاه 
نیست، من چه طور می توانستم در شرایطی که دانشجوها 
در دانشــگاه وضعیت امنیتی خوبی نداشتند سر کلاس 
درباره زیبایی شناسی موتزارت درس بدهم، اصلًا امکان 
این وجود نداشت و تمرکز یادگیری هم در دانشجویان 
مهیا نمی شد.«او گفت: »به همین دلایل حقوق استادی 
که ۳0 سال ثقل موسیقی در هنرهای زیبا بوده را بلوکه 
کردند. من یک اســتاد معمولی در هنرهای زیبا نبودم، 
من خدمتگزار هنرهای زیبا بودم و ۳0 سال با تلاش های 
خارج از عرف استادی برای گروه موسیقی در هنرهای 

زیبا زحمت کشیده ام.«

سویه جدید کرونا 
چه علایمی دارد؟
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گزارش

گروه اجتماعی : وضعیت شاخص های سلامت در ایران چگونه است؟ مثلًا 
دربــاره مــرگ و میــر نوزادان ایران چه کیفیتی دارد؟ یا امید به زندگی در 
ایران چند ســال اســت؟ این ها و برخی موارد دیگر شاخص هایی هستند 
که وضعیت ســلامت در یک کشــور را مشخص می کنند، وضعیتی که 
به نظر می رسد میان وزارت بهداشت در ایران و سازمان بهداشت جهانی 

اختلاف نظر جدی وجود دارد.
طی ماه های گذشته بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، ادعایی درباره رتبه 
برتر ایران در تمامی شاخص های سلامت مطرح کرده است، شاید آخرین 
بار، در نشســت این وزارتخانه با اصحاب رســانه به مناسبت روز خبرنگار 
در ســاختمان وزارت بهداشــت بود، در این نشست عین اللهی گفت: »در 
نشســتی که در قاهره برگزار شــد، ایران در همه شاخص های سلامت 
بافاصله بالاتر از کشورهای منطقه بود.«اما ایران با کدام کشورها مقایسه 
می شود؟ سازمان جهانی بهداشت کشورهای عضو را تقسیم بندی می کند، 
ایران در بخش مدیترانه شرقی با کشورهای افغانستان، بحرین، جیبوتی، 
مصر، عراق، اردن، کویت، لبنان، لیبی، موراکو، فلســطین، قطر، عمان، 
پاکستان، عربستان، یمن، سومالی، سودان، سوریه، تونس، امارات در یک 
گروه هســتند. آیا طبق گزارش های سازمان بهداشت جهانی در منطقه 
مدیترانه شــرقی، طبق نظر وزیر بهداشت ایران در همه شاخص ها رتبه 
برتــر را دارد؟ آیــا به گفته عین اللهی در این شــاخص ها ایران بافاصله از 
ســایر کشورها جلوتر اســت؟دراین باره حمید سوری، اپیدمیولوژیست و 
استاد دانشگاه شهید بهشتی تهران با بیان این که »شاخص های سلامت 
در ایران به طور کلی نســبت به بســیاری از کشــورهای مدیترانه شرقی 
کمتر اســت.« به خبرآنلاین می گوید: »نســبت مرگ های زودرس از 
شاخص های بسیار مهم در سنجش سلامت یک کشور به حساب می آید. 
مرگ و میر زودرس بر حســب پتانســیل زنده ماندن در یک جمعیت 
اندازه گیری می شود. سال های از دست رفته زندگی )PYLL( قبل از سن 
70 ســالگی بر مرگ ومیر در میان گروه های ســنی جوان تر تمرکز دارد. 

مقادیر PYLL به شــدت تحت تأثیر الگوی اپیدمیولوژی بیماری ها قرار 
می گیرند. طبق گزارش ســال 1۴00 مرکز آمار ایران بیش از ۴7 درصد 
مرگ های هموطنان زودرس است. این درحالی ست که براساس آمارهای 
سال 2021 این نسبت در ژاپن 1۵ درصد؛ در آلمان حدود 20 درصد؛ در 
عربستان سعودی حدود 2۳ درصد؛ در کره جنوبی ۳1 درصد و در ترکیه 
۳۸ درصد اســت. امید به زندگی در بدو تولد نیز که از شــاخص های مهم 
ســلامت اســت در ایران 7۳.9 ســال؛ در ژاپن ۸۴.۸ سال، در آلمان ۸6 
سال، در عربستان 76.9 سال؛ در کره جنوبی ۸۳.7 سال و در ترکیه 76 
سال است.«او ادامه می دهد: »رتبه امید به زندگی بدو تولد در ایران و در 
منطقه بعد از کشورهای رژیم صهیونیستی؛ قطر، بحرین، کویت، امارات، 
عربستان، الجزایر، ترکیه، لبنان، اردن، و مراکش قرار دارد. رتبه کشورهای 
تونس، عمان، سوریه، عراق، مصر، پاکستان، سودان، یمن و جیبوتی و 
افغانستان پس از کشور ما است.«این اپیدمیولوژیست بیان می کند: »در 
بسیاری از زمینه های سلامت، هنوز هم چالش هایی در ایران وجود دارد. 
برای مثال، نرخ ابتلا به بیماری های قلبی عروقی در ایران بسیار بالاست 
و از دیگر چالش ها می توان به عوارض پزشــکی ناشــی از مصرف مواد 

مخدر و افزایش نرخ ابتلا به بیماری های مزمن مانند دیابت و ســرطان 
اشاره کرد.«سوری می گوید: »آخرین گزارش بسیار جامع سازمان جهانی 
بهداشت برای منطقه مدیترانه شرقی ) WHO- EMR( بیانگر این است 
که در بســیاری از شــاخص ها ایران در بین ســه کشور اول منطقه نبوده 
است. متاسفانه در چهار شاخص مرگ نوزادان، مرگ زیر یکسال، مرگ 
زیر ۵ ســال، کمبود وزن هنگام تولد، بیش از ۸ کشــور منطقه مدیترانه 
شرقی رتبه ای بهتر و بالاتر از ما دارند.«اما برخلاف نظر وزیر بهداشت، 
ایران در تمامی شاخص های سلامت در بالاترین رتبه قرار ندارد، حمید 
سوری، اپیدمیولوژیست دراین باره به خبرآنلاین می گوید: »آنچه که در 
ســازمان جهانی بهداشــت ثبت شده اطلاعات مکتوب بین المللی است 
که همه کشورها از آن الگو تبعیت می کنند کشور ما هم به عنوان یکی 
از اعضای سازمان جهانی بهداشت موظف است تامل کافی داشته باشد. 
وزیر محترم بهداشت مجددا در نشستی رسانه ای بر ادعای اول بودن رتبه 
ایران در شاخص های بهداشتی تاکید کردند، سوال واضح این است که 
ایران عضو رسمی سازمان جهانی بهداشت است، با توجه به عدم دسترسی 
محققان این حوزه به داده های کشوری، ناچار باید به داده های آن سازمان 
مراجعه کرد. آن داده ها ادعای وزیر محترم را تایید نمی کند، اگر سازمان 
جهانی بهداشت اشتباه می کند، وظیفه وزارتخانه است تا ضمن اعتراض 
درخواست اصلاح این اطلاعات را بدهد؛ در غیراین صورت به ناچار مرجع 
قضاوت، گزارش های ســازمان جهانی بهداشت خواهد بود.«این استاد 
دانشــگاه ادامه می دهد: »هدف از طرح این آمارها و اطلاعات خود زنی 
یا خفیف کردن تلاش همکاران در حوزه سلامت نیست. بلکه در درجه 
اول اصلاح خطاهای محاسباتی توسط مسئولان محترم؛ دوم توجه به  
علل و عوامل مهم در ضعف های مان در حوزه ســلامت، تحلیل عمیق 
و دقیق داده ها، برنامه ریزی و سیاســتگذاری مناســب و هدفمند برای 
 اصلاح این شاخص ها است. کاری که متاسفانه کمتر در کشورمان شاهد

 بوده ایم.

 مرگ زودرس  ایرانی ها را تهدید می کند
گزارش جهانی: نوزادان در ایران زودتر از ۹ کشور منطقه می میرند
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متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی 
ضمن اشــاره به خواص بی نظیر و اثرات مثبت آجیل و مغزدانه ها بر 
سلامت مغز گفت: زیاده روی در مصرف آجیل ها به ویژه تخمه های 

شور ممکن است مشکلاتی برای سلامت افراد ایجاد کند.
دکتر غزاله اسلامیان با اشاره به اینکه بخشهایی در مغز وجود دارد 
کــه دوپامیــن تولید می کنند اظهار کرد: این بخش ها به عنوان یک 
نوروترانسمیتر یا انتقال دهنده پیام عصبی عمل می کنند یعنی باعث 

انتقال پیام و سیگنال بین سلول های مغزی می شوند.
وی با اشــاره به اینکه یکی از نقش های مهم دوپامین در مغز ایجاد 
احساس لذت به عنوان پاداش در برابر یک نیروی انگیزشی است، 
خاطرنشان کرد: این محرک انگیزشی می تواند با انجام کارهایی مانند 
خرید کردن، انجام بازی های رایانه ای، گشــت و گذار در فضاهای 
مجازی و یا خوردن برخی از مواد غذایی مانند فست فودها، شیرینی ها 

و آجیل ها ترشح شود.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه خاطرنشان کرد: شکستن 
هردانه تخمه به عنوان یک محرک انگیزشی مستقل عمل می کند، 
این محرک کوتاه مدت به ســرعت باعث آزاد شــدن دوپامین بین 
سلول های مغزی می شود و بنابراین شکستن تخمه به فرد پیام لذت 
را داده و فرد را تشویق می کند که این رفتار لذت بخش را تکرار کند.

وی ادامــه داد: در عیــن حال با خوردن تنقلات مقدار زیادی از مواد 
شیمیایی آزاد می شود و به ما احساس خوب می دهد که در مقایسه 
با غذاهای فرآوری نشــده به »پاداش« بســیار قوی تر در مغز منجر 
می شود وپس از آن به دنبال پاداش های بیشتر مغز، میل به تنقلات 
بیش از حد می شــود این احتمالًا می تواند به دور باطل، به نام غذا 

خوردن اعتیاد آور یا اعتیاد به مواد غذایی منجر شود.
زیاد تخمه شکستن دندان هایتان را خراب می کند

دکتر اسلامیان با اشاره به اینکه سه عامل تعداد، دفعات و تداوم تخمه 
شکستن بیشترین اثر مخرب را بر دندان ها دارد توضیح داد: به عنوان 
مثــال تخمــه نرم مثل تخمه کدو اگر به طور مرتب و طولانی مدت 
اســتفاده شود، می تواند صدمه بیشتری نسبت به تخمه های سفتی 
که به صورت تفننی مصرف می شود، به دندان وارد کند و بر زیبایی 
دندان، به ویژه دندان های جلوی دهان، تأثیر بگذارد البته که با رعایت 
بهداشت دهان و مدیریت مصرف مواد غذایی تا حدودی می توان از 

شدت عوارض کاست.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه با اشاره به اینکه استفاده 
از تخمه در حد متعادل مفید است خاطرنشان کرد: تخمه از ویتامین ها، 
مواد معدنی و آنتی اکســیدان های منحصربه فردی تشکیل شده، اما 

مصرف مقادیر زیادی از آن مشکلاتی را برای افراد ایجاد می کند.
متخصص تغذیه و رژیم درمانی دانشگاه افزود: به طور مثال تخمه 
آفتابگردان، بسیار چرب است، همچنین به دلیل دارا بودن اسیدهای 
چرب پلی و منو غیراشــباع، ســطح کلسترول را در محدوده طبیعی 
حفظ می کند و می توان آن را در مجموعه چربی های مفید قرار داد؛ 
اما چربی های مفید نیز اگر به مقدار زیاد مصرف شوند، به علت کالری 

بالایی که دارند، باعث اضافه وزن و چاقی می شوند.
 از دانه های تخمه بوداده شده با نمک استفاده نکنید

بنابر گزارش دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، دکتر اسلامیان 
در ادامــه بــا بیان اینکه دانه های آفتابگردان به طور طبیعی ســدیم 
کمــی دارنــد، گفــت: در فرآیند بو دادن و نمــک زدن تخمه دارای 
مقادیر فراوانی از نمک می شــود، در حقیقت یک هشــتم فنجان از 
تخمــه آفتابگردان بوداده و نمک دار، تقریباً 17۴ میلی گرم ســدیم 
دارد، سدیم زیاد در رژیم غذایی، فشارخون را افزایش می دهد و خطر 
ابتلا به ســکته، بیماری های قلبی، پوکی استخوان، سرطان معده و 
بیماری های کلیوی را افزایش می دهد بنابراین توصیه می شــود از 

دانه های غیر بوداده شده با نمک استفاده کرد.

 این ویتامین یک ریه سالم و صفرکیلومتر 
تحویل شما می دهد

 K مصرف سبزیجات برگ دار مانند بروکلی و اسفناج که از ویتامین
سرشارند به سلامت ریه کمک بسیاری می کند.

به گزارش صد آنلاین، گروهی از متخصصان دانمارکی دریافتند افرادی 
که میزان ویتامین K در بدنشــان کم اســت، احتمالًا دچار عملکرد 
ضعیف ریه هســتند. ممکن اســت این افراد به آسم، خس خس سینه و 
بیماری مزمن انسداد ریه مبتلا شوند.به گفته متخصصان، تا پیش از 
انجام این مطالعه تأثیر ویتامین K روی ریه چندان شناخته نشده نبود.

بنابر یافته های مرکز تغذیه دانشــکده عمومی هاروارد، ویتامین K در 
روغن های گیاهی و غلات نیز یافت می شود. این ویتامین همچنین به 
بهبود زخم، تولید پروتئین های مورد نیاز در لخته شدن خون و ساخت 
اســتخوان های ســالم کمک می کند.»تورکیل جسپرسن«، پزشک 
پژوهشــگر این مرکز در بیانیه ای مطبوعاتی گفت: قبلًا می دانســتیم 
ویتامین K نقش مهمی در خون دارد و پژوهش ها نیز نشــان داده بود 
که این ویتامین برای سلامت قلب و استخوان هم مهم است اما درباره 
اثر ویتامین K روی ریه ها تحقیق بسیار کمی شده است.متخصصان 
بیمارســتان دانشــگاه »کپنهاگ« گروهی متشکل از ۴092 نفر، بین 
سنین 2۴ تا 72 سال را بررسی کردند. این افراد همگی ساکن کپنهاگ 
بودند.بنابــر اعلام انجمن ریه آمریکا، این شــرکت کنندگان آزمایش 
عملکرد ریوی و تنفسی به نام »اسپیرومتری« دادند. در این آزمایش، 
میزان هوایی که ریه ها می توانند وارد و خارج کنند و همچنین میزان 
آســانی و ســرعت خروج و ورود هوا از ریه ها اندازه گیری می شود.این 
شــرکت کنندگان همچنین آزمایش خون دادند و به پرسش نامه هایی 
درباره سلامت کلی و سبک زندگی شان پاسخ دادند. آزمایش خون نشان 
داد که میزان ویتامین K در خون این افراد کم است.این پژوهش نشان 
می دهد افرادی که میزان ویتامین K در خونشان کم باشد، ممکن است 
عملکرد ریه ضعیف تری داشته باشند.بنابر اعلام موسسه ملی بهداشت، 
میزان کافی ویتامین K برای افراد 19 سال و بالاتر 120 میکروگرم در 

روز برای مردان و 90 میکروگرم در روز برای زنان تعیین شده است.

تخمه آفتابگردان زیاد نشکنید!

باورهای اشتباه 
زیادی در مورد 

هایپرهیدروزیس 
وجود دارد؛ اما 

داشتن اطلاعات 
و آگاهی درست، 
اولین و مهم ترین 
قدم برای درمان و 
رسیدن به شرایط 

نرمال است

کافهسلامت

 این ویتامین یک ریه سالم و صفرکیلومتر تحویل شما می دهد
مصرف سبزیجات برگ دار مانند بروکلی و اسفناج که از ویتامین K سرشارند به 
سلامت ریه کمک بسیاری می کند.به گزارش صد آنلاین، گروهی از متخصصان 
دانمارکی دریافتند افرادی که میزان ویتامین K در بدنشان کم است، احتمالًا 
دچار عملکرد ضعیف ریه هستند. ممکن است این افراد به آسم، خس خس سینه 
و بیماری مزمن انســداد ریه مبتلا شــوند.به گفته متخصصان، تا پیش از انجام 
این مطالعه تأثیر ویتامین K روی ریه چندان شناخته نشده نبود.بنابر یافته های 
مرکز تغذیه دانشکده عمومی هاروارد، ویتامین K در روغن های گیاهی و غلات 
نیز یافت می شود. این ویتامین همچنین به بهبود زخم، تولید پروتئین های مورد 
نیاز در لخته شدن خون و ساخت استخوان های سالم کمک می کند.»تورکیل 
جسپرســن«، پزشــک پژوهشگر این مرکز در بیانیه ای مطبوعاتی گفت: قبلًا 

می دانستیم ویتامین K نقش مهمی در خون دارد و پژوهش ها نیز نشان داده بود 
که این ویتامین برای سلامت قلب و استخوان هم مهم است اما درباره اثر ویتامین 
K روی ریه ها تحقیق بسیار کمی شده است.متخصصان بیمارستان دانشگاه 
»کپنهاگ« گروهی متشکل از ۴092 نفر، بین سنین 2۴ تا 72 سال را بررسی 
کردند. این افراد همگی ســاکن کپنهاگ بودند.بنابر اعلام انجمن ریه آمریکا، 
این شــرکت کنندگان آزمایش عملکرد ریوی و تنفسی به نام »اسپیرومتری« 
دادنــد. در ایــن آزمایــش، میزان هوایی که ریه ها می توانند وارد و خارج کنند و 
همچنین میزان آسانی و سرعت خروج و ورود هوا از ریه ها اندازه گیری می شود.

این شرکت کنندگان همچنین آزمایش خون دادند و به پرسش نامه هایی درباره 
سلامت کلی و سبک زندگی شان پاسخ دادند. آزمایش خون نشان داد که میزان 

ویتامین K در خون این افراد کم است.این پژوهش نشان می دهد افرادی که 
میزان ویتامین K در خونشان کم باشد، ممکن است عملکرد ریه ضعیف تری 
داشــته باشند.بنابر اعلام موسسه ملی بهداشت، میزان کافی ویتامین K برای 
افراد 19 سال و بالاتر 120 میکروگرم در روز برای مردان و 90 میکروگرم در روز 
برای زنان تعیین شده است.البته پزشکان می گویند در مورد مصرف مکمل های 
ویتامین K باید پژوهش های بیشتری انجام شود. آن ها معتقدند با رژیم غذایی 
سالم و متعادل، سیگار نکشیدن، ورزش کردن و تلاش برای کاهش آلودگی 
هوا می توان از ریه ها محافظت کرد.این گروه تخصصی اکنون در حال مطالعه 
درباره مکمل های ویتامین K و مقایسه آن ها با دارونماها است تا اثرشان را بر 

سلامت قلب و استخوان مشخص کند.

باورهای 
اشتباه 
در مورد زیاد 
عرق کردن

هایپرهیدروزیس عبارتی است که برای تعریق زیاد 
به کار می رود و عارضه ای پزشکی محسوب می شود. 
اگر درگیر هایپرهیدروزیس باشید پس می دانید چه 
علائم ناخوشــایندی دارد و عرق کردن های زیاد 

چقدر باعث دردسر و خجالت می شود.
به گزارش بهداشــت نیوز، باورهای اشتباه زیادی 
در مورد هایپرهیدروزیس وجود دارد؛ اما داشــتن 
اطلاعات و آگاهی درست، اولین و مهم ترین قدم 

برای درمان و رسیدن به شرایط نرمال است.
همهٔ ما عرق می کنیم و منطقی اســت که عده ای 
بیشــتر از بقیه عرق کنند. تا حدی درســت است؛ 
اما این طرز فکر پوششــی بر این مسئله می گذارد 
کــه هایپرهیدروزیس چقدر می تواند زندگی تان را 

مختل کند.
خیلی ها فکر می کنند مسئله فقط عرق کردن است، 
امــا این طور نیســت. هایپرهیدروزیس بر کیفیت 
زندگی اثر می گذارد، مثلًا فرد دوست ندارد ازدواج 
کند یا به مصاحبه های شــغلی برود، مجبور است 
چند بار طی روز تیشرت خود را عوض کند و تمام 
تلاشش را می کند تا از قرارگرفتن در موقعیت های 

استرس برانگیز دوری کند.
یکی از ترس ها و نگرانی های شما احتمالًا این است 
که مبادا دیگران فکر کنند شما آدم تمیزی نیستید و 
به بهداشت اهمیتی نمی دهید. اما واقعاً این عارضه 

ربطی به تمیز نبودن ندارد
هایپرهیدروزیس اتفاقاً عارضه ای شایع است و اگر 
درگیر هستید، بدانید که تنها نیستید. حتماً دوستان 
و آشنایان و همکارانی دارید که درکتان می کنند و 
خودشان هم مثل شما از این مسئله رنج می برند.

هایپرهیدروزیس واقعاً یک عارضه پزشــکی است 

و تا حدودی ژنتیکی می باشــد. هایپرهیدروزیس 
چیزی نیســت که تقصیر شــما باشد و مربوط به 

این است که نسبت به بقیه بیشتر عرق می کنید.
مسئله اینجاست که خیلی ها فکر می کنند مجبورند 
تا آخر عمر با این مشــکل زندگی کنند و درمانی 
بــرای آن وجود ندارد. آن ها نمی دانند راهکارهایی 
برای مقابله با هایپرهیدروزیس وجود دارد و مجبور 

نیستند آن را تحمل کنند.
اگر درگیر هایپرهیدروزیس باشــید پس حتماً کلی 
تلاش می کنید تا همیشه تمیز و خشک باشید، مثلًا 
بارها لباســتان را عوض می کنید، دوش می گیرید 

و... .
یکی از ترس ها و نگرانی های شما احتمالًا این است 
که مبادا دیگران فکر کنند شما آدم تمیزی نیستید و 
به بهداشت اهمیتی نمی دهید. اما واقعاً این عارضه 

ربطی به تمیز نبودن ندارد.
مطمئناً اســترس عاملی برای عرق کردن اســت. 
پس منطقی است که تشویق شوید با تکنیک های 
ریلکسیشن، علائمتان را کنترل کنید. اما هر چند 
استرس و اضطراب می تواند تعریق را تشدید کند؛ 
اما هایپرهیدروزیس اغلب از کنترل فرد خارج است. 
شما اگر به محیط خنکی بروید، لباس هایتان را کم 
و سبک کنید یا نفس عمیق بکشید و ضربان قلبتان 
را پایین بیاورید، باز هم ممکن است زیاد عرق کنید. 
هر چند این کارها کمی کمک می کنند؛ اما نه راه حل 

هستند و نه جلوی عرق کردنتان را می گیرند.
هایپرهیدروزیس یک عارضهٔ فیزیکی اســت، نه 
روحی و روانی؛ بنابراین هر چند آرام و خونسرد بودن 

مهم است؛ اما جلوی عرق کردنتان را نمی گیرد.
اســتفاده از ضدتعریــق حــاوی آلومینیوم برای 

مسدودکردن مجراهای تعریق، اولین خط درمان 
برای هایپرهیدروزیس می باشد و برای مهار عرق 
دســت ها نیز به کار می روند. امتحان کردن روش 
ساده ای مثل استفاده از ضدتعریق منطقی به نظر 
می رســد. بعضی از افراد دچــار هایپرهیدروزیس 
خفیف هستند و درمان های موضعی به خوبی به آنها 
جواب می دهد. اما در موارد شــدیدتر، ضدتعریق ها 

کمکی نمی کنند.
با پاســخ دادن به یک ســری از سؤال ها می توانید 
میزان شــدت هایپرهیدروزیس خود را مشخص 
کنیــد، مثلًا آیا کلًا از یک ســری از موقعیت ها یا 
رفتارهای اجتماعی فرار می کنید، مثلًا دست دادن 
یا قرارگذاشــتن؟ آیــا اغلب مهمانی رفتن برایتان 
خوشایند نیســت؛ چون به خاطر عرق زیاد معذب 
هستید؟ افرادی که درگیر هایپرهیدروزیس شدید 
هســتند، تمام زندگی و فعالیت هایشان تحت تأثیر 

این مشکل است.
هایپرهیدروزیــس دو نــوع اســت: اولیه و ثانویه. 
هایپرهیدروزیــس اولیــه خــودش یک عارضه 
پزشکی است و بر قسمت های مختلفی از بدن مثل 
دست ها، پاها، زیر بغل، صورت و سر اثر می گذارد. اما 
هایپرهیدروزیس ثانویه ناشی از یک عارضه دیگر 
اســت )مثلًا کم کاری یا پرکاری تیروئید، نقرس و 
دیابــت( یا ناشــی از دارویی که مصرف می کنید؛ 
علائم در نواحی بزرگ تری از بدن ظاهر می شوند.
طبق مطالعات، نیمی از افرادی که هایپرهیدروزیس 
دارند به پزشک مراجعه نمی کنند، اغلب به این دلیل 
که فکر می کنند راه حلی وجود ندارد. اولین قدم این 
اســت که یک چکاپ پزشکی داخلی کامل انجام 
دهید تا معلوم شــود تعریق زیادتان دلیلی داخلی و 

پنهان دارد یا خیر.
این کار شــما نیســت که علت تعریق زیادتان را 
کشف کنید یا درمان کنید. خیلی از اطرافیان بیمار 
به او می گویند اگر وزن کم کند یا باشــگاه برود 
اوضاعش بهتر خواهد شد؛ اما واقعاً این طور نیست. 
باور کنید یا نه اولین قدم مراجعه به پزشک است. 
بعد از معاینه و چکاپ، پزشک می تواند شما را به 
یک متخصص پوســت ارجاع دهد تا گزینه هایی 
مثل تزریق بوتاکس، دارو یا عمل جراحی بررسی 

شوند.
بعضی از افراد ممکن است موفق شوند با تغییراتی 
در سبک زندگی و استفاده از ضدتعریق ها تا حدودی 
نتیجه بگیرند، اما اگر این روش ها کارســاز نبودند 
و دیگر درمان ها نیز جواب ندادند، ســمپاتکتومی 

توراسیک )قفسه سینه( تنها راه حل است.
این عمل جراحی کم تهاجمی شــامل قطع کردن 
عصب هــای مرتبط بــه غدد تعریق می شــود. 
سمپاتکتومی توراسیک بیشتر برای افرادی مناسب 
اســت هایپرهیدروزیس شدید دارند، خصوصاً در 
ناحیه دست ها. در مورد عوارض جانبی احتمالی این 
عمل جراحی اطلاعات نادرست و ترسناک زیادی 
وجود دارد؛ اما واقعیت این است که بسیاری از این 
عوارض با شــیوه های امروزی انجام این جراحی 
قابل اجتناب اند. پزشــکان معمولًا عمل جراحی را 
به عنوان اولین اقدام درمانی توصیه نمی کنند و ابتدا 
روش هــای غیرتهاجمی دیگر را توصیه و امتحان 
می کنند. بیشــتر از 90 درصد از افرادی که برای 
درمان هایپرهیدروزیس در ناحیه دســت ها تحت 
عمل ســمپاتکتومی توراســیک قرار می گیرند، از 

نتیجه رضایت دارند.

سلامت

رسیدگی به مو یکی از کارهای مهمی است که افراد باید انجام دهند. 
یکی از این موارد روغن تراپی کردن است که تاثیرات شگفت انگیزی 

دارد.
رسیدگی به مو یکی از کارهای مهمی است که افراد باید انجام دهند. 
یکی از این موارد روغن تراپی کردن است که تاثیرات شگفت انگیزی 
دارد.تقویت کردن مو با روغن از جمله مواردی است که وقتی صحبت 
از خشکی و ضعیف شدن موها می شود، باید به آن توجه کرد. استفاده 
از روغن های مناسب با موهای شما کمک می کند همیشه موهایی 

سالم و زیبا داشته باشید.
 تقویت کردن مو با روغن ��

تویت کردن مو با روغن مزیت های زیادی دارد. در ادامه به چند مورد 
از آن ها می پردازیم.

روغن تراپی باعث ازبین رفتن خشــکی موها شــده و در واقع نقش 
آب رسان را برای موها بازی می کند.

این کار جریان گردش خون را در ناحیه پوســت ســر، بالا می برد و از 
این طریق سلامت موها را تضمین می کند.

مقاومت موها را افزایش می دهد. ��
روغن تراپی حتی شوره و موخوره موهای شما را نیز درمان می کند.

عفونت ها و التهابات پوست سر را از بین می برد.با اسکراب کف سر، از 
تجمع چربی اضافی بر روی پوست سر و بروز شوره چرب جلوگیری 
می کند.این کار انواع و اقسام پروتئین ها و مواد مغذی را به پوست سر 
می رســاند.از موها در مقابل اشــعه های مضر و آلودگی های محیطی 

محافظت می کند.
شما در روغن تراپی با استفاده از روغن های گیاهی که از روش های 

کاملًا طبیعی اســتخراج شــده است، سلامت و زیبایی را به موهای 
خود برمی گردانید.

روغن رزماری، تقویت کننده رشد مو و ضد سفیدی ��
یکی از روغن هایی که ســال های زیادی اســت که مردم از آن برای 
رشد و تقویت موهایشان از آن استفاده می کنند، روغن رزماری است
همچنین جالب اســت بدانید اســتفاده طولانی مــدت از این روغن 
سفیدشــدن موهایتان را به تأخیر می اندازد. این روغن در واقع رنگ 
مــو را حفــظ می کند. علاوه برآن، از روغن رزماری می توان به عنوان 

لوسیون شاداب کننده موها استفاده کرد.
استفاده از روغن رزماری باعث گردش خون در ناحیه پوست سر شده 

که در نتیجه به سلامت و شادابی موهایتان کمک می کند.
تقویت کردن مو با روغن رزماری برای انواع موها مناســب اســت؛ 
اما موهای ضخیم که ســلول های رنگ دانه ای قدرتمندی نیز دارند، 

به وسیله روغن رزماری جان دوباره ای می گیرند.

تقویت کردن مو با روغن آرگان یا همان طلای مایع ��
وقتی صحبت از تقویت کردن مو با روغن می شــود، محال اســت که 
اســم روغن آرگان به گوشــتان نخورده باشــد. این روغن که طلای 
مایع نام گرفته اســت، سرشــار از آنتی اکســیدان، ویتامین E و دیگر 
مواد مغذی اســت. این موها باعث آبرســانی و ازبین رفتن موخوره ها 
می شــود. همچنین از موها در مقابل اشــعه های مضر و آلودگی ها 

محافظت می کند.
 این روغن برای انواع مو مناسب است؛ اما کسانی که موهایی خشک، 
وز، شکننده و آسیب دیده دارند بهتر است از این روغن استفاده کنند. 
همچنیــن افرادی که مدام از وســایل حرارتــی برای حالت دادن به 
موهای خود استفاده می کنند باید از این روغن استفاده کنند و روغن 

تراپی را در اولویت برنامه های خودشان قرار دهند.
تقویت کردن مو با روغن نارگیل ��

یکی دیگر از بهترین روغن ها برای مو، روغن نارگیل بوده که سرشار 
از اسیدهای چرب، ویتامین ها، کربوهیدرات ها و مواد معدنی است.

این روغن علاوه بر اینکه باعث تقویت و رشــد موهایتان می شــود، 
می تواند یک نرم کننده طبیعی باشــد. موهایی که از روغن نارگیل 

تغذیه می شوند، درخشان، لطیف و پرپشت هستند.
فرامــوش نکنید که اثربخشــی هر کدام از ایــن روغن ها به عوامل 
زیادی بســتگی دارد که از یک فردبه فرد دیگر متفاوت اســت. پس 
اگر می خواهید بهترین نتیجه را از تقویت کردن مو با روغن بگیرید، 
بهتر اســت یک یا چند مورد از روغن های معرفی شــده را در روتین 
مراقبت هــای پوســت و موی خود بگنجانیــد و برای دیدن تغییرات 

کمی صبور باشید.

 تقویت کردن مو با روغن های معجزه گر

شنبه
11شهریورماه 1402 

سال هفتم
شماره 326
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گــروه اقتصــادی: دو ســال از فعالیت دولت ســیزدهم می گذرد و 
دولتمــردان ترجیــح می دهند به جای تلاش برای دریافت نمره  

قبولی در افکار عمومی، برابر اعداد سربلند باشند.
 در دو ســالی که گذشــت مناقشه بر ســر اعداد بارها و بارها بالا 
رفت. هر جا بحث از نرخ تورم شد، دولتمردان پیشین دولتمردان 
کنونی را به مناظره دعوت کرده و به چالش کشــیدند و هر بار 
مقامات دولتی ســیزدهم برای نشــان دادن توفیقاتشان به اعداد 

استناد کردند، این دومینو تکرار شد.
ماجــرای اعداد حالا ســر از جای دیگــری نیز در می آورد. وقتی 
تکیه گاه عددهای اعلامی محکم نباشد، آنچه فرو می ریزد سرمایه  

اجتماعی است.
در سخنان وزیر امور اقتصادی و دارایی و حتی در آمارهای رسمی 
بارها و بارها به این نکته اســتناد شــده است که رشد نقدینگی در 
دولت سیزدهم مهار شده و این دولت توانسته است دامنه بحران 
اقتصادی را کوچک کند. عددسازی برای نشان دادن دستاوردها 
و توفیقات دولت سیزدهم حتی از سوی رسانه های همسو حالا 
وارد فاز تازه ای شــده اســت در حالی که اعداد و ارقام اعلامی نیز 

چیزی دیگر در این زمینه را می گوید.
رییس دولت سیزدهم در حالی وارد نهاد ریاست جمهوری شد که 
خــودش و همفکرانــش بر این اعتقاد بودند که برجام و مذاکره و 
تلاش بری رفع مشــکل هسته ای به شیوه دولت پیشین بی ثمر 
اســت. آن ها قول داده بودند نســبت به مهار تورم و بزرگ کردن 
ســفره  مردم بدون گره زدن اقتصاد به مذاکرات اقدام کنند این 
در حالی اســت که در عمل چنین اتفاقی رخ نداد و حالا بند دل 
بازار ارز و ... به نتیجه مذاکراتی بسته است که ک سر آن آزادی 

شدن منابع بلوکه شده است سر دیگر آن تحریم های تازه و ...
احســان خاندوزی، ســخنگوی اقتصادی هجدهم مرداد همین 
ســال گفت: دهه 90 در حوزه ســرمایه گذاری با شرایطی مواجه 
شــدیم که نه تنها اقتصاد ایران رشــد نکرد و درجا هم نزد، بلکه 

سرمایه گذاری های کشور ۴7 درصد کاهش یافت.
خانــدوزی بــا تاکید بر این که »تلاش دولت ســیزدهم تقویت 
بنیان های رشد اقتصادی است«، اظهار کرد: در دهه 90 تشکیل 
ســرمایه ثابت حوزه ماشین آلات، حدود 61 درصد کاهش یافت 
و تشکیل سرمایه ثابت در حوزه ساختمان با کاهش ۴1 درصدی 
مواجه بود و منجر به این شــد که ظرفیت رشــد بلندمدت اقتصاد 
ایران تضعیف شــود. بر همین اســاس تلاش دولت سیزدهم بر 

تقویت بنیان های رشد درازمدت قرار گرفت.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: شاخص های رشد و افزایش قیمت ها در 
دهه 90 به گونه ای دچار سخت جانی شدند که نه رشد اقتصادی به 
راحتی افزایش می یافت و نه تورم به راحتی کاهش پیدا می کرد. 
این مســئله ناشــی از این بود که اقتصاد ایران در دام و تله رشــد 

پایین و سرمایه گذاری صفر و منفی گرفتار شده بود.
وی ادامه داد: اما با سیاســت های اصلاحی دولت ســیزدهم و 
اقدامات صورت گرفته، این روندها اصلاح شــد و شــاخص ها رو 
به بهبود رفت. امیدواریم روند ســال 1۴01 در ســال 1۴02 و 
ســال های آتی ادامه یابد تا از دام رشــد پایین و ســرمایه گذاری 

صفر و پایین خارج شود.
آمار چه می گوید؟ ��

بررســی ها نشــان می دهد بر اساس گزارش بانک مرکزی رشد 
افتصادی در اولین و دومین سال فعالیت دولت یازدهم در سال های 
1۳92 و 1۳9۳ به ترتیب ۴.9 درد بوده اســت این در حالی اســت 
که در سال 1۴00، یعنی سال 1۴00 نسبت به سال 1۳99، رشد 
اقتصادی برابر با ۳.۳ درصد و در ســال 1۴01 این رشــد برابر با 

منفی 0.۳ درصد بوده است.
در بخش سرمایه گذاری نیز؛ آمارها نشان از آن دارد که تشکیل 
سرمایه ثابت در اولین سال کامل پس از استقرار دولت روحانی 
رشــد 9.7 درصدی داشــته و در اولین سال استقرار کامل دولت 
رییســی این رشــد برابر با 2.1 درصد بوده اســت. رشد اجزای 
محصول ناخالص داخلی در ماه های گذشته و در سال 1۴00 و 
1۴01 ناشی از فیمت های خالی بالقوه اقتصاد به دلیل فروکش 
کردن اثرات بیماری کرونا از سال 1۴00 برآورد می شود و جدول 
زیر نیز دربردارنده تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به قیمت های 

ثابت )هزار میلیارد تومان- همت( است.
در عین حال طی بیست ماه اول دوره فعالیت دولت رییسی طق 
آمارهای بانک مرکزی از مرداد 1۴00 تا پایا ســال 1۴01، رشــد 
نقدینگی مشاب دوران روحانی از مرداد 1۳92 تا پایان 1۳9۳ در 
محدوده 60 درصدی رشد نموده و فقط 2.6 درصد از رشد دوران 
دولت روحانی بیشــتر بوده اما پایه پولی دو دولت طی بیســت ماه 
وضعیت متفاوت و عجیبی داشــته و در دولت روحانی ۳۵ درصد 

اما در دولت رییسی 66 درصد رشد شتابان داشته است.

قیاس دو دولت یازدهم و سیزدهم در چهار شاخص

آمــار چـــه می گویــــد؟

بریکس 
 )BRICS(
مخفف پنج 
اقتصاد بزرگ 
در حال ظهور و 
متشکل از یک 
گروه بین المللی 
به رهبری 
برزیل، روسیه، 
هند، چین و 
آفریقای جنوبی 
است. از سال 
200۹، دولت 
های کشورهای 
بریکس سالانه 
در اجلاس های 
رسمی تشکیل 
جلسه داده اند 
و چین میزبان 
چهاردهمین 
اجلاس سران 
بریکس در 24 
جولای 2022 به 
صورت مجازی 
بود

صاد
اقت نگاهروز

قانون کار در کمیســیون های دولت در حال بررســی اســت و در راستای امنیت 
شغلی کارگران ۸ماده را اصلاح می کنیم.مطابق این ماده ۴1قانون کار دستمزد 
بر اساس نرخ تورم و سبد معیشت متناسب با نیاز یک خانوار ۳.۳ نفره به صورت 
سه جانبه تعیین می شود.طبق قانون شورای عالی کار یکبار حقوق و دستمزد را 
تعیین می کند. دستمزد1۴02به صورت سه جانبه گرایی بحث و بررسی شد و در 
نهایت دستمزد27درصد افزایش یافت. دستمزد در سال 1۴01 حدود ۵7 درصد 
افزایش یافت. در دوسال گذشته مجموع افزایش مزد کارگران حدود ۸7 درصد 
بوده است.تلاش دولت این است که به سفره جامعه کارگری کمک کند. شعار 
امسال مهار تورم و رشد تولید است. برای اینکه بتوانیم مشکلات را حل کنیم باید 
توازن را با حل مشکلات کارگران و کارفرمایان به صورت همزمان داشته باشیم.
اول شهریور جلسه شورای عالی کار با دستمزد کار مشخصی برگزارشد.حقوق 
و دستمزد مطابق قانونی سالی یکبار تعیین می شود. اما اگر نمایندگان کارگران 
نظری داشــته باشــند باید در شــورای عالی کار به صورت جمعی مورد بحث و 
بررسی قرار گیرد. در جلسات شورای عالی کار در اسفند ماه مقرر شد در صورتی 

که دستمزد کارمندان در طی سال 1۴02 مجدد افزایش پیدا کرد. جلسه شورای 
عالی کار تشکیل و بحث دستمزد کارگران مجدد بررسی شود. امیدواریم با کاهش 
نرخ تورم که در حال انجام است. ثبات قیمت ها ایجاد شود و بتوانیم توازن را در 
بازار کار ایجاد کنیم.به هرحال هر ســاله یک نرخ مشــخص برای سبد معیشتی 
مشــخص می کنیم که این ســبد برای سال1۴02 حدود 1۳میلیون و 100هزار 
تومان بود. حدود 6۴ درصد آن با دســتمزد 1۴02 پوشــش داده می شــود. عدد و 
رقم دســتمزد هر ســاله در شورای عالی کار به صورت سه جانبه با توجه شرایط 
حاکم بر بازار کار و اقتصاد بنگاه های مختلف تعیین می شود. درسال 1۴01 و 
1۴02 عددی که به توافق رسیده ایم بیش از 60درصد سبد را پوشش می دهد 
و از تمام نرخ هایی که سال های قبل مشخص شده بود. بیشتر بود. در وزارت 
کار بر سه جانبه گرایی اعتقاد داریم. در تمام تصمیم گیری ها شرکای اجتماعی 
دخیل هســتند. هم در شــورای عالی کار و هم شــورای عالی اشتغال و شورای 
عالی حفاظت فنی به صورت سه جانبه تصمیم گیری می شود. در شورای عالی 
حفاظت فنی تدوین دستورالعمل ها در جهت حفظ و صیانت از نیروی کار انجام 

می شود هم سه جانبه گرایی رعایت می شود.
 در مراکز رسیدگی به دعاوی کارگر و کارفرما نیز به صورت سه جانبه رسیدگی 

می شود. ما به بدون شرکای اجتماعی پرنده بدون بال هستیم.
ازاینرو پیشنهاد اصلاح قانون کار را در ۸ماده که مرتبط به امنیت شغلی کارگران 
بود از سال گذشته قبل از هفته کارگر به دولت ارسال کردیم، در حال حاضر در 

کمیسیون دولت در حال بررسی است.
از یک ســو کارگران به دنبال دائمی شــدن قرارداد خود هســتند و از سوی دیگر 
کارفرمایان اعتقاد دارند با دائمی شــدن قرارداد کار کارگران نباید در کارگاه بی 
نظمی به وجود بیاید. درماده 7 و 27اصلاحاتی انجام دادیم. پیشنهادات با حضور 
شرکای اجتماعی تعیین و به دولت ارسال شده است و اکنون در حال بررسی در 

کمیسیون های دولت است.
وی گفت: ما اعلام کردیم که اگر کاری بیشــتر از ۴ســال طول کشــید و جنبه 
مستمرداشت باید قرارداد آن دائمی باشد و این دغدغه کارگران بود که امیداریم 

برطرف شود.

خروج 
اقتصاد ایران  
 از بحران
 با بریکس؟

 یکی از دستور کارهای 
گروه بریکس تقابل با نظام اقتصادی 
غربی است

گــروه اقتصــادی : بعــد از آنکه معاون سیاســی دفتر 
رئیس جمهــور از عضویت دائم جمهوری اســلامی 
ایران در گروه اقتصادهای نوظهور جهانی موســوم 
به »بریکس« خبر داد، تحلیل گران اقتصاد سیاسی 
مزیــت ایــن گروه برای ایــران، در دور زدن تحریم 
ها را برجســته کردند. بانک کشورهای بریکس که 
»بانک توســعه نوین« نام دارد، یک بانک توســعه 
چندملیتی توصیف شده وسامانه اعلام پرداختی آن 
برای کشورهای عضو، جایگزینی است برای سوئیفت 

است.
بریکس )BRICS( مخفف پنج اقتصاد بزرگ در حال 
ظهور و متشــکل از یک گروه بین المللی به رهبری 
برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی است. از 
سال 2009، دولت های کشورهای بریکس سالانه 
در اجلاس های رسمی تشکیل جلسه داده اند و چین 
میزبان چهاردهمین اجلاس ســران بریکس در 2۴ 

جولای 2022 به صورت مجازی بود.
ایده اولیه تشــکیل گروه بریکس به هنگامی باز می 
گردد که امریکا به رهبری جورج بوش به دنبال حمله 
به افغانستان و عراق با بهانه دموکراسی و جنگ علیه 
تروریســم بود و آن زمان، مؤسســه سرمایه گذاری 
»گلدمن ســاکس« به منظــور پیش بینی وضعیت 
اقتصادی جهان و قدرت های برتر آن در نیم قرن آتی 
تشــکیل شد.ایده شکل گیری گروهی به نام بریک، 
در سال 2001 توسط مؤسسه سرمایه گذاری گلدمن 
ساکس، به منظور پیش بینی وضعیت اقتصادی جهان 
و قدرت های برتر آن در نیم قرن آینده مطرح گردید. 
جیم اونیل اولین بار نام مخفف این گروه را در ســر 
تیتر یک روزنامه اقتصادی به کار برد. این پیشبینی 

گلدمن ساکس در سال 2001 میلادی که چهار کشور 
چین، هند، روسیه و برزیل تا سال 2010 میلادی در 
مسیر توسعه اقتصادی قرار گرفته و دارای بالاترین 
نرخ رشــد اقتصادی خواهند بود با گذشــت زمان به 
حقیقت پیوســت و اعتبار بیشتری به این موسسه در 
بین تحلیل گران اقتصادی اعطا کرد.در شــصت و 
یکمین اجلاس مجمع عمومی ســازمان ملل متحد 
وزرای امور خارجه کشورهای برزیل، روسیه، هند و 
چیــن گفتگوهای مقدماتی را آغاز کردند. بعد از این 
اجلاس، رهبران ارشد بریک، در ۴ نشست دیپلماتیک 
دیگــر )یکاترینبورگ، ســائوپائولو، ژاپن و لندن( به 
منظور محکم ســاختن پایه های شــکل گیری این 
گروه شرکت کردند. با اضافه شدن آفریقای جنوبی، 
بریک تبدیل به بریکس شد.فقط یکی از مهم ترین 
دلایل اهمیت حضور در گروه بریکس این است که 
این گروه به واسطه دارا بودن نیمی از جمعیت جهان و 
بین 2۵ تا 2۸ درصد از ظرفیت اقتصاد جهانی پتانسیل 
بالایــی برای تاثیرگذاری بر اقتصاد جهانی دارد و از 
رشــد پرشــتاب اقتصادی و نفوذ در امور جهانی هم 
برخوردار اســت . در ســال 2012، پنج کشور عضو 
این ســازمان در تصمیمی مهم و اثرگذار، خواســتار 
ایجاد مکانیسم مالی مستقل خود شدند و دو سال بعد 
بریکس با ایجاد بانکی با نام »بانک توسعه جدید« که 
هــدف آن تزریق نقدینگی و تامین منابع مالی برای 
زیرســاخت ها و پروژه های اقتصادهای نوظهور بود، 
به این تصمیم جامه عمل پوشاند.پنج عضو بریکس 
۳0 درصد از مســاحت کره زمین، بیش از چهل وسه 
درصــد از جمعیــت دنیا و بیســت وپنج درصد تولید 
ناخالــص جهــان را در اختیار دارند. ذخایر ارزی پنج 

کشــور یادشده بالغ بر ۴/۴ تریلیون دلار برآورد شده 
است. مقاله پیش رو سعی دارد با توجه به ویژگی ها و 
ظرفیت های بالقوه و بالفعل گروه مذکور، چشم انداز 
 اقتصادی  ـسیاسی بریکس را مورد بررسی و ارزیابی 
قرار دهد.کشورهای بریکس که همگی از بزرگ ترین 
اقتصادهای جهانی هستند و تاثیرگذاری بسیار بالایی 
بــر گردش نقدینگی و روابط بین المللی دارند بعد از 
تحریم های گســترده غــرب و همپیمانانش علیه 
روسیه، به سمت ایجاد زیرساخت مالی و مستقل رفتند 
تا از این راه امنیت تراکنش های گســترده مالی شان 
به واسطه تحریم های یکجانبه غرب به خطر نیفتد.

اعضای بریکس معتقدند این گروه حامی کشورهای 
در حال توســعه و کشــورهای جنوب و برقرارکننده 
تعــادل و عدالــت اقتصادی در مقابله با نظام پولی و 
بانکی غربی است. بدین ترتیب یکی از دستور کارهای 
گروه بریکس را می توان تقابل با نظام اقتصادی غربی 
دانست که کل مناسبات جهانی را دربر گرفته است.
این کشورها در کل تولید ناخالص داخلی ای معادل 
16.0۳9 هزار میلیارد دلار دارند که در حدود 20درصد 
از تولید ناخالص داخلی کشورهای جهان را شامل می 
شود و به این مبلغ میتوان رقم ۴ هزار میلیارد دلار را 
هم که به صورت مشــترک بین کشورهای خارجی 
موجود اســت، اضافه کرد. تا سال 201۴ کشورهای 
عضــو گروه بریکس در حــدود 1۸درصد از اقتصاد 
جهان را در دســت داشته اند.بریکس نمایانگر نیمی 
از جمعیت جهان است و 26/ قدرت اقتصادی جهان 
را در اختیار دارد. در سال 2012 ترکیب بندی اسمی 
تولید ناخالص داخلی این گروه، 1۳/6 تریلیون دلار 
آمریکا است.نکته مهم دیگر این است که مولفه  هایی 

مانند تحریم از شــروط عضویت دربریکس نبوده و 
نیســت و این مجموعه جهانی شاخص های خاص 
خود را برای اضافه کردن اعضای جدید داراست که 
این موضع نیز یک برگ برنده دیگر به نفع سیاست 

خنثی سازی تحریمی جمهوری اسلامی است.
رهبران کشــورهای عضو گروه بریکس در یکی از 
آخرین اقدامات خود بیانیه مشترکی نسبت به رسیدن 
به توافق در مذاکرات هســته ای وین ابراز امیدواری 
کرده و از حق ایران برای استفاده از انرژی صلح آمیز 
هســته ای دفاع کردند.این موضوع حاکی از ظرفیت 
بریکــس برای احیای توافقی اســت که ایران را در 
مسیر رفع تحریم ها قرار می دهد.در این بیانیه آمده 
بــود: »گروه بریکس از نتایــج مثبت مذاکرات بین 
نمایندگان ایران و کشورهای عضو گروه 1+۵ برای 
حل و فصل مســائل پیرامون برنامه هسته ای ایران 
استقبال کرده و امیدوارند که طرفین بتوانند به توافق 
نهایی برای حل و فصل این مســئله دســت یابند«.
پیوســتن ایران به بریکس از آن جهت اهمیت دارد 
که تلاش غرب برای به انزوا کشاندن اقتصاد ایران 
بــا تکیه بر دیپلماســی و درک اهمیــت این ابزار در 
سیاست خارجی، کم اثر می شود. در چنین شرایطی 
اگر ایران بتواند با بهره گیری از ظرفیت های بریکس 
و پیمان شــانگهای، مذاکره با غرب درباره برجام را 
به نتیجه برســاند به نظر می رســد چشــم انداز رفع 
تحریم ها به بهره برداری حداکثری ایران از ظرفیت 
بریکس و شــانگهای تبدیل خواهد شــد در غیر این 
صورت هنوز هزینه ریسک امنیت سرمایه گذاری از 
ســوی کشورهایی که قصد سرمایه گذاری در ایران 

را دارند وجود دارد.

گزارش

گروه اقتصادی: صبح دوشنبه )ششم شهریور( با حضور »عباس علی آبادی« وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، مراســم رســمی تحویل نخستین خودروهای وارداتی 
ســال 1۴02 توسط ســازمان توسعه تجارت ایران، در محل برگزاری نمایشگاه 

»روایت خدمت« انجام شد.
در این مراســم، وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: برای اینکه بازار را توســعه و 
رقابت را ســالم کنیم و از ســاخت داخل حمایت کنیم واردات خودرو را در دستور 
کار قرار داده ایم و خودروسازان باید بتوانند با توجه به تعرفه های تعیین شده رقابت 
کنند و شرایط را برای مردم بهتر سازند. وی در رابطه با آئین نامه واردات خودروی 

کارکرده گفت: این آئین نامه به هیأت دولت ارسال شده است.
علی آبادی در بخشــی دیگر از صحبت هایش، واردات خودرو را نه یک »امتیاز 
بــرای خــواص« بلکه یک »امکان برای همگان« توصیف کرد و گفت: ما هیچ 
رانتی برای هیچ شــرکتی نداریم بلکه ضوابط تعیین کرده ایم که بر اســاس آن 
همه می توانند از این امتیاز استفاده کنند و خودروسازان به این جهت در اولویت 
خودرو قرار گرفته اند که خودروها را داخلی ســازی کنند و هدف ما این اســت 
که شــغل ایجاد کنیم و رقابت ســالم داشته باشیم.وزیر صمت، واردات خودرو و 
تحویل اولین خودروهای وارداتی به متقاضیان را یک دستاورد دانست و مراسم 
به گونه ای مدیریت و هدایت شد که گویا وارد کردنِ خودروهای چندین میلیارد 
تومانی توســط »خواص« برای خواص و آقازاده هایی که تمکن مالیِ آن چنانی 
دارند، یک گام به پیش در جهت بهبود وضعیتِ صنعت و تجارت کشور است.دو 
سؤال اصلی اینجا مطرح می شود؛ اول اینکه واردکنندگان و به خصوص خریداران 
خودروهای وارداتی چه کســانی هســتند و اصولًا چه کسانی می توانند باشند؛ و 
دوم اینکه آیا رســالت وزارت صمت و آقای وزیر به راســتی این است؟!بد نیست 
نگاهی به قیمت خودروهای وارداتی بیندازیم؛ در بهار امســال، ســازمان گمرک 
ایران لیست قیمت ۳ محصول وارداتی هیوندای را منتشر کرد. در لیست اعلامی، 

قیمت پایه  هیوندای اکسنت 1.6 لیتری، 27 هزار و 111 یورو است؛ این خودرو 
ارزان ترین خودروی وارداتی ست که حدود یک میلیارد و چهارصد میلیون تومان 
قیمت دارد؛ در این لیست، قیمت الانترا 1.6 لیتری برابر با ۳2 هزار و 2۳0 یورو 
ذکر شده که تقریباً یک میلیارد و ۸00 میلیون تومان می شود؛ این ها ارزان ترین 
خودروهای وارداتی هستند، حالا باید پرسید واقعاً چه کسانی می توانند متقاضیان 

این خودروهای لاکچری باشند؟
بدون تردید، کارگران و مزدبگیران در دایره  این خواصِ ثروتمند جای نمی گیرند؛ 
فرامرز توفیقی )فعال کارگری( با بیان اینکه در سال های اخیر، خرید یک پراید 
ساده از استطاعت کارگران خارج شده است، می گوید: کارگران نمی توانند پراید 
و پژو بخرند، چه برسد به هیوندا و سایر خودروهای وارداتی!او اضافه می کند: در 
روزهای ابتدای شهریور، یک پراید 111 حدود ۳۳0 میلیون تومان در بازار قیمت 
دارد؛ حداقل دســتمزد و مزایای کارگر، 9 میلیون تومان اســت، یعنی قیمت یک 
پراید از سه سال دستمزد کارگر بیشتر است؛ یک کارگر حداقل بگیر باید سه سال 
و چند ماه کل درآمدش را پس انداز کند تا یک پراید 111 بخرد. به گفته توفیقی، 
وقتی پول یک پراید ســاده، برابر با ســه سال و چندماه دستمزد کارگر است، باید 
پرسید آقای وزیر برای چه کسی خودروهای خارجیِ چندین میلیارد تومانی وارد 
کرده است، برای از ما بهتران؟!و اما مساله دوم؛ آیا رسالت وزیر صمت، تحویل 
خودروهای گران قیمت به متقاضیانِ صاحب ثروت است یا تقویت و احیای تولید 
در این همه کارخانه و شرکت که در حالت تعطیل یا نیمه تعطیل قرار گرفته اند و 
هزاران کارگرِ آن ها نگران آینده هستند؟نیازی نیست به سراغ واحدهای کوچک 
و ناشناخته برویم، امروز بسیاری از برندهای بزرگ و قدیمی کشور یا درب ها را 
تخته کرده اند یا با کم ترین ظرفیت و در حالت نیمه خاموشی کار می کنند؛ شرکت 
داروگر تهران یکی از این کارخانه هاست که از ابتدای امسال، کارگران و فعالان 
کارگری هرچه تلاش کرده اند چراغ های تولید را در آن روشن نگه دارند، تا امروز 

به جایی نرســیده اند.....امروز از صدها کارگر داروگر حدود ۳0 نفر در آن حضور 
دارند که آن ها نیز نگران بسته شدن درب های کارخانه و تعطیلی واحدی هستند 
که بیش از 90 سال قدمت دارد و با خاطره  جمعی ِ همه  ما ایرانی ها عجین است.
ارج، کنتورسازی، فولاد زاگرس و .... بسیاری از کارخانجات بزرگ دیگر مدتهاست 
که به همین سرنوشــت دچار شــده اند.حتی شرکت های مادرصنعتیِ سرپا مانند 
هپکو اراک و آذرآب نیز با مشکل کمبود نقدینگیِ در گردش و بحران مواد اولیه 
و قراردادهای ســاخت مواجهند و چراغ های تولیدِ آن ها کم ســو و با پایین ترین 
ظرفیت روشــن اســت. برای نمونه کارگران هپکو می گویند: »دو سال است که 
از مسئولان در دولت و وزارت صمت می خواهیم که سهامدار عمده را به تأمین 
نقدینگــی در گــردش به میــزان کافی ملزم کنند؛ اگر تأمین اجتماعی به عنوان 
ســهامدار اصلی نمی تواند، این شــرکت را به زیرمجموعه های ایمیدرو منتقل 
کنند تا با تأمین نقدینگی، چرخ های تولید روی غلتک بیفتد و بتوانیم تا اندازه ای 
به روزهای اوج خود در گذشــته نزدیک شــویم«. کارگران هپکو این درخواست 
روشن را بارها مطرح کرده اند اما گویا گوش شنوایی نیست.....حضور آقای وزیر در 
نمایشگاه و تحویل خودروهای لاکچری وارداتی به صاحبان ثروت را باید در این 
شرایطی که ترسیم شد، ارزیابی کرد: کارگران توان خرید ارزان ترین خودروها را 
ندارند، دیگر ندارند؛ کارگران نگران آینده  تولید و بسته شدن درب های کارخانه ها 
هستند، کارگران در خرج های عادی زندگی درمانده اند، چرا آقای وزیر وارد شدن 
خودروهای چند میلیاردی و تحویل آن ها را یک دستاورد می داند، امری که حتی 
در کشورهای جهان سوم و جنگ زده هم یک موضوع عادی به شمار می رود. از 
سویی آقای وزیر مدعی شده همه می توانند خودرو وارد کنند، واقعاً کدام همه؟! 
امروز یک پراید، ساده ترین خودروی وطنی، برای 6۵ درصد جمعیت کشور چیزی 
شبیه به آرزوست چه برسد به خودروهای لاکچریِ وارداتی، همان خودروهایی 
که ششم شهریور با حضور وزیر صمت با افتخار! تحویل متقاضیان شده است.

 وعده خودروهای لاکچری برای کارگران بیکار!

 دستمزد کارگران
 دوباره افزایش 

می یابد؟

علی حسین رعیتی 
فرد 

معاون روابط کار 

یادداشت

رسول سلیمی
روزنامه نگار

»آقای وزیر« برای چه کسی خودرو وارد می کنید؟

خودکفایی در گندم نان

ایسنا: علیرضا مهاجر در رویداد معرفی طرح ها و خدمات نوین بیمه 
کشاورزی با تاکید بر اهمیت بیمه در بخش کشاورزی گفت: باید 
راهی پیدا کنیم که کشاورزان به بیمه کشاورزی علاقه مند و اقدام 
بــه ایــن کار کنند.وی ادامه داد: مقام معظم رهبری در بازدیدی از 
غرفه کشــاورزی در یکی از نمایشگاه ها بر بحث خودکفایی گندم 
تاکید بسیاری داشتند و در آنجا اعلام کردند که به دیم زارها و آمارها 
نیز توجه بیشتری شود تا بتوانیم به درستی تصمیم بگیریم.معاون 
امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی اضافه کرد: ســال 1۴00، ۴.۵ 
میلیون تن خرید تضمینی گندم انجام شد زیرا شرایط سختی بود. 
با پدیده خشکسالی مواجه شدیم و کود نیز به موقع تأمین نشد. اما 
با تدابیر اتخاذ شده سال 1۴01 خرید تضمینی گندم به 7.۵ میلیون 

تن و امسال نیز به 10 میلیون و 1۵0 هزار تن رسید.

مکث

شنبه
11شهریورماه 1402 
سال هفتم
شماره 326
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طبق قانون، 
شورای عالی کار 

یک بار حقوق 
و دستمزد را 

تعیین می کند. 
دستمزد 1402 
به صورت سه 

جانبه گرایی 
بحث و بررسی 

شد و در نهایت 
دستمزد 2۷ 

درصد افزایش 
یافت. دستمزد 

در سال 1401 
حدود ۵۷ درصد 

افزایش یافت. 
در دوسال 

گذشته مجموع 
افزایش مزد 

کارگران حدود 
۸۷ درصد بوده 

است

نمایندگان کارگری هنگام تعیین مزد 1۴02 با توجه به افزایش 
قیمت ها، از دولت خواستار کنترل تورم شدند. اکنون کارگران 
اعتقاد دارند دستمزد فعلی جوابگوی تنها ۳0 درصد هزینه های 
موجود اســت و کارگران برای تأمین معاش خود دســته و پنجه 

نرم می کنند.
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار معتقد است: متاسفانه 
برای ســال جدید، در پایان ســال گذشــته دولت سناریویی را 
طراحی کرد تا مزد کارگران را ســرکوب کند و خیلی جدی و 
هماهنــگ در دولــت، آن را اجرا کردند و یک مزد غیرواقعی را 
تحمیل کردند که هیچ تناسبی با تورم، خط فقر و سبد معیشت 
نداشت. نمایندگان کارگری را هم مجبور کردند که این مصوبه 

را در شورای عالی کار تصویب کند.
وعده جدید دولت به کارگران ��

حالا و پس از گذشــت حدود 160 روز از ابتدای ســال، صولت 
مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تازه ترین اظهارنظر 
اعلام کرده است: اعضای شورای عالی کار می توانند درخواست 
بازنگری حداقل حقوق کارگران را داشــته باشــند؛ در صورت 
درخواســت در دســتور کار قرار می گیرد و در کمیسیون های 
کارشناســی مورد بررســی قرار می گیرد و اگر ضرورت داشته 
باشد در جلسه شورای عالی کار مطرح شود حتماً در دستور کار 

قرار خواهد گرفت.
البته پیش از این وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی درباره برگزاری 
جلســه شــورای عالی کار برای بررسی مجدد دستمزد 1۴02 
کارگران گفته بود: در آخرین جلسه شورای عالی کار که دستمزد 
تعیین شد، برخی سؤال کردند که اگر به هر شکلی دولت تصمیم 
به افزایش مجدد دســتمزد کارمندان بگیرد و لایحه ای را به 
مجلــس ارســال کند و مجلس تصویــب و آن را ابلاغ کند، آیا 
درباره حقوق کارگران در چنین شرایطی تجدید نظر می کنید؟ 
ما نیز پاسخ دادیم به فرض اینکه این موضوع محقق شود حتماً 

انجام می دهیم.
وی عنوان کرده بود: به اعتبار قانون هر سال تنها یکبار حقوق 
کارگران بررسی می شود، مگر موضوع خاصی باشد و پیشنهادات 
جدیــد پیش بیاید. ضمن اینکه ما حداقل حقوق کارگران را در 
شــورای عالی کار تعیین کردیم، همان حداقل بگیر می تواند 
از قدرت چانه زنی اســتفاده کند و دســتمزد بیشتری متناسب با 

تخصص خود دریافت کند.
مرتضوی متذکر شــده بود: این عدد کف را تعیین کردیم که 
کسی از این میزان کمتر پرداخت نکند. امکان پرداخت بیشتر 
برای همه کارفرمایان هســت و امیدواریم با تمهیدات دولت 
در حوزه کالابرگ بخش اندکی از مشــکلات معیشــتی با این 

طرح حل شود.
حقوق کارگران سرکوب شد؟ ��

علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط کار وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی نیز درباره درخواســت مجدد کارگران برای تشکیل 
شورای عالی کار و بررسی مجدد مزد گفته در پاسخ به خبرگزاری 
خبرآنلاین گفته اســت: قانون کار گفته حداقل حقوق رعایت 
شــود. سال گذشــته ۵7 درصد حقوق افزایش یافت، همین ها 
اعتقاد داشتند که سه جانبه گرایی رعایت شده، اما امسال که 27 
درصد اضافه شد، می گویند سه جانبه گرایی رعایت نشده است.
وی تصریح کرده است: همه اعضای شورای عالی کار، مصوبه 
افزایش حقوق را امضا کردند؛ همه نظرات در شورای عالی کار 

براساس جمیع شرایط بررسی شد.
معاون وزیر کار متذکر شده است: سال قبل ۴1 درصد تورم بود، 
اما حقوق ۵7 درصد شــد. امسال هم همان اعضای کارگری و 
کارفرمایی در شورای عالی کار بودند و حداقل حقوق تعیین شد.

رعیتی فرد در پاسخ به خبرآنلاین درباره این که با توجه به وعده 
اخیر وزیر کار درباره این که اعضای شورای عالی کار می توانند 
درخواست بازنگری حداقل حقوق کارگران را داشته باشند. در 
صورت درخواســت در دســتور کار قرار می گیرد. با توجه به این 
وعده، آیا در جلســات آتی شــورای عالی کار می توانیم انتظار 
افرایش دستمزد را داشته باشیم؟ گفته است: حداقل مزد سالی 

یک بار و براساس ماده ۴1 قانون کار خواهد بود.
وی ادامه داده اســت: اگر اعضای شــورای شورای پیشنهادی 
داشــته باشند، در دســتور کار شورای عالی کار و مورد بررسی 
قــرار می گیــرد. حالا این که تصمیم یا نتیجه نهایی چه خواهد 
بود، باید همه اعضای شورای عالی کار روی این موضوع نظر 
بدهند.معــادن روابــط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
واکنش به این اظهارنظر که دولت موافق افزایش واقعی حقوق 
کارگران نیست و در پایان سال گذشته سناریویی را برای سرکوب 
دستمزد دنبال کرد، عنوان کرده است: همین دولت سال قبل تر 
چه سناریویی را طراحی کرد که حقوق کارگران ۵7 درصد بالا 
رفت؟ این را که نمی شود گفت.رعیتی فرد گفته است: بالاخره 
ما باید توازن حوزه کار را برقرار کنیم. من معدن یورد اســتان 
لرستان هستم. هزینه های دستمزد در یورد نزدیک به ۵0 درصد 
اســت. ما اگر دســتمزد را بیشتر کنیم، چند نفر از کارگران این 
معدن تعدیل می شوند؟! حالا شما واحدهای تولیدی زیر 10 نفر 
و واحدهای خرد در سطح شهر را بررسی کنید.وی یادآور شده 
است: ما باید همه را در نظر بگیریم. خیلی ها مطرح کردند که 
جامعه کارگری در دهک ۳ و ۴ هســتند. دولت الان با تلاشــی 
که انجام می دهد، با پرداخت یارانه ها و همچنین کالابرگ، تا 
دهک پنجم آسیب کمتر برسد و سفره شان خیلی کوچک نشود.

معاون وزیر کار تاکید کرده است: با این حال، دولت باید جامعه 
کارگری و کارفرمایی را با یکدیگر ببیند.

کارگران منتظر افزایش دستمزد 
نباشند؟

نگاهروز

موضــوع مهــم در عضویت در پیمان ها اینکه کشــوری که به عضویت در 
پیمان های منطقه ای و بین المللی در می آید، باید برنامه و اهدافی را دنبال 
کند و در این صورت اســت که می تواند از منافع عضویت در این پیمان ها 
استفاده اقتصادی داشته باشد و می تواند منافع اقتصادی برای اعضا ایجاد کند.

اگر کشوری بدون برنامه، عضو پیمان های بین المللی شود و نقشه راه تجاری 
و راهبرد اقتصادی نداشته باشد، عضویت در این پیمان ها برای آن کشور نه 
تنها عایدی نخواهد داشت بلکه می تواند مضراتی هم داشته باشد. از جمله 
اینکه ممکن اســت تفاهماتی که درباره تعرفه ها صورت می گیرد به ضرر 
کشورمان باشد. هرچند عضویت در پیمان های منطقه ای و بین المللی باعث 
ارتقای اعتبار سیاسی می شود و وزن سیاسی را افزایش می دهد اما در حوزه 
اقتصاد اگر راهبرد اقتصادی و بده و بستان ها مشخص نباشند ممکن است 
که عضویت در این پیمان ها عایدی هم برای کشورمان نداشته باشد؛ چنانکه 
سالیان سال ایران عضو سازمان اکو هستیم اما عضویت در این سازمان و پیمان 
برای کشورمان عایدی نداشته و نتوانستیم از ظرفیت های اکو استفاده کنیم.

 اساســاً فلســفه بریکس این اســت که بتواند قدرت 7 کشور توسعه یافته به 
رهبری آمریکا را بشــکند، چین از اعضای بریکس قدرت اول دنیا از حیث 
تولید و هند از دیگر اعضای بریکس از حیث تولید ناخالص داخلی برحسب 
قدرت برابری خرید رتبه سوم در دنیا است. همچنین روسیه از دیگر اعضای 
این پیمان جزو 10 الی 1۵ کشــور برتر با تولید ناخالص بالای 2 تریلیون 
دلار و برزیل هم از دیگر اعضا از کشورها در حال توسعه محسوب می شود. 
بنابراین وزن تولید ناخالص داخلی برحسب قدرت برابری خرید کشورهای 
عضو بریکس از 7 کشور توسعه یافته جهان غرب بیشتر است.این کشورها 
می تواننــد نهادهایــی برای خود ایجاد کننــد و قواعدی خارج از قواعد قرن 
بیستمی داشته باشند، اعضای بریکس هم قاعدتاً رقابت هایی دارند و قطعاً 
در آینده بین هند و چین رقابت های تجاری و اقتصادی ایجاد خواهد شــد 
امــا در کنــار این رقابت ها می توانند نهادیی با قواعدی جدید ایجاد کنند. به 
طور کلی معتقدم از عضویت در پیمان بریکس نباید خوشحال یا ناراحت شد 
چراکه هر گونه اســتفاده از این ظرفیت بســتگی به راهبردهای اقتصادی و 

تجاری دارد که ایران از عضویت در این پیمان، آن راهبرد را ترسیم و دنبال 
می کند و البته اگر این راهبرد به اجرا نرسد عضویت در بریکس نه تنها مزیتی 
نخواهد بود بلکه مضراتی خواهد داشت.به هرحال تحریم های علیه ایران 
تحریم های یک جانبه از سوی آمریکا است و مسأله اصلی اقتصاد ایران هم 
همین تحریم هایی هســتند که به صورت یکجانبه از ســوی آمریکا اعمال 
شده و تا زمانیکه دلار ارز جهان روا و اقتصاد آمریکا اقتصاد برتر است، سایر 
کشــورها و شــرکت های مطرح در جهان به دلیل ترس از دست دادن بازار 
آمریکا همچنان از سیاست های آمریکا تبعیت می کنند. اما به طور قطع در 
سال های آینده با رشد و پیشرفت اقتصادی که در چین و هند رخ می دهد، 
این مسأله یکجانبه گرایی آمریکا در جهان زیر سؤال می رود و در آن زمان 
دیگر فشــار ســنگین از سوی آمریکا قابل اعمال نخواهد بود. اگر محاصره 
آمریکا در سال های آینده ادامه پیدا کند، عضویت ایران در بریکس می تواند 
از فشــار یکجانبه گرایی آمریکا تا حدودی بکاهد که البته به طور قطع بروز 

این تغییر شرایط زمانبر است.

سقوط
 سنگین  
معیشت  مردم

 تورم  بالای کالاهای اساسی  زندگی 
کارگران را با مشکل جدی مواجه 
کرده است

گــروه اقتصــادی:  ماه ها بعد از تصویب افزایش ناچیز 27 
درصدی دستمزد کارگران، در چهارم شهریور ماه، رعیتی 
فرد معاون روابط کار وزیر کار آب پاکی را روی دســت 
کارگران و علی الخصوص نمایندگان رســمی آن ها در 
شــورایعالی کار ریخت و با قاطعیت گفت »مزد ترمیم 

نمی شود«.
وی درباره درخواســت مجدد کارگران برای تشــکیل 
شــورای عالی کار و بررســی مجدد مزد، گفت: »طبق 
قانون، شورای عالی کار یک بار حقوق و دستمزد را تعیین 
می کند. دستمزد 1۴02 به صورت سه جانبه گرایی بحث 
و بررســی شــد و در نهایت دستمزد 27 درصد افزایش 
یافت. دستمزد در سال 1۴01 حدود ۵7 درصد افزایش 
یافت. در دوسال گذشته مجموع افزایش مزد کارگران 

حدود ۸7 درصد بوده است.«
معــاون روابط کار وزیر، بازهم شــرط افزایش حقوق 
کارمنــدان برای ترمیم مــزد کارگران را تکرار کرد، در 
حالی که اعضای کارگری مدعی هســتند قول وزرای 
اقتصادی، کنترل تورم بوده و قرار بر این شده که اگر تورم 

مهار نشود که نشده، مزد کارگران دوباره ترمیم شود.
اما بخش دیگری از اظهارات معاون آقای وزیر، به خط 
فقر برمی گردد و نکته اصلی، نسبت هایی است که این 
مقام رســمی بین دســتمزد حداقلی کارگران شاغل و 

بازنشسته و خط فقر ترسیم می کند.
رعیتی فرد در بخشــی دیگر از اظهاراتش در پاســخ به 
اینکه حقوق و دســتمزد چقدر بــا خط فقر فاصله دارد 
گفت: »هر ساله یک نرخ مشخص برای سبد معیشتی 
مشخص می کنیم که این سبد برای سال 1۴02 حدود 
1۳ میلیــون و 100 هزار تومــان بود. حدود 6۴ درصد 

آن با دســتمزد 1۴02 پوشــش داده می شود. عدد و رقم 
دستمزد هر ساله در شورای عالی کار به صورت سه جانبه 
با توجه شــرایط حاکم بر بازار کار و اقتصاد بنگاه های 
مختلف تعیین می شود. در سال 1۴01 و 1۴02 عددی 
که به توافق رسیده ایم بیش از 60 درصد سبد را پوشش 
می دهد و از تمام نرخ هایی که سال های قبل مشخص 

شده بود، بیشتر بود«.
دستمزد یک سوم خط فقر هم نیست! ��

معاون روابط کار وزیر کار، رقم 1۳ میلیون تومان را به 
عنوان خط فقر 1۴02 عنوان کرده است؛ این در حالیست 
که در نشست های مزدی 1۴02، رقم پیشنهادی گروه 
کارگری برای ســبد معیشت یا همان خط فقر، بیش از 
1۸ میلیون تومان بود؛ در همان زمان محاسبات مستقل 
کمیته  دســتمزد کانون عالی شوراها و اظهارنظرهای 
نماینــدگان مجلس گویــای این بود که خط فقر از 22 

میلیون تومان گذشته است.
محســن باقری از نمایندگان کارگری دســتمزد، سبد 
معیشــت 1۳ میلیون تومانی و امضا گذاشتن پای آن را 
اینگونه روایت می کند: کارگران با این رقم اصلًا موافق 
نبودند؛ رقم مورد قبول ما حداقل 1۸ میلیون تومان بود 
اما در نهایت پای رقمی امضا گذاشتیم که هیچ تشابهی 
با هزینه های زندگی نداشــت به این امید که در تعیین 
دستمزد این رقم مبنا قرار بگیرد؛ اما بازهم سبد معیشتِ 
غیرواقعی را کنار گذاشتند، حتی نرخ تورم را کنار گذاشتند 
و مزد را 27 درصد افزایش دادند؛ حالا عجیب است که 

مدعی شده اند دستمزد 69 درصدِ سبد معیشت است!
رعیتی فرد با مبنا قراردادنِ معیارهای غیرواقعی، دستمزد 
و مزایای کارگران را 6۴ درصد خط فقر دانســته اســت؛ 

امــروز خط فقــر حداقلی در تهران ۳0 میلیون تومان و 
در شهرســتان ها حداقل 2۳ میلیون تومان است و با در 
نظر گرفتن این اعداد که البته برای یک خانوار متوسط 
۳.۳ نفره بسیار حداقلی محاسبه شده، حداقل دستمزد 
و مزایــای 9 میلیــون و 200 یا ۳00 هزار تومانی، حتی 
یک سوم خط فقر نیست، یعنی با دستمزد ۳۳ درصد خط 

فقر نیز پوشش داده نمی شود.
تورم حداقل ۲۵۰ درصدی کالاهای اساسی ��

معاون روابط کار وزیر این سقوط سنگین معیشتی را که 
در نوع خود بی سابقه بوده است، نوعی موفقیت ارزیابی 
کرده: »در دوسال گذشته مجموع افزایش مزد کارگران 
حدود ۸7 درصد بوده اســت«! هیچ اشاره ای هم به این 
مســاله ندارد که تورم تجمیعی در همین دو سال بیش 
از 200 تا ۳00 درصد بوده است؛ برای اینکه این ادعا را 
ثابت کنیم، نیازی نیست به سراغ داده های رسمی مرکز 
آمار ایران برویم، فقط دو قلم کالای اساسی سفره ها را 

مبنا قرار دهیم، کافیست.
در شهریور 1۴00، قیمت هر کیلو ران ممتاز گوسفندی، 
1۴۵ هزار تومان بوده، ران گوســاله نیز هر کیلو 162 
هزار تومان قیمت داشــته؛ در شــهریور 1۴02، قیمت 
هر کیلو ران گوســفندی به ۴۴0 هزار تومان رســیده و 
بعد دو ســال، قیمت هر کیلو ران گوســاله به ۳۸0 هزار 

تومان رسیده است.
در شــهریور 1۴00، هر کیلو ران مرغ ۴۳ هزار تومان 
قیمت داشته اما در روزهای ابتدای شهریور 1۴02، هر 
کیلو ران مرغ در بازار 11۵ هزار و ۵00 تومان به فروش 

رسیده است.
حال هر کدام از این کالاهای ســاده  اساســی را مبنا 

قرار دهیم، متوجه می شویم که تورم تجمیعی دو سال 
اخیر چه بلایی بر سر معیشت مزدبگیران آورده و چقدر 
کالاهای اساسی دستخوش گرانی سنگین شده اند؛ اگر 
ران گوسفند را ملاک قرار دهیم که از ۴۵ به ۴۴0 هزار 
تومان رسیده، متوجه یک تورم ۳00 درصدی در طول 
دو سال می شویم. در همین مدت دو سال، ران مرغ نیز 

2۵0 درصد گران شده است.
بنابراین در مدت دو سال، یک تورم حداقل 2۵0 درصدی 
به ســفره های زندگی مردم تحمیل شده است، در این 
شــرایط، معاون وزیر کار افزایش ۸7 درصدی دستمزد 
در این مدت را یک »دســتاورد« دانســته است؛ چطور 
وقتی هزینه های زندگی از 1۴00 تا امروز حداقل 2۵0 
درصد گران شده است، افزایش ۸7 درصدی دستمزد، 
می تواند یک اتفاق قابل دفاع در رسانه ها باشد؟!در این 
بیــن، کارگــران هیچ توجهی به این عدد و ارقام ندارند؛ 
برای آن ها نه اظهارات وزیر و معاون وزیر در رسانه ها و 
نه مشروح گفتگوهای شورایعالی کار، هیچ یک اهمیت 
ندارد، آنچه برای کارگران اهمیت دارد این اســت که 
گوشــت در دو ســال اخیر ۳00 درصد گران شده اما مزد 
فقط ۸7 درصد افزایش یافته است و این نابرابری هیچ 
معنایــی ندارد جز عقــب افتادن بیش از 200 درصدی 

معیشت کارگران.
 به گفته  یک کارگر شــرکتی پتروشــیمی چوار ایلام، 
»ســال به ســال زندگی ما بیشتر سقوط کرده، امروز به 
جایی رسیده ایم که حتی یک هفته هم نمی شود با حداقل 
دستمزد سر کرد حالا هرچقدر دل شان می خواهد عدد 
و رقم بدهند و ادعا کنند ما مزد را ســه جانبه و براســاس 

قانون زیاد کرده ایم....«.

گزارش

گروه اقتصادی: علی حسین رعیتی فرد، معاون روابط کار وزارت کار، در مورد 
درخواســت کارگران برای ترمیم حقوق گفته: »طبق قانون، شــورایعالی 
کار یکبار حقوق و دســتمزد را تعیین می کند. دســتمزد 1۴02 به صورت 
ســه جانبه گرایی بحث و بررســی شد و در نهایت دستمزد 27 درصد افزایش 

یافت.«
رعیتی فرد در واقع به ماده ۴1 قانون کار اشــاره کرده اســت؛ آنجا که آمده: 
»شورای عالی کار همه ساله موظف است، میزان حداقل مزد کارگران را ... 
تعیین کند.« او با اســتناد به این جمله نتیجه گیری می کند که طبق قانون، 
تنها یکبار در ســال می شــود برای حداقل حقوق کارگران در شورایعالی کار 
تصمیم گیری کرد. موضوعی که البته مورد مناقشه است؛ بسیاری از فعالان 
کارگــری معتقدند در قانون کار هیچ اشــاره ای به محدودیتِ تعیین حقوق 
کارگران برای یکبار در سال نشده است. ضمن اینکه با استناد به ماده 16۸ 
قانون کار، در صورتِ ضرورت جلســه  فوق العاده تشــکیل می شود، بنابراین 
برگزاری جلسه  ترمیم مزد را می توان در قالبِ همین جلسه  فوق العاده دید.

ماده  ۴1 قانون کار البته بخش مهم تری نیز دارد، در ادامه  این ماده صراحتاً 
در مورد مولفه های تعیین مزد کارگران صحبت شده و آمده: »حداقل دستمزد 
باید با توجه به معیارهای ذیل تعیین شود: 1 - حداقل مزد کارگران با توجه 
به درصد تورمی که از طرف بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران اعلام 
می شود. 2 - حداقل مزد بدون آن که مشخصات جسمی و روحی کارگران 
و ویژگی های کار محول شده را مورد توجه قرار دهد باید به اندازه ای باشد تا 
زندگی یک خانواده، که تعداد متوسط آن توسط مراجع رسمی اعلام می شود را 
تأمین نماید.”روز گذشته، در نشست خبری معاون وزیر کار، در مورد تاکیدش 
بر قانون ســؤال کردیم؛ از او پرســیدیم اگر قانون کار اهمیت دارد چرا زمان 
تعیین دستمزد، بخش دوم ماده ۴1 را کنار گذاشتید و دستمزد را بدون توجه 
به نرخ تورم و ســبد معیشــت تعیین کردید و حالا که بحث ترمیم دســتمزد 

می شود روی بخش اولِ همین ماده از قانون کار تاکید دارید؟
پاسخ او البته آب پاکی را روی دستمان ریخت! معاون وزیر کار در پاسخ به این 
سؤال گفت: »در قانون کار گفته شده باتوجه به نرخ تورم و سبد معیشت دستمزد 

تعیین شود، گفته نشده دقیقاً بر مبنای این دو مؤلفه دستمزد تعیین شود!”
بحث دقیقاً این است که هر کس برداشتِ خود را از قانون کار دارد! در حالی 
که فعالان کارگری این دو مؤلفه، یعنی تورم و ســبد معیشــت، را در تعیین 
حداقل دســتمزد الزام آور می دانند، معاون وزیر کار معتقد اســت هیچ الزامی 
برای تعیین دســتمزد مطابق این دو مؤلفه وجود ندارد! او لفظِ آمره  »باید« 
در بند دوم ماده ۴1 را کاملًا نادیده می گیرد، آنجا که می گوید دستمزد باید 

بتواند هزینه های زندگی خانوار را تأمین کند.
دومین سوالمان از رعیتی فرد این بود که چرا با وجودِ عدم رضایت نمایندگانِ 
کارگری و تحمیلِ رقم افزایش دستمزد به آنها، دائم از اهمیت سه جانبه گرایی 
می گویید؟معاون وزیر کار در پاســخ به این ســؤال گفت: بارها شــنیده ام که 
می گویند سه جانبه گرایی رعایت نشده، می خواهم شفاف سازی کنم! ببینید، 
ســال گذشــته که حداقل حقوق 27 درصد افزایش پیدا کرد، دوستان معتقد 
بودند ســه جانبه گرایی رعایت شــده، به قانون عمل شده و همه چیز درست 
است. امسال اما چون افزایش دستمزد 27 درصد بوده، نه قانون رعایت شده 
و نه سه جانبه گرایی!خیر، اینگونه نیست. همان گروهی که پارسال افزایش 
حقوق ۵7 درصد را مضوب کردند همان ها امسال حقوق را 27 درصد افزایش 
دادند. همه  اعضای شــورایعالی کار دو صورت جلســه شورایعالی کار 1۴00 
و 1۴01 را امضا کردند.رعیتی فرد ادامه داد: نظرات کارشناســانه در شــورا 
مطرح و شرایط مختلف بررسی شد و در نهایت تصمیم گرفته شد. نمی شود 
به صورت یکجانبه تصمیم گرفت. سال 1۴00 نرخ تورم بانک مرکزی ۴۴ 
درصد بود ما اما دســتمزد را ۵7 درصد تعیین کردیم. افتخار ما این اســت که 
در دو سال دولت سیزدهم نزدیک به ۸6 درصد حداقل دستمزد افزایش پیدا 

کرده اســت. امســال هم همان دوستان کارگری و کارفرمایی در شورایعالی 
کار بودند و با توافق، حداقل حقوق 27 درصد افزایش یافت.وی در ادامه در 
توجیه افزایش 27 درصدی دستمزد همان فکت های همیشگیِ طرفدارانِ 
ســرکوبِ مزد را آورد: اینکه کارفرمایان زمین می خورند و کارگران تعدیل 
می شــوند. رعیتی فرد گفت: بر اســاس آمار، بیش از ۵0 درصد از واحدهای 
تولیدی ما خدماتی هستند و هزینه های دستمزد در این واحدها بین ۳0 تا ۵0 
درصد است و اگر بخواهیم این توازن را بر هم بزنیم به مشکل می خوریم. در 
کارگاه های بزرگ این عدد خیلی تاثیرگذار نیست اما درکارگاه های کوچک 
اهمیــت دارد. مــا باید بتوانیم توازن را رعایت کنیم؛ اگر حقوق را چند درصد 
بیشــتر اضافه کنیم، تعدادی از کارگران تعدیل می شوند، در مورد واحدهای 
زیر ده نفر وضع بدتر می شــود. نباید کارگاه های بزرگ را ملاک قرار دهیم، 
این واحدها زیر ده درصد هســتند و اگر ۵ تا 10 درصد هم به حقوق اضافه 
شود، تاثیری در توازن مالی این شرکتها ندارد. ما باید کل بازار کار را ملاک 

تصمیم گیری قرار دهیم.
معاون وزیر کار گفت: همانطور که سال گذشته کارفرماها همراهی کردند و 
1۵ درصد بیشتر از نرخ تورم مصوب شد، امسال هم دوستان کارگری همراهی 
کردند و حداقل حقوق 27 درصد افزایش یافت! البته فشار روی آنها بود اما 

برآیند بحثها این بود که دستمزد 27 درصد افزایش یابد.
وی گفت: ما حداقل حقوق را مشــخص می کنیم و برای هیچ کارفرمایی 
محدودیتــی در پرداخت بیش از حداقل حقوق وجود ندارد. کارفرما می تواند 

بر اساس مهارت کارگر حقوق را افزایش دهد.
رعیتی فرد در پایان راه حل دولت برای بهبود سفره  کارگران را نه ترمیم مزد 
بلکه یارانه دانســت و گفت: خیلی از دوســتان کارگری گفته اند کارگران در 
دهک ســه و چهار هســتند، دولت سعی دارد با پرداخت یارانه و کالابرگ به 
دهک های یک تا پنج آسیب ها را کمتر کند تا سفره  کارگران کوچک نشود.....

 بوی ترمیم دستمزد نمی آید

اما و اگرهای پیوستن 
ایران به بریکس

وحید شقاقی شهری
استاد دانشگاه

یادداشت

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

مریم فکری
روزنامه نگار

یارانه سفره کارگران را بزرگ می کند؟ 

زهرا معرفت
روزنامه نگار

شنبه
11شهریورماه 1402 

سال هفتم
شماره 326
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مجید گودرزی کارشناس مسکن در گفت وگو با »نقش اقتصاد« 
در خصوص قانون بهای تمام شــده مســکن، گفت:  قانون بهای 
تمام شده در بحث مسکن می تواند برای همیشه بحران مسکن 
را رفع کند، چرا که یکی از چالش های بزرگ اقتصادی و اجتماعی 

حال حاضر ایران، مسکن است.
وی ادامــه داد: مســأله  مهمی کــه اذهان عمومی را تحت تأثیر 
قرار داده این اســت که کشــوری با ظرفیت های عظیم در بخش 
ساختمان، چرا باید دچار بحران به این بزرگی باشد، گفتنی است 
این بحران ملی حاصل سوء مدیریت شدید و نفوذ در بخش های 
تصمیم گیری در دولت اســت، این در حالی اســت که هیچ گونه 
کمبودی در این زمینه وجود ندارد بنابراین این گونه تصور می شود 

که تمام کمبودها عمدی است.
این کارشناس مسکن افزود: نارضایتی گسترده و فشار کمر شکن، 
به خصوص به بیش از ۴0 درصد جمعیت مســتأجران کشــور به 
حد غیر قابل تحمل رســیده اســت و تورم اقلام خوراکی و تأمین 

نیازهای اولیه  زندگی هم این مشکلات را مضاعف می کند.
گودرزی بیان داشت: بخش مهمی از سیاست گذاری های نادرست 
در این زمینه را وزارت راه و شهرسازی در سال های گذشته برعهده 
داشــته است، زمانی که عباس آخوندی مرتکب بزرگترین ترک 
فعل در این زمینه شد و بنابر سیاست های استیضاحی کشور باید 
محاکمه و متناسب با جرمی که مرتکب شده است مجازات می شد.

وی با اشاره به نقش شهرداری ها و بانک ها در خصوص مسکن، 
بیان داشــت: نقش شــهرداری ها و بانک ها در این زمینه کاملًا 
مخرب و ویرانگر بوده است چرا که شهرداری ها به جای کمک 
به ســاخت برای ایجاد درآمد پایدار برای شهرداری، هزینه های 
مجوزها را به قدری بالا می برند که هرگز ساخته نمی شود، این 

»نواختن ساز زدن از سر گشاد« است.
این کارشناس مسکن در پیشنهادی برای مطالبه  قانون صحیح 
در حوزه  مســکن، اظهار داشــت: روشــن است که ما مطالبه  ما 
تصویب قانون بهای تمام شده مسکن است، چرا که فقر شدید و 
تاریخی قانون گذاری و عرف نادرستی است که در ایجاد بحران 

مسکن نقش اصلی را داشتند.
گودرزی گفت: در کشور ما سه راه برای پی بردن به قیمت واقعی 
مسکن وجود دارد، مراجعه به قیمت های مندرج در مناقصات که 
هر روز در نشریات منتشر می شوند، قیمت های کارشناسی شده 
ســازمان نظام مهندســی و مشارکت در ساخت هایی که مردم با 

محاسبه  نفع خود آن را تبدیل به قرارداد می کنند.
وی در ادامه افزود: در حال حاضر هزینه  ســاخت هر متر مربع 
مسکن در طرح نهضت ملی، حدود ۸ 000.000. تومان است که 
باید هزینه مجوزها و هزینه های جانبی را هم محاســبه و به آن 
اضافه کرد، بنابراین این قیمتی اســت که ســازندگان با احتساب 
سود خود قادرند و مایلند در این قیمت اقدام به ساخت و ساز کنند.

این کارشناس مسکن، بیان داشت: ما در طرح نهضت ملی مسکن 
هزینه زمین را حذف کرده ایم، اما با درصد مشارکت و هزینه  نهایی 
ساخت، قیمت زمین هم قابل محاسبه است، چنانچه مبنای بهای 
تمام شده ساخت هر متر مربع آپارتمان را همان ۸ میلیون تومان 
طرحِ نهضت ملی مســکن قرار دهیم و درصد مشــارکت و سهم 
سازنده و مالک زمین را ۵0 درصدی قرار دهیم، به سادگی می توان 
دریافت که بهای تمام شده بدون احتساب هزینه مجوزها، حدود 

16 میلیون تومان است.
گودرزی افزود: در بیش از 90 درصد زمین های ایران، مشارکت 
10 بــه 90 هم به نفع ســازنده، صرفــه اقتصادی ندارد، چنانچه 
درصد مشــارکت 10 به 90 باشــد بهای تمام شده ۸.۸00.000 

تومان خواهد شد.
وی گفت: تنها در معدود مناطقِ شهرهای بزرگ مشارکت بیش از 
۵0 درصد به نفع مالک زمین رواج دارد و از یک درصد زمین های 
شهرهای بزرگ هم فراتر نمی رود، در بافت فرسوده هم به علت 
هزینه تخریب مشارکت بیش از ۵0 درصد برای سازنده، صرفه 

اقتصادی ندارد.
این کارشــناس مســکن در ادامه خاطرنشــان کرد: حال برای 
مشارکت 60 به ۴0 به نفع مالک زمین محاسبه این گونه خواهد 
بود و اگر با همان فرض هزینه ساخت متری ۸ میلیون بخواهیم 
محاســبه کنیم بهای تمام شده می شود متری حدود 21 میلیون 
تومان، چنانچه درصد مشــارکت 60 به ۴0 به نفع ســازنده باشد، 

بهای تمام شده متری 1۳.۳ میلیون تومان خواهد شد.
وی بیان داشت: هر مقدار که هزینه  ساخت بیشتر شود و مصالح 
مرغوب تر باشــد می توان نســبت به ۸ میلیون تومان در همان 
زمان آن را محاسبه کرد، به طوری که چنانچه متری 10 میلیون 
هزینه کنیم با مشــارکت ۵0 درصد هزینه نهایی ســاخت، متری 

20 میلیون تومان می شود.

 یک کارشناس مسکن در گفت وگو با » تدبیر تازه«  
تشریح کرد

راهکار رفع بحران مسکن 

گزارش

تأمین 
مسکن یکی 
از ضروریاتی 
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آن است. هر 
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در نمایشگاه اتومبیلیتی 202۳ مسکو روسیه، لئونید آناتولیویچ پیچلنیکف، 
در بازدیداز پاویون ایران، خودروسازان ایرانی را به افزایش همکاری و انتقال 

تجربیات دوران تحریم در صنعت خودروسازی به روس ها دعوت کرد.
روسیه و صنعت خودروسازی اش این روزها وجوه تشابه بسیاری با ایران و 
صنایعش پیدا کرده  است، چراکه هر دو کشور توسط غرب تحریم شده اند 
و خودروسازان غربی که در گذشته در این دو کشور حضور داشتند به دلیل 
تحریم ها ازهر دوکشور خارج شده اند. از آنجایی که روسیه در این موضوع 
تجربه کمتری از ایران دارد، تصمیم گرفته است تا از تجربیات چندین ساله 
ایران در این زمینه استفاده کند.البته قبل از ایران، چینی   ها به بازار روسیه ورود 
کرده اند و سهم قابل توجهی از زنجیره تأمین خودروی روس ها را بر عهده 
گرفته اند. در این بین مســئولان روســی برای گسترش خودروهای موجود 
درکشور خود این بار به سراغ خودروسازی نیمه جان ایران آمده اند.پیچلنیکف، 
رئیس بخش سرمایه گذاری بین الملل وزارت سرمایه گذاری و صنعت استان 

مسکو، روز گذشته که مصادف با دومین روز از نمایشگاه اتومبیلیتی 202۳ 
مسکو بود، در بازدید از پاویون ایران گفت: امروز تغییرات اساسی زیادی را 
در بازار خودروی روسیه شاهد هستیم و تقریبا همه خودروسازان غربی که 
با ما کار می کردند از کشــور خارج شــده اند.او در ادامه تشــریح کرد: هرچند 
تولید کنندگان چینی فعالانه در روســیه حضور دارند، اما ما به تجربه شــما 
ایرانی ها نیاز داریم.وی در ادامه تاکید کرد: بسیار علاقه مندیم که ایرانی ها 
خطوط تولید خودروســازی روســیه را تقویت کرده و در کشورمان به تولید 
بپردازند.خودروســازان داخلی برای فرار از قیمت گذاری دستوری به دنبال 
صادرات و تولید محصولات خود به دیگر کشــور ها هســتند، اما در این بین 
بایــد بــه توانایی رقابت خودروهای داخلی و روابط سیاســی و دیپلماتیک 
ایران با دیگر کشور ها توجه کرد. در حال حاضر بازار خودروی داخل برای 
حفظ روند نزولی و تأمین نیاز مردم به شدت نیازمند تولید خودرو برای بازار 
داخل است تا با تولید محصولات داخلی در کنار واردات خودرو، ثبات خود 

را حفظ کند. برای بالا نگه داشتن تیراژ تولید موانع بسیاری در کشور وجود 
دارند که از مهم ترین آن ها می توان به قطعی مکرر برق واحدهای صنعتی 
اشــاره کرد.در ســوی دیگر روز گذشته فهرست زیان انباشته و بدهی های 
خودروسازان بزرگ کشور منتشر شد که سهم ایران خودرو از این فهرست 
219 هزار میلیارد تومان و ســهم ســایپا 1۳9 هزار میلیارد تومان بوده است. 
در چنین شرایطی اقدام معقول، فروش دارایی ها و املاک این دو خودروساز 
برای تسویه بدهی های آن ها است، اما گویا خودروسازان نه تنها نمی خواهند 
دســت از تولید بکشــند بلکه رویای توسعه خطوط تولید خود در دیگر نقاط 
جهان را در ســر دارند.این اولین باری نیســت که خودروســازان برای ادامه 
فعالیت خود از دولت طلب فرصت برای اجرایی کردن یک برنامه توســعه 
را دارند، اما ســابقه آن ها نشــان داده است که هیچ یک از برنامه های توسعه 
خارجی آن ها با موفقیت روبه رو نشده است و گویا این برنامه ها صرفاً برای 

گسترش و پیش برد اهداف سیاسی انجام شده اند.

 آغاز هر دولتی با وعده هایی در حوزه ســاخت و ســاز 
و تأمین مســکن برای هر ایرانی از ســوی نامزدهای 
انتخاباتی آغاز می شــود، اما در میانه راه این وعده ها 
رنــگ می بــازد و در تقابل با واقعیت های جامعه نامی 
دیگر به خود می گیرد همانگونه که گَرز رستم قاسمی 
در وعده ساخت یک میلیون واحد مسکونی در سال دلِ 
هیچکدام از عوامل تاثیرگذار و دلالان بازار مسکن را 
نترساند و بازار در حال سکون و بدون رونق به راه خود 
ادامه داد. در این مسیر مردم ناامید از خانه دار شدن دل به 
وعده های تسهیلات ودیعه سپردند که حتی بانک ها از 
پرداخت این وام ها نیز به دلایل مختلف و سنگ اندازی 
های گوناگون ممانعت کردند. رویای خانه دار شــدن 
فقط به وعده های گاه و بی گاه دولتمردان محدود که 
شد که هر از چند گاهی مدل وعده ها را تغییر داده و به 
زمین رایگان برای ساخت خانه، واگذاری تسهیلات، 
وام برای ســاخت در بافت فرسوده و... تبدیل می شد. 
بــه تدریج مردم واقعیــت خرید کانکس یا موتورخانه 
نشینی را جایگزین رویای خرید خانه کردند و دلخوش 
به این دارند که بتوانند از پسِ خریدمایحتاج اولیه خود 
برآیند و همچنان نظاره گر وعده های مسئولان در پسِ 
اصلی ترین وظیفه دولت یعنی تأمین مسکن هستند. 
کارشناسان معتقدند که تقریباً هیچیک از راهکارهای 
دولت مفید واقع نشده است و حتی التهاب آفرین بوده اند. 
به گفته کارشناسان رونق ساخت و ساز، بستر مناسبی 
برای تحقق شعار مهار تورم و رشد تولید فراهم می کند 
در صورتی که دولت با بی توجهی به مسکن در بودجه 
امسال شکست پروژه ها در حوزه مسکن را پیشاپیش 

ترسیم کرده است.

وعده های شعاری دولت ��
محمد علی سلمانیان کارشناس مسکن در باره وظایف 
دولت در حوزه تأمین مسکن به »نقش اقتصاد« گفت: 
تأمین مسکن یکی از ضروریاتی است که هر دولتی به 
یک شــکلی در صدد تأمین آن اســت. هر چند وضعیت 
مسکن هر سال در حال پسرفت است، مسکن در بودجه 
سال 1۴02 از وضعیت مطلوبی برخوردار نبوده و اعتباری 
برای صندوق ملی مسکن تخصیص نیافته است و چشم 

انداز روشنی در این زمینه ترسیم نشده است.
رویای خانه دارشدن ��

او افزود: افزایش قیمت خانه خانه دار شدن را برای مردم 
تبدیل به رؤیایی کرده که دســت نیافتنی اســت حتی 
تأمین پول ودیعه اجاره خانه نیز از مطالبات غیردسترس 
مســتاجران اســت. این در حالی است که وعده های 
دولتی در این زمینه در حد شــعار باقی مانده و رکودی 
ســنگین این بازار را فرا گرفته اســت. در حقیقت رونق 
بازار مسکن نیاز به سرمایه گذاری و البته کاهش نرخ 
تورم در ســطح کلان دارد تا به تدریج بازار ســاخت و 
ســاز نیز رونق یابد، این در حالی اســت که دولت طی 
سال های گذشته برنامه ریزی ها و وعده های دولت در 
حوزه ســاخت مسکن بدون رسیدن به اهداف از پیش 
تعیین شــده فقط در مرحله وعده و شــعار باقی مانده 
اســت از این رو لازم اســت که برنامه ریزی های واقع 
بینانه تری در این زمینه اندیشیده شود تا با نگاهی به 
سیاست ها و شرایط حاکم بر جامعه در مسیر عملیاتی 

شدن برنامه ریزی های گام برداریم.
فقدان نظام پاسخگو ��

او افزود: سیاســت های موجود در کشــور برای تأمین 

مســکن به ویژه برای اقشــار کم درآمد دارای استمرار 
و نگاه جامع و واقع بینانه نبوده اســت و از ســویی حتی 
اقدامات در نظر گرفته شــده نیز در راستای برنامه ها و 
وعده های داده شده حرکت نمی کند و در نتیجه فقط با 
انباشتی از وعده ها در این زمینه مواجه هستیم که گویی 
هیچکس مسئولیتی در باره تحقق آنها در کشور ندارد 
و هیچ نظام پاسخگویی نیز در این حوزه و بخش های 

دیگر مشاهده نمی شود.
سلمانیان توضیح داد: ساخت مسکن تا کنون درشش 
برنامه توسعه تدوین شده است در صدد عملیاتی ساختن 
آن در کشور از طرق مختلف در حال اجراست، اما اجرای 
برخی از طرح ها بدون توجه به درآمد اقشار کم درآمد و 
بالابودن قیمت واحدهای مسکونی و تسهیلات گران 
قیمت دولت ها عملًا راه را برای خانه دار شــدن مردم 
بسته است، در حقیقت گرانی ها و افزایش قیمت ها به 
حدی قدرت خرید مردم را کاهش داده است که مردم 
خانه دار شــدن را فراموش کرده اند و فقط در اندیشــه 
تأمین ودیعه اجاره و اجاره بهاء مســکن هســتند. این 
چالش به ویژه در سال جاری با توجه به اینکه اعتبارات 
در نظر گرفته شده در بودجه مطلوب نیست بیشتر تنش 
زا خواهد شــد. نمونه بارز و قابل اشــاره چالش برانگیز 
شدن مسکن در سال 1۴02، عدم تأمین اعتبار ویژه ای 
برای صندوق ملی مسکن است، این در حالی است که به 
گفته اکثر کارشناسان و صاحب نظران »ساخت و ساز« 
به شــکل فزاینده ای به رونق اقتصاد، اشتغالزایی و به 
گردش درآمد چرخ رونق اقتصادی کمک خواهد کرد.

ساز ناکوک نهادهای مسئول ��
او ناهماهنگی بین نهادهای مختلف در حوزه مسکن 

را عامل دیگری در نابسامانی بخش مسکن ذکرو بیان 
کرد: تاکید دولت به شکل مستمر این است که بانک ها 
تســهیلات مختلفی تحت عناوین گوناگون در اختیار 
متقاضیــان قرار دهد اما بانک ها نیز بنا به دلایی حتی 
از پرداخت تســهیلات اجاره نیز خودداری می کنند، از 
طرفی الزام دولت برای سازمان ها جهت واگذاری زمین 
برای ساخت مسکن دولتی و موردنیاز اقشار کم درآمد 
نیز ره به جایی نبرده است و هنوز هیچ اقدام جدی در 

این زمینه عملیاتی نشده است.
او درباره وضعیت مســکن ملی و انصراف بســیاری از 
متقاضیان از میانه راه گفت: برنامه ریزی های صورت 
گرفته بدون توجه به کاهش قدرت خرید مردم و ناتوانی 

آنها از پرداخت اقساط آن صورت گرفته است.
 در حال حاضر متوســط شاخص دسترسی به مسکن 
برای دهک های آسیب پذیر جامعه به بیش از ۵0 سال 
رسیده است، از این رو لازم است تا با نگاهی به نتایج 
ناخواسته برنامه های پیشین در حوزه مسکن اقشار کم 
درآمد و تمامی ظرفیت های اقتصادی تلاش شــود تا 
مجموعه سیاست ها و اهدافی برای این بخش متناسب 
با شرایط بحرانی بخش مسکن به طور واقع بینانه تدوین 
شــود به گونه ای که با اقدامات در حال اجرای دولت 
همخوانی داشته و امکان تحقق بخشیدن به آن وجود 
داشــته باشد. راه هایی همچون پلکانی نمودن اقساط 
تسهیلات و مشارکت با بخش های خصوصی عمومی 
برای ساخت مسکن مشارکتی از جمله اقداماتی است 
که می توان برای تأمین مســکن این اقشــار در نظر 
گرفت و ســالیانه متناســب با ظرفیت های اقتصادی 

عرضه مطلوبی به بازار انجام داد.

گفتوگو

بابــک صدرایــی کارشــناس و تحلیل گر صنعت 
خودروســازی در گفت وگو با روزنامهٔ نقش اقتصاد، 
آغاز صنعتی شــدن ایران و قدم برداشتن کشور در 
مسیر صنعت خودرو را همراه با مونتاژکاری توصیف 
کرد و گفت: اولین خودروی تولید انبوه کشور، پیکان 

یا همان هیلمن هانتر انگلیسی بود.
صدرایــی ادامه داد: تولید انبوه پیکان بســیاری از 
الِمان هــا و دیدگاه هــا را تغییــر داد، چراکه ما وارد 
صنعت قطعه ســازی و تولید خودرو شــده بودیم و 
رویای تولید یک خودروی ملی در حال شکل گیری 
بود، حرکتی که می توانســت دستاوردهای بزرگی 
به لحاظ سیاســی، اقتصادی، صنعتی و اجتماعی و 

فرهنگی برای کشور داشته باشد.
این کارشــناس و تحلیل گر صنعت خودروسازی با 
تأکیــد بر اینکه تعریف خودروی ملی بعد از انقلاب 
با قوت گرفتن دیدگاه عدم ارتباط با غرب و مسألهٔ 
خودکفایی تغییر کرد، بیان داشــت: در این مرحله 
بیشتر، نمایش ایده های خام انجام می گرفت که به 
بهانه بازدید وزرا بود و خیلی زود هم به فراموشــی 

سپرده می شد.
صدرایی افزود: اولین حرکت و ایده اساســی با نام 
پیکان ایکس 7، رقم خورد که بعدها ســمند نامیده 
شــد، ســمند اولین و قدرتمندترین حرکت در تولید 
خودروی ملی بود.وی با بیان اینکه خیلی ها سمند را 
خودروی ملی نمی دانستند، خاطرنشان کرد: پلتفرم 
ســمند متعلق به خودروی پژو ۴0۵ ایرانی بود که 

سال ها در ایران خودرو تولید می شد، طرح بدنه هم 
حاصل کار یک شرکت انگلیسی بود که البته کمی 
تغییرات نســبت به نمونــه زیبای اولیه آن صورت 
گرفت، در نهایت نیز تیم های مهندســی آلمانی و 
انگلیســی روی پلتفرم های فرانسوی، خودرویی با 

نام ایرانی خلق کردند.
این کارشــناس صنعت خودرو تیبا و شــاهین را، 
علی رغم داشتن موتور پرایدی، به لحاظ ساختاری 

مشــابه ســمند توصیف کرد و تصریح کرد: ســایر 
پروژه هــا همچون رانا و تــارا در اصل فیس لیفتی 
از محصــولات پژو 206 صنــدوق دار، پژو ۳01 و 
پژو 200۸ هســتند.صدرایی دنا را فیس لیفت سمند 
دانست و افزود: شاید جدی ترین و قوی ترین حرکت 
در حوزه خودرویی در ایران، ســمند بود، خودرویی 

که خوب به بازار آمد اما بد مدیریت شد.
وی بیان داشت: امروزه شاید به مانند قبل خودروی 

ملــی بــه عنــوان ارزش قلمداد نشــود، چراکه با 
بهره گیــری از تجــارب، توانمندی ها و مزیت های 
دیگران در قالب همکاری های جهانی یا منطقه ای 
می تــوان خودرویــی بــا صرفه و بــا تکنولوژی و 

استانداردهای بالا تولید کرد.
 این تحلیل گر صنعت خودروسازی، رضایتِ مشتری 
و ارزش محصول را امری مهم در حوزه تولید عنوان 
کــرد و گفت: من معتقدم که ما اصولًا خودروهایی 
شــبه ایرانی تولید کرده ایم که حداقل ســمند و تیبا 
در شــروع کار قابــل قبول بودنــد، گرچه طرح تیبا 
خیلی دیر نســبت به ایدهٔ آن تولید شــد و فاصله ای 
بیش از یک دهه به طول انجامید و به همین دلیل 
نتوانســت آن را در زمانِ عرضه جذاب کند، اما جا 
داشــت تا به عنوان مثال بر روی ســمند، مدیریتِ 

بهتری صورت می گرفت.
صدرایی افزود: شاید اگر در ماجرای سمند به درستی 
مدیریت می کردیم، امروز با افتخار می توانســتیم 
یک سمند برقی مشابه خودروی برقی ترکیه تولید 
کنیم و به ســمند نیز نام خودروی ملی نمی دادیم 
بلکه آن را پروســه ای موفق در حوزهٔ خودروسازی 

نامگذاری می کردیم.
وی تأکیــد کرد: امروز باید به دنبال بومی ســازی 
پلت فرم های روز خودرو )بنزینی و برقی( و همکاری 
با کشــوری همچون چین باشیم تا در آینده بتوانیم 
محصولاتــی قابل قبول برای بازار و نســل جدید 

خریدار تولید کنیم.

لزوم بومی سازی پلت فرم های روز خودرو اعظم السادات هراتی
روزنامه نگار

بابک صدرایی در گفت و گو با »تدبیر تازه « مطرح کرد

اعظم السادات هراتی
روزنامه نگار

متین شیری
روزنامه نگار

وعده های  
توخالی 
تأمین 
مسکن

» تدبیر تازه«در گفت و گو با یک کارشناس  
 دلایل ناتوانی دولت در حوزه مسکن 
را بررسی می کند

صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار
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هـفـتـهنــامـه9
یادداشت

گزارش

 با وجود گذشــت دو ســال از دولت 
ســیزدهم و بــا وجــود وعده های 
انتخاباتــی ابراهیم رییســی درباره 
تورم تک رقمی، اما آمارها از افزایش 
نــرخ تــورم به حــدود ۴7.۵ درصد 
حکایت دارد. این در شــرایطی است 
کــه مقامات دولتی بدون اســتناد به 
آمارهای رســمی دولتی، از کاهش 
نــرخ تورم در اقتصاد ایران ســخن 
می گویند. ســید احسان خاندوزی، 
وزیــر اقتصاد در تازه ترین اظهارنظر 
عنوان کرده که در برخی شــاخص ها 
از جملــه کنتــرل نقدینگی که برای 
تورم ضروری اســت، بانک مرکزی 

از هدف جلوتر است.
وی همچنیــن با اشــاره به کاهش 
رشد نقدینگی، آزاد شدن منابع ارزی 
کشور و تعاملات مثبت با همسایگان 
و عضویــت ایران در بریکس، عنوان 
کرده؛ در ۴ ماه اخیر شــاهد کاهش 
ســرعت تورم بودیم که با همراهی 
مردم تا پایان امســال از دوره ۵ ساله 

تورمی عبور خواهیم کرد.
بــا ایــن حال، امــا کارشناســان و 
تحلیلگــران اقتصادی، نگاه دیگری 
دارند و معتقدند سفره و سطح هزینه 
خانــوار درباره تورم، ســخنی دیگر 
دارد. مجید سلیمی بروجنی، تحلیلگر 
اقتصــادی در گفت وگو با خبرگزاری 

خبرآنلاین با اشاره به عملکرد دولت 
سیزدهم در دو سال گذشته، می گوید: 
با روی کار آمدن دولت ســیزدهم در 
مردادمــاه 1۴01، همــواره رییس 
دولت در سخنان خود از کنترل تورم 
صحبــت به میــان آورده بود. این در 
حالی است که کوچک تر شدن سفره 
معیشــت مردم نشان دهنده آن است 
که سیاست های دولت کنونی چندان 

کارساز نبوده است.
وی می افزاید: دولت ابراهیم رییسی 
نیز مطابق با آمارهای پولی و بانکی، 
کشور را با رشد نقدینگی شدید مواجه 
کرده است؛ به طوری که گزارش های 
اخیر بانک مرکزی نشان می دهد که 
نســبت پول به شبه پول به بالای ۳0 
درصــد افزایش یافتــه و انتظارات 

تورمی به شدت بالاست.
این کارشــناس اقتصــادی تصریح 
می کند: این در شــرایطی اســت که 
دولــت ســیزدهم در بحبوحه جنگ 
روســیه و اوکراین و افزایش قیمت 
نفت به بالای 100 دلار، اعلام کرده 
بود که کشــور بــا درآمدهای ارزی 
خوبــی مواجه شــده و ارز حاصل از 
فروش نفت را به صورت نقد دریافت 

می کند.
ســلیمی بروجنی عنــوان می کند: با 
این وجود، در بودجه 1۴01 کســری 

معــادل ۵00 همــت، موجبات تورم 
شــدید را فراهــم آورده و پیش بینی 
می شــود کســری بودجه کشور در 
ســال جاری، به اعداد بالاتری نسبت 
به سال گذشته افزایش یابد و در واقع 
سرنوشت نحوه جبران کسری بودجه 
در نتیجــه تورم حاصل از آن، چندان 

مشخص نیست.
وی متذکر می شــود: با توجه به رشد 
شــدید نقدینگی در چند سال اخیر و 
عدم توازن آن با رشد اقتصادی، سطح 
عمومی قیمت ها به شــدت افزایش 
یافته است. مسیر درست کنترل تورم، 
در راه کاهش انتظارات تورمی است. 
اما این که چگونــه انتظارات تورمی 
جامعــه کاهش یابد، خــود یکی از 
دغدغه های اصلی اقتصاددانان است.

این کارشــناس اقتصادی یادآور شد: 
به طور قطع نظم مالی دولت، کاهش 
هزینه هــا و ریخت وپاش ها، افزایش 
شفافیت سیاسی و اقتصادی می تواند 
اعتمــاد را به عموم جامعه بازگرداند 

و انتظــارات تورمی را کاهش دهد.
آمارهای رسمی با هم نمی خواند ��

ســلیمی بروجنی در ادامه می گوید: 
عــدم انتطباق تورم اعلام شــده از 
ســوی نهادهای آماری با نرخ تورم 
احســاس شده از سوی افراد جامعه، 
یکی از مسایلی است که در سال های 

اخیر تشــدید شده است. فارغ از این 
مســاله که نرخ تورم احساس شده از 
جانب مردم متفاوت اســت. اما نکته 
قابل توجه دیگر این اســت که خود 
نرخ تــورم نهادهای رســمی یعنی 
بانــک مرکــزی و مرکز آمــار نیز با 
یکدیگــر اختلاف دارنــد. پس ابتدا 
باید مشــخص کنیم کدام یک از دو 
نرخ تورم اعلام شــده از ســوی این 
دو نهاد واقعاً نشــان دهنده نرخ تورم 

تحمیل شده به خانوارهاست.
وی می افزایــد: عادت کردن اقتصاد 
ایران به تورم مزمن و بالا، به قیمت 
اســتهلاک تدریجــی بســیاری از 
زیرساخت ها یا از بین رفتن انگیزه ها 
و بی اثر شــدن و حتی معکوس شدن 
ســازوکارهای متعارف اقتصاد تمام 

شده است.
چند دهه تداوم تورم دو رقمی ��

این کارشــناس اقتصــادی عنوان 
می کند: چند دهه تداوم تورم دو رقمی 
با نوسان های گاه و بی گاه اصلی ترین 
مشخصه اقتصاد ایران است؛ تورمی 
که قدرت خرید مردم را کاهش داده، 
فقر را گســترده تر و نابرابری را بیشتر 
کــرده و ضربــات مهلکی بر تولید و 
رشــد و در نهایت رفــاه خانوار وارد 

آورده است.
ســلیمی بروجنی تصریــح می کند: 

رکــود تورمی به وجود همزمان تورم 
و رکود اقتصادی گفته می شــود. هر 
زمان که رشد اقتصاد ایران دو یا کمتر 
از دو درصد و تورم دو رقمی باشــد، 
اقتصاد درگیر رکود تورمی می شــود. 
اقتصاددانان بــه این وضعیت رکود 
تورمی یا تــورم رکودی می گویند و 
معنای آن این اســت که هم رشــد 
اقتصادی از حرکت باز ایستاده و هم 
قیمت ها با ســرعت بالایی افزایش 

می یابند.
وی ادامــه می دهد: سیاســتمداران 
ایران همواره این دغدغه را دارند که 
بایــد مراقب بــود مهار تورم به رکود 
منجر نشود، اما واقعیت این است که 
مهار تورم، رفع ریشــه های مزمن آن 
در اقتصاد ایــران نه تنها انواع اثرات 
رفاهی و اقتصاد سیاســی دارد، بلکه 
به طور خاص به رشــد اقتصاد کمک 
می کند، اما سهل انگاری دولت ها در 
مهار تورم، به هیچ وجه به بهبود رشد 

اقتصاد کمک نکرده است.
این کارشــناس اقتصــادی یادآور 
می شــود: تورم به طور کلی از طریق 
ایجاد نااطمینانی شــدید در اقتصاد 
و تغییر مســتمر قیمت های نســبی 
اختــلال زیادی در فرآیندهای ایجاد 
ارزش افــزوده و رشــد اقتصادی به 

وجود می آورد.

بحران کسری بودجه
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عضویــت ایــران در هرگونه توافق بین المللــی از قبیل بریکس در 
صورتــی که بتوانــد هزینه های مبادله را کاهش داده و به تجارت و 
سرمایه گذاری بیشتر منجر شود، بایستی مورد استقبال قرار گیرد، با 
این حال موفقیت در این امر وابسته به بهبود وضعیت اقتصاد داخلی 

و نیز گسترش تعاملات اقتصادی رسمی با کشورها است.
اولین نشســت گروه بریکس در ســال 2009 در روســیه و با حضور 
نمایندگان کشــورهای بریک )BRIC( برزیل، روســیه، هند و چین 
برگزار گردید. در این اجلاسیه کشورهای عضو بر موضوعاتی نظیر 
روش های بهبود وضعیت اقتصادی و اصلاح نظام مالی جهان متمرکز 
گردیدند. همچنین این کشورها در خصوص برقراری روابط پولی و 
تجاری نزدیک با یکدیگر و ایفای نقش مؤثر و بیشتر در امور اقتصادی 
جهان به بحث و تبادل نظر پرداختند. رهبران کشورها هشدار دادند 
کــه بایــد در نظام مالی جهــان اصلاحاتی صورت بگیرد تا بتواند به 
یک نظام کارا، مطمئن و باثبات تبدیل شود. آفریقای جنوبی نیز در 
سال 2010 به عضویت در این گروه درآمد و نام گروه نیز به بریکس 

)BRICS( تغییر یافت.
 در راستای گسترش بریکس، روز پنجشنبه دوم شهریور ماه 1۴02، 
رئیس جمهور آفریقای جنوبی اعلام کرد که شش عضو جدید شامل 
ایران، آرژانتین،  عربســتان ســعودی، امارات عربی متحده، مصر و 
اتیوپی به این گروه دعوت شــده اند و از اول ژانویه 202۴ )11 دی 

1۴02( به عضویت کامل درخواهند آمد.
هر چند که اطلاعات کاملی در مورد سازوکار اجرایی همکاری بین 
کشورهای عضو وجود ندارد، با این حال عضویت در هرگونه توافق 
بین المللی از قبیل بریکس که بتواند هزینه های مبادله مانند تبدیل 
ارز را کاهش داده و به تجارت همراه با رفاه بیشتر منجر شود، بایستی 
مورد اســتقبال قرار گیرد. همچنین در صورتی که بتوان از ظرفیت 
»بانک توســعه جدید« گروه بریکس برای تأمین مالی پروژه های 
زیرســاختی و توســعه پایدار در کشور استفاده کرد، این اقدام، اثرات 
مثبت به مراتب بیشتری بر اقتصاد کشور خواهد داشت. با این حال 

دو نکته در این زمینه وجود دارد که باید به آنها توجه کرد.
تهاتر چندجانبه؟

یکی اینکه حتی با عضویت ایران در بریکس، در صورتی که تعاملات 
اقتصادی استاندارد با کشورهای عضو، )با هر ارزی غیر از دلار( برقرار 
نشــود، همچنان هزینه های مبادله بــرای نقل و انتقال ارز خارجی 
به صورت غیررســمی برای کشــور وجود خواهد داشت، مگر اینکه 
مبادلات بر اســاس یک تهاتر چندجانبه در نظر گرفته شــود. برای 
مثال تراز تجاری ایران به چین بیش از 20 میلیارد دلار مثبت است 
اما تراز تجاری ما با روسیه حدود 2 میلیارد دلار منفی است. از طرفی 
روسیه نیز به چین بدهکار است و این ظرفیت وجود دارد که بخشی 

از بدهی زنجیره ای سه کشور با ارزهای ملی تسویه شود.
با این حال حتی در این شــرایط نیز اگر ما صرفاً مجبور به اســتفاده 
از مازاد تجاری خود بین کشورهای عضو باشیم، احتمالًا در نهایت 
مجبور خواهیم شــد که یک ســری از کالاها را حتی اگر نیاز نداشته 
باشیم، بالاجبار وارد کنیم تا از مازاد تجاری خود استفاده کرده باشیم. 
چرا که کشورهای عضو لزوم تمامی کالاهای مورد نیاز ما را تأمین 
نخواهنــد کــرد و حتی در صورت تأمین نیز، لزوماً پایین ترین قیمت 

ممکن در دنیا را به ما ارائه نخواهد کرد.
نکته دوم اینکه برخی بر این باورند که اگر وابستگی به دلار کاسته 
شود، تجارت و به عبارتی اقتصاد کشور بر اساس تلاطم های ارزی 
دلار دچار اختلال و مشکل نمی شود. این در حالی است که در صورتی 
که ارزش پول ملی کشور به دلیل تورم کاهش یابد، فرقی بین تجارت 
با دلار و یوان یا هر ارز دیگر وجود نداشته و در هر صورت ارزش پول 
داخلی نسبت به ارزهای خارجی کمتر خواهد شد. لذا از این منظر تا 
زمانی که عوامل اصلی رشد تورم از کانال چاپ پول، یعنی کسری 
بودجه دولت و ناترازی بانک ها برطرف نشوند، نمی توان انتظار داشت 

که کشور دچار نوسانات ارزی نشود.
در واقع تا زمانی که ثبات اقتصادی از منظر سیاســت های پولی و 
مالی در یک کشور وجود نداشته باشد، حتی با وجود منافع ناشی از 
تجارت و تمایل بالای کشــورهای دیگر برای ارتباط با کشــور، این 
کار از منظر اقتصادی چالش های زیادی را به همراه خواهد داشت که 

نهایتاً منجر به نتیجه مطلوب نمی شود.

اوج گیری بورس با عبور شاخص کل
 از سطح ۲ میلیون واحدی

شــاخص کل بورس در پایان معاملات  دیروزبا رشــد ۵7 هزار واحدی 
همراه شد و به سطح 2 میلیون و ۵1 هزار واحدی رسید.نمادهای فملی، 
فولاد و شستا بیشترین تأثیر مثبت را بر روی شاخص کل گذاشتند و 
در تأثیر گذاران برتر نماد منفی حضور ندارد. شاخص کل هم وزن نیز 
در پایان معاملات  دیروز با رشد 2.27 درصدی همراه شد و به کانال 
700 هزار واحدی رســید. ارزش معاملات خرد بازار ســهام در انتهای 
معاملات دیروز  به ۸ هزار میلیارد تومان رســید. از این مقدار، ۴100 
میلیــارد متعلــق به بازار بورس، 1900 میلیــارد متعلق به فرابورس و 
1900 میلیارد متعلق به صندوق های سهامی بوده است.حقیقی ها در 
پایان معاملات دیروز 606 میلیارد پول به بازار ســهام تزریق کردند.
ســرانه خرید اشــخاص حقیقی نیز در پایان معاملات دیروز به ۳۴.۵ 
میلیون تومان و سرانه فروش حقیقی ها به 21.۵ میلیون تومان رسید.

شرط لازم دلارزدایی

در حقیقت 
اعِمال 

سیاست های 
دستوری 

دولت یکی از 
دلایل اصلی 
ورشکستگی 

بانک ها 
محسوب 

می شود که در 
شرایط کنونی 

به استمرار 
چالش ها و 
مشکلات 

در این حوزه 
می شود

احیاء 
ناقص 
بانک های 
ورشکسته

»تدبیر تازه« در گفت وگو با یک کارشناس 
رویکرد خرید سهام بانک های ورشکسته 
توسط صندوق توسعه ملی را بررسی می کند

ناترازی بانک ها یکی از شاخص هایی به شمار می آید 
که به گفته دولت اصلی ترین ضربه را به بدنه دولت 
وارد می کند. صاحبنظران بانکی معتقدند بانک ها 
در حــال حاضر بــا وجود توصیه ها و مصوب های 
دولت و مجلس توان پرداخت تسهیلات را ندارند و 
از سوی دیگر بدهکاری های بانکی باعث افزایش 
تقاضا برای اســتقراض از بانک مرکزی شــده و 
در نتیجه نرخ تورم افزایش می یابد، کارشناســان 
معتقدند؛ ورشکست شدن بانک های ایران دلایل 
گوناگونــی دارد که به گفته برخی از کارشناســان 
تســهیلات تکلیفی، مشکلات تأمین نقدینگی و 
نبود شــفافیت در دارایی واقعی از مهم ترین این 
دلایل بوده و همواره در محور توجه کارشناســان 
امور بانکی قرار دارد. این در حالی است که رئیس 
شورای پول و اعتبار در اوایل سال جاری بر ضرورت 
کنترل اضافه برداشــت بانک ها تاکید کرد و گفت: 
بدون شک حجم اضافه برداشت برخی بانک ها از 
بانک مرکزی قابل قبول نیست و بانک های ناتراز 
برای تعیین تکلیف، حتماً مشمول »قاعده و فرآیند 
گزیر« خواهند شد. اما فرزین رئیس بانک مرکزی 
میزان فعلی اضافه برداشــت ها را عمدتاً ناشــی از 
وضعیت و عملکرد چند بانک خاص دانست و تاکید 
کرد؛ در شرایطی که بخشی از شبکه بانکی کشور، 

ناتراز اســت نمی توان سیاست های کنترل تورم را 
به درستی و به صورت مؤثر در کشور اجرایی کرد.

فقدان اســتقلال بانک مرکزی و بانک های  ��
ورشکسته

رضــا فیض آبادی کارشــناس امور بانکی در باره 
ناتــرازی بانک ها و پیامد حمایتهای دولتی از آنها 
بــه »نقش اقتصاد« گفت: دولت به منظور نجات 
دادن بانک هــای در حال ورشکســتگی اقدام به 
حمایت های مالی از این بانک ها می کند که البته 
بدیهی است در شرایط کنونی مشخص نیست به 
پشــتوانه کدام برنامه ریزی و سیاست های مالی 
صورت می گیرد، در حقیقت اعِمال سیاســت های 
دستوری دولت یکی از دلایل اصلی ورشکستگی 
بانک ها محسوب می شود که در شرایط کنونی به 
استمرار چالش ها و مشکلات در این حوزه می شود.

او اضافه کرد: فقدان اســتقلال بانک مرکزی نیز 
یکی دیگر از دلایلی است که در قبال سیاست های 
دولتی ناتوان از اتخاذ سیاست و تصمیم های مستقل 
است هر چند شاید بتوان گفت که در شرایط کنونی 
چــاره ای غیر از واکنش های صورت گرفته وجود 
نداشته باشد، چرا که بسیاری از مواقع دولت حتی 
برای پرداخت حقوق و دســتمزدها و ... مجبور به 
استقراض از سیستم بانکی بدون شفافیت از منابع 

آن است که البته این روند باعث افزایش نرخ تورم 
و گرانی ها و ... می شود.

حمایت های مشروط سازنده ��
فیض آبادی ادامه داد: البته اقدامات حمایتی از سوی 
دولــت و هر کــدام از نهادهای دولتی در مجموع 
مطلوب ارزیابی می شــود، اما ایجاد چالش های از 
سوی مدیران ناکارآمد در نظام بانکی و ...به ویژه 
حمایت هــای نابجــا از بانک های ناتراز به تبعات 
نامطلوبی خواهد انجامید که به مثابه یک بیماری 
مسری به همه قسمت ها سرایت خواهد کرد و در 
نتیجه منجر به رشــد منفی توسعه خواهد شد.این 
کارشناس اضافه کرد: ملزم نشدن سازمان ها و یا 
افراد معلوم الحال به عدم بازپرداخت تســهیلات 
تکلیفی یکی دیگر از مواردی اســت که بانک ها 
را بــا مشــکلات فراوان مواجه می ســازد که در 
کنار انتصابات سفارشــی این حوزه را با مشکلات 
فراوانی مواجه می سازد و بدیهی است دامنگیر دیگر 
بخش های اقتصادی در جامعه نیز خواهد شد.او بی 
اعتمادی فی مابین نظام بانکی و مردم را از تبعات 
بانک های لرزان از نظر تراز مالی دانســت و بیان 
کــرد: قطعاً ناتوانی و ناترازی برخی از بانک ها که 
اخیراً صحبت های فراوانی درباره آن ها می شود، به 
میزان اعتماد و اطمینان مردم به نظام بانکی خدشه 

وارد می کند و در نتیجه باعث خروج ســرمایه ها از 
نظام بانکی خواهد شد و از سوی دیگر مشکلات 
اینچنینی باعث آسیب به نظام پولی -  مالی کشور 

می شود که جامعه را با چالش مواجه می سازد.
نظام دســتوری بلای جان بانک ها و نظام  ��

اقتصادی
این کارشناس نظام دستوری را بلای جان بانک ها 
و نظام اقتصادی ذکر و اضافه کرد: بانک مرکزی 
بــه جــای دخالت در امور بانک هــا باید با نظارت 
قوی و اســتفاده از فناوری های نوین تراز بانکی 
بانک ها را رصد کند و در حقیقت با پیش بینی های 
کارشناسانه دقیق مراقب باشد تا پیش از اینکه به 
مرحله ورشکستگی یا مشکلاتی نظیر آنچه که در 
برخی از بانک های خصوصی و دولتی در حال حاضر 
مشاهده می شود برسند، اقدامات عاجل را عملیاتی 
کند.او معتقد است: قوانین موجود در باره بانک های 
ورشکسته یا در آستانه ورشکستگی کامل نیست، 
از ایــن رو مجلــس باید با بازنگری قوانین در این 
خصوص قوانینی را مصوب کند تا بانک ها خود را 
موظف به ارائه عملکرد در سامانه یا نهادهایی کنند 
که امکان تجزیه و تحلیل آن به صورت شفاف و 
مطلوب وجود داشته باشد تا از بحران ورشکستگی 

احتمالی بانک ها جلوگیری به عمل آید.

یک نسخه جدید برای مهار تورم مزمن و بالای اقتصاد ایران
مریم فکری
روزنامه نگار

احسان طاهری
کارشناس اقتصادی

تالارشیشهای

صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار
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حسام بهمن آبادی
روزنامه نگار

حــدود ۸0 درصــد از منابعــی که در بازار ســرمایه 
ســایر کشــورها در حال معامله اســت، مربوط به 
ســرمایه گذاری غیرمستقیم می شود؛ در حالی که در 
ایران این عدد تنها 20 درصد است و عملًا می توان 

گفت جای رشد دارد.
مطابق بررســی های صورت گرفته برآورد می شود 
نســل بعدی سرمایه گذاران به سمت سرمایه گذاری 
و تخصیص دارایی بین صندوق های سرمایه گذاری 

مختلــف حرکت خواهند کرد.حرکت ســرمایه ها به 
ســمت صندوق های سرمایه گذاری می تواند با توجه 
به مدیریت این صندوق ها توسط اشخاص متخصص 
نتایــج مثبتی را از جمله حذف نوســانات غیرعادی، 
کاهش ریســک و بازدهی مناسب را به همراه داشته 
باشد.در رابطه با مزایای عرضه سهام استارتاپ ها در 
بازار ســرمایه به منظور تســریع در روند تأمین مالی 
این شــرکت ها، باید گفت تأمین مالی از طریق بازار 

ســرمایه را می توان به دو بخش بدهی و سرمایه ای 
تقسیم کرد، در بخش اول از آنجایی که در بازار سرمایه 
انتشار اوراق های مختلف را به همراه داریم و ساختار 
این اوراق ها معمولًا بر پایه دارایی مشــخص است، 
استارتاپ ها کمتر می توانند از طریق این مسیر تأمین 
مالی کنند.پذیرش در بازار ســرمایه به اســتارتاپ ها 
کمک می کند تا با افزایش ســرمایه، منابع لازم را از 

بازار جذب کرده و در انتها به شرکت تزریق کنند.

چگونگی کاهش 
ریسک های
 بازار سرمایه

فاطمه سرکاری
مدیرعامل سبدگردان 

توسعه فیروزه

یادداشت
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کدام سلبریتی های فضای مجازی
 باید مالیات بپردازند؟! 

بخش مهمی از سهم درآمد دولت  ها در کشورهای توسعه یافته از طریق 
مالیات فراهم می شــود و چند ســال است سلبریتی  ها و اینفلوئنسر ها در 
بسیاری از کشور ها با موضوع پرداخت مالیات مواجه هستند. به گزارش 
ایســنا، بلاگر واژه آشــنایی است که این روز ها ذهن کاربران را بیشتر به 
خود معطوف کرده اســت به عبارتی با گســترش وسایل ارتباط جمعی و 
فضای مجازی و پیشرفت روزافزون عصر رسانه تمایل حرکت افراد به 
این ســمت  را بیشــتر کرد و با نگاه درآمدزایی و کســب سود آن را حرفه 
خود قرار دادند. در واقع امروزه بلاگ و نوشــتن و تولید محتوا و تبلیغات 
در فضای مجازی و به خصوص اینســتاگرام به عنوان یک حرفه دنبال 
می شود. از سوی دیگر بسیاری از کشورهای توسعه یافته سهم مهمی از 
درآمد خود را از طریق مالیات به دســت می آورند. البته اســتفاده از میزان 
مطلق درآمدهای مالیاتی به منظور مقایسه نظام مالیاتی کشور ها و میزان 
درآمدهای مالیاتی آن ها منطقی نیست؛ چراکه اقتصاد کشور ها متفاوت 
است و از همین رو میزان وصول درآمدهای مالیاتی آن ها نیز متفاوت است. 
بنابراین برای مقایسه کشور ها از منظر مالیاتی باید از شاخص مالیات به 
تولید ناخالص داخلی استفاده کرد. بررسی نسبت مالیات به تولید ناخالص 
داخلی در کشورهای مختلف نشان می دهد که با طیف وسیعی از کشور ها 
که دارای شــاخص مالیاتی متفاوتی هســتند، مواجه هستیم. در یک سر 
طیف، کشــورهایی با نســبت مالیات به تولید ناخالص داخلی بسیار بالا 
یعنی حدود ۵0 درصد و در طرف دیگر کشورهایی که این نسبت برای 
آن ها کمتر از ســه درصد اســت و البته بالا ترین شاخص مالیات به تولید 
ناخالص داخلی متعلق به کشورهای عضو اتحادیه اروپاست. در ایران هم 
مانند سایر کشورهای دنیا، سلبریتی  ها و تأثیرگذاران شبکه های اجتماعی 
مورد توجه قرار دارند و از ســوی دیگر برای درآمد و اخذ مالیات از آن ها 
هم برنامه ها و مصوباتی درنظر گرفته شده است. در ابتدای مطرح شدن 
این موضوع برخی کارشناسان معتقد بودند تعداد فالوئر سنجه خوبی برای 
شناسایی و دریافت مالیات نیست و باید روش های بهتری را در نظر گرفت. 
در نهایت طبق دستورالعمل اجرایی بند »ذ« تبصره 6 قانون بودجه سال 
1۴00 کل کشور، درآمدهای کاربران دارای بیش از ۵00 هزار دنبال کننده 
رسانه های کاربرمحور از محل تبلیغات، مشمول مالیات بر درآمد شد. بر 
این اساس، سازمان امور مالیاتی مکلف شد ظرف دو ماه پس از لازم الاجرا 
شــدن این بند، دســتورالعمل اجرایی مربوط به اخذ مالیات از درآمدهای 
کاربران حرفه ای رسانه های کاربرمحور از محل تبلیغات را تهیه کند و 
به تأیید وزیر امور اقتصاد و دارایی برساند. این سازمان همچنین مکلف 
شد فهرست مودیان مالیاتی و خوداظهاری ارائه شده توسط آن  ها را تهیه 
کند و در تارنمای سازمان در منظر عموم قرار دهد. پس از آنکه دریافت 
مالیات از ســلبریتی  ها جدی شــد مسؤولان تأکید کردند این افراد مانند 
سایر مودیان هستند و براساس میزان درآمدی که دارند مشمول مالیات 
می شوند البته اداره کلی در تهران فقط برای سلبریتی ها راه اندازه شده و 

همه قرار دادهای این افراد بررسی و شناسایی می شوند.
مهدی موحدی بکنظر؛ ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی، درباره نحوه 
شناســایی ســلبریتی ها اینگونه توضیح داد که الگوریتم ها و فرمول های 
مختلفی برای شناسایی وجود دارد که قرار است به سازمان برای شناسایی 
کمک کند. درواقع صرفاً یک فرمول نیســت و شــامل اطلاعات مختلفی 
می شــود که بعضاً از طریق پلیس فتا به دســت آمده اســت. از سوی دیگر 
صاحبان صفحات شناســایی شــده و اسامی آن  ها استخراج می شود، پس 
از آن اســامی با کد ملی انطباق داده خواهد شــد و حساب های بانکی آن  ها 
بررسی می شود. پس از این موضوع احسان خاندوزی؛ وزیر امور اقتصادی 
و دارایی، در ابتدای تابستان امسال اعلام کرد در مجموع تا الان ۵۵0 کاربر 
رسانه های اجتماعی با درآمدهای تبلیغاتی بزرگ شناسایی شدند که صرفا 
12۳ نفر از آنان حدود 2۳00 میلیارد تومان درآمد واریزی به حســاب های 
بانکی شان بوده و این امر قطعاً در دست بررسی دولت قرار دارد. وی تأکید 
کرد: که درآمد چهره های شــهره و ســایر مردم و فعالان اقتصادی تفاوتی 
ندارد و همه در مقابل قانون یکسان هستند. پس از این موضوع اعلام شد 
برخی از مالیات های تشخیصی اینفلوئنسر ها مربوط به پیش از شناسایی 
درآمدهای این افراد بوده و سازمان مالیاتی در حال صدور برگه متمم است 
و پیش بینی می شــود که مالیات تشــخیصی این افراد حدود ۵00 میلیارد 
تومان و بیشتر خواهد بود. به گفته تحلیلگران، اخذ مالیات از بلاگر ها البته 
یک امر متداول در دنیاســت؛ در همســایگی نزدیک ما در کشور ترکیه، از 
ابتــدای ســال 2019 میلادی با هدف دریافــت مالیات از درآمد حاصل از 
تبلیغات اینفلوئنسرها، یوتیوبر ها و بلاگرها، دستورالعملی با موضوع کسب 
مالیات از خدمات تبلیغات برخط اینترنتی تصویب شــد. حتی کشــورهای 
حوزه خلیج فارس که از درآمدهای نفتی برخوردار هستند هم از قافله اخذ 
مالیات از درآمدهای فضای مجازی عقب نمانده اند و در عربستان و امارات 
متحده عربی هم از بلاگر، اینفلوئنسر و کانال دار ها مالیات گرفته می شود.

پس از گذراندن آخرین آزمایش ها
ماهواره طلوع ۳ تحویل سازمان فضایی ایران شد

 ماهواره سنجش از دور طلوع۳ پس از گذراندن آخرین آزمایش ها، 
تحویل سازمان فضایی ایران شد. به گزارش مناقصه مزایده به نقل از 
سازمان فضایی ایران، ماهواره سنجش از دور طلوع۳ که به سفارش 
سازمان فضایی ایران و توسط صنایع الکترونیک ایران ساخته شده 
بود، پس از گذراندن آخرین آزمایش ها، تحویل سازمان فضایی ایران 
شد. نمونه پروازی این ماهواره در بهمن ماه سال گذشته در مراسم 
روز فنــاوری فضایی با حضور وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
رونمایی شد و پس از انجام موفق آزمون های مختلف و اتمام فرآیند 
تحویل گیری در برنامه پرتاب قرار گرفته است و طبق برنامه ریزی 
مشخصی پرتاب خواهد شد. این ماهواره با دقت تصویربرداری پنج 
متــر تــک طیفی و 10 متر رنگی، دارای وزنی بیش از 100 کیلوگرم 
بوده و با تکیه بر توان داخلی و توسط متخصصان کشورمان طراحی 
و ساخته شده است. ماهواره طلوع۳ که در مدار لئو قرار خواهد گرفت، 
می توانــد تصاویــر مورد نیاز را برای کاربردهای متنوع در حوزه های 
کشــاورزی، منابع آبی، مدیریت مخاطرات طبیعی و... به ســازمان 

فضایی ایران ارسال کند.

دریچه

نخست وزیر 
انگلستان و 
دیگر رهبران 
جهان قرار 
است در 
رویدادی که 
ماه نوامبر در 
پارک بلچلی 
انگلستان 
برگزار می شود، 
گرد هم 
آمده و درباره 
احتمالات 
و خطرات 
ناشی از 
هوش مصنوعی 
گفت وگو کنند
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انگلستان می خواهد نشست بین المللی مقررات گذاری 
بــرای هوش مصنوعــی را در آبان ماه ســال جاری 
)نوامبر( به منظور بررسی چالش  ها و خطرات ناشی 
از این فناوری برگزار کند. در این نشست تأثیرگذاری 
هوش مصنوعــی بر ابعاد مختلف زندگی مورد بحث 
قرار خواهــد گرفت. امنیت ملی، حریم خصوصی و 
تأثیرات هوش مصنوعی بر نسل آینده از اصلی  ترین 

عناوینی است که به آن اشاره شده است.
گردهمایی کشور ها برای قانون گذاری ��

نخست وزیر انگلستان و دیگر رهبران جهان قرار است 
در رویدادی که ماه نوامبر در پارک بلچلی انگلستان 
برگزار می شــود، گرد هم آمــده و درباره احتمالات 
و خطرات ناشــی از هوش مصنوعی گفت وگو کنند. 
نمایندگان مجلس انگلســتان هشدار داده اند تهدید 
با لقوه ای که هوش مصنوعی برای زندگی بشر ایجاد 
می کنــد باید کانون توجه مقررات دولتی قرارگیرد. 
نگرانی  ها در مورد رفاه عمومی و امنیت ملی از جمله 
چالش هایی است که اعضای کمیته علم، نوآوری و 
فناوری آن را بیان کردند. این موارد باید توسط وزرا 
پیش از میزبانی انگلستان از اولین اجلاس جهانی در 
پارک بلچلی مورد بررسی قرار بگیرد. گرگ کلارک؛ 
رئیــس کمیته و نماینده محافظه کار پارلمان اعلام 
کرد که به شدت از این نشست استقبال می کند اما 
هشدار داده، دولت ممکن است لازم ببیند که فوریت 
بیشــتری نشان دهد تا اطمینان حاصل شود قوانین 
بالقوه به زودی منسوخ نخواهند شد. علت این هشدار 
و حساســیت این است که قدرت هایی مانند ایالات 
متحــده، چین و اتحادیه اروپا قوانین خود را در مورد 
قانون گذاری هوش مصنوعی در ســطح جهانی در 

نظر خواهند گرفت.

چالش های هوش مصنوعی
12 چالشی که طبق گفته کمیته باید به آن ها رسیدگی 

شود عبارت است از:
1- تهدیــد وجــودی: بنا بر هشــدارهای برخی از 
کارشناســان که هوش مصنوعی را تهدیدی بزرگ 
برای زندگی انسان معرفی کرده اند، باید که مقررات 
مطرح شده از امنیت ملی محافظت کرده و خطرات 

این تهدید را کاهش دهد.
2- تعصب: هوش مصنوعی ممکن است زمینه ساز 
ایجاد ســوگیری های جدید یا تداوم یک ســری از 

تعصب  ها باشد.
۳- حریم خصوصی: اطلاعات حساس در مورد افراد 
یا مشــاغل می تواند بــرای آموزش انواع مدل های 
هوش مصنوعی استفاده شود. در این صورت امکان 
درز اطلاعــات و سوءاســتفاده از آن هــا وجود دارد. 
مســائل مربوط به حریم خصوصــی باید در تدوین 

مقررات لحاظ شود.
 ChatGPT ۴- ارائه نادرست: مدل های زبانی مانند
ممکن اســت مطالبی ارائه دهــد که رفتار، دیدگاه 

شخصی و شخصیت افراد را گمراه کند.
۵- داده: داده های زیادی برای توســعه و توانمندتر 
کــردن مدل های هوش مصنوعی احتیاج اســت. 
چگونگی کســب و بهره مندی از این اطلاعات باید 

طبق استاندارهای تعریف شده انجام شود.
6- قدرت محاســباتی: توســعه مدل های قدرتمند 
هوش مصنوعی نیازمند تجهیز به توانایی محاسباتی 

بزرگ است.
7- شــفافیت: مدل هــای هوش مصنوعی اغلب 
در توضیــح چرایی نتیجه ای کــه ارائه می دهند یا 

اطلاعاتی که کسب کرده اند مشکل دارند.

۸- کپی  رایــت: هوش مصنوعــی برای تولید متن، 
عکس و حتی ویدیو از محتوایی استفاده می کنند که 
قبلا ساخته شده است، بنابراین باید در تدوین قوانین 
به حفاظت از منبع اصلی و جلوگیری از تضعیف صنایع 

خلاق توجه شود.
9- مســؤولیت: سیاســت  ها باید مشــخص کنند 
کــه در صــورت اســتفاده آســیب زا و خطرناک از 
هوش مصنوعی، توســعه دهندگان مسؤول هستند 
یا ارائه دهندگان. همچنین باید توضیح داده شود در 
صورتی که هیچ یک از طرفین مسؤولیت اتفاق رخ 
داده را نپذیرند چه نهادی نقش رسیدگی را عهده دار 

است.
10- اشــتغال: سیاســتمداران باید مشاغلی را که از 
هوش مصنوعــی متأثر شــده اند و تحت تأثیر قرار 
خواهنــد گرفت پیش بینی کنند و شــرایط را برای 

همه کسب وکار ها مناسب سازند.
11- آشــکار بودن: کدهایی که سازوکار مدل های 
هوش مصنوعی براساس آن انجام می پذیرد می تواند 
آشــکارا در دســترس قرار بگیرد تــا مقررات قابل 
اعتمادتری تدوین شده و شفافیت و نوآوری ارتقا یابد.

12- هماهنگی بین المللی: تدوین هر گونه مقرراتی 
باید یک تعهد بین المللی باشد و اجلاس نوامبر باید 
تا حد امکان پذیرای طیف وسیعی از کشور ها بوده و 

از آن ها استقبال کنند.
قابلیت شگفت انگیز هوش مصنوعی در شبکه  ��

ملی اطلاعات
آقــای کلارک، علاوه بر اظهــار نظر درباره تدوین 
مقــررات، در رابطه با مراقبت های هوش مصنوعی 
به عنوان هیجان انگیز ترین فرصت برای این فناوری 
تأکیــد کرد. در حال حاضــر از این فناوری در حوزه 

پزشکی و درمان برای خواندن اشعه ایکس و اسکن 
و... استفاده می شود. اما محققان در تلاش هستند تا 
بررســی کنند که چگونه می توان از این سطح فراتر 
رفت و از این فناوری برای پیش بینی شرایط مخرب 
در بلندمــدت مانند بیماری دیابت اســتفاده کرد. او 
همچنین گفت که می توان از هوش مصنوعی برای 
کمک به »شخصی سازی فزاینده درمان« استفاده 
کرد. اما نگرانی هایی را در مورد تعصبات احتمالی که 
در داده های آموزشی هر مدل هوش مصنوعی وجود 
دارد تکرار کرد. کلارک؛ در ادامه افزود: »اگر در حال 
انجام تحقیقات پزشــکی روی یک نمونه خاص یا 
اقلیت قومی هستید، داده هایی که هوش مصنوعی 
طبق آن آموزش دیده اند ممکن است توصیه هایی به 
معنای نادرست بودن فرآیند و اطلاعات ارائه کنند.« 
این کمیته اعلام کرد که مجموعه ای از توصیه های 
نهایی را در موعد مقرر منتشر خواهد کرد. این کشور 
می خواهــد هر گونه قانون پیشــنهادی در رابطه با 
هوش مصنوعی را در پارلمان بعدی که در سپتامبر، 
پس از تعطیلات تابســتاتی آغاز می شود، در اختیار 
نمایندگان مجلس قرار دهد. ســخنگوی دولت، با 
اشــاره به بودجه اولیه 100 میلیون پوندی که برای 
توسعه ایمن ســازی مدل های هوش مصنوعی در 
انگلستان در نظر گرفته شده است، گفت:»این بودجه 
به رویکرد متناسب و سازگار با مقررات متعهد است.« 
در آخر نیز نگاهی به استفاده نسل های بعدی از این 
فناوری شــد. آن ها چنین گفتند که هوش مصنوعی 
قابلیــت تغییر و تأثیرگــذاری بر جنبه های مختلف 
زندگــی را دارد و مــا در برابر آیندگان مســؤولیم تا 

خطرات این فناوری را مهار کنیم.
منبع: پیوست ��

رویداد

اخیراً یک سازوکار حرفه ای برای ارزش گذاری دانش بنیان  ها ابلاغ شده که امکان 
ورود این شــرکت ها به بورس را فراهم می کند. به گزارش فارس، دارایی های 
نامشــهود، ســهم مهمی از ارزش یک شرکت علم پایه و دانش بنیان را تشکیل 
می دهد. این دارایی  ها می تواند مبنایی برای تعیین ارزش و کلید ورود شرکت به 
بازارسرمایه باشد، اما به دلیل ابهامات دستورالعمل  ها این امر به کندی در حال 
اجرا بود. به تازگی نظام ارزش گذاری جدید دارایی های نامشهود تدوین و ابلاغ 

شده است که سعی دارد ابهامات پیشین را رفع کند.
خلق ارزش بزرگ در شرکت های کوچک ��

صاحبان کسب وکار ها و شرکت ها برای اینکه بتوانند به سود برسند، به دارایی های 
مختلفی نیاز دارند. این دارایی  ها در واقع نوعی سرمایه گذاری هستند که شرکت 
انتظار دارد در ازای آن سود و ثروت به دست آورد. از طرفی معمولًا اندازه شرکت را 
با توجه به دارایی های آن می سنجند و طبیعتاً هر شرکتی که دارایی های بیشتری 
داشته باشد، بزرگ تر است. ابزار تولید و تجهیزات، زمین، انبار، ساختمان و... از جمله 
این دارایی  ها هستند که شرکت با خرید آن  ها به دنبال توسعه خود و کسب سود 
بیشتر است. هزینه ای که یک شرکت برای تحقیق و توسعه صرف می کند نیز 
نوعی دارایی است که به شرکت در کسب سود در آینده کمک خواهد کرد. دارایی 
شرکت ها در ترازنامه آن  ها نشان داده می شود که خریداری یا تولید شده اند و در 
جهت افزایش ارزش شرکت یا بهره برداری در عملیات شرکت استفاده می شوند. 
دارایی  ها معمولًا به دو دسته جاری و غیرجاری تقسیم می شوند. جاری  ها مانند 
وجوه نقد از نقدشوندگی بالا برخوردار هستند و ممکن از در مدت زمانی مشخص 
مانند یک سال، به مصرف برسند، اما جریان نقدی دارایی غیر جاری یا ثابت، در 
مدت زمان بیشتری است. دارایی های غیرجاری عموماً به دو دسته دارایی های 
فیزیکی یا مشهود، مانند زمین، ملک یا ساختمان و دارایی های نامشهود مانند 
علائم تجاری، نرم افزار، اعتبار، هزینه تبلیغات یا اسناد مربوط به مالکیت فکری 
تقســیم می شــوند. برای مثال، یک شرکت ساخت کاشی و سرامیک را در نظر 
بگیرید که با خرید تیغه های برش پیشــرفته و یا زمین برای انبار تولیدات خود، 

بر دارایی های خود می افزاید تا ســود چند ده یا صدهزار دلاری کســب کند. این 
شــرکت، ســود فرضی مذکور را با حجم بالایی از مواد اولیه که آن هم از جنس 
دارایی است، ایجاد می کند. حال شرکت دانش بنیان یا کسب وکار نوپایی را تصور 
کنید که در یک آزمایشــگاه کوچک و با تعداد نیروی انســانی کم تنها چند گرم 
از یک داروی خاص را تولید و آن را به چند 10 هزار دلار می فروشــد. در میزان 
ســود یکســان، تفاوت در میزان دارایی های این دو شرکت فرضی را می توان به 
ذخیره دانش و تخصص یا نوآوری نهفته در شــرکت نســبت داد که به صورت 
نامشهود در شرکت وجود دارند. در واقع اندوخته های دیگری نیز وجود دارند که 
باعث شده است محصولی با ارزش افزوده بالا و با کم ترین امکانات تولید شود.

دارایی دانش محور، کلید ورود به بازارسرمایه ��
مجموع ثروت  ها و داشــته های یک شــرکت می تواند مبنای مهمی برای جذب 
سرمایه باشد. بانک ها برای پرداخت وام به شرکت ها به دارایی شرکت و تمکن 
مالی آن برای بازپرداخت وام و تســهیلات نگاه می کنند و بازار بورس نیز برای 
اینکه به شرکت ها اجازه ورود دهد، باید میزان ارزش آن را مشخص و سهم بندی 
کند. تأمین ســرمایه در همه شــرکت ها و واحدهای تولیدی با هر مقیاســی، از 
مهم  ترین مواردی اســت که برای رشــد تولید آن لازم است. در این بین، جذب 
ســرمایه در کســب وکارهای نوپا و شرکت های کوچک و دانش بنیان از اهمیت 
بیشــتری برخوردار است. در این شرکت ها معمولًا محصول تولیدی شرکت در 
فرآیند تحقیق و توســعه و مرحله ای پرریســک اســت و اگر جذب سرمایه برای 
توســعه آن انجام نشــود، حتی امکان شکســت نیز وجود خواهد داشت. با ظهور 
شرکت ها و کسب وکارهای مبتنی بر نوآوری، علم و فناوری، حجم قابل توجهی 
از دارایی های یک شــرکت دانش بنیان ممکن اســت به صورت نامشهود باشد و 
برای اینکه بتواند از بازار بورس یا بانک ها برای جذب سرمایه استفاده کند، باید 
سازوکاری برای ارزش گذاری دارایی های نامشهود نیز در نظر گرفته شود. برای 
مثال یکی از مهم  ترین دارایی های این دست شرکت ها که برای کسب سود آتی 
انجام می شــود، هزینه تحقیق و توســعه است که بایستی این هزینه به صورت 

دارایی شرکت در ترازنامه و صورت مالی آن قید شود.
اصلاح نظام ارزش گذاری دارایی نامشهود ��

ارزش گذاری دارایی های نامشــهود مطابق با اســتاندارد شماره 17 حسابداری 
انجام می شــود. این اســتاندارد تعریف و دسته بندی دارایی های نامشهود را ارائه 
کرده است، اما به گفته میترا امین لو، مدیر کانون مدیریت دارایی های فکری و 
دبیر کارگروه توسعه دارایی های نامشهود در گفت وگو با خبرنگار علم و فناوری 
فارس، »مواد ۴۵، ۴6 و ۴7 این اســتاندارد دارای ابهاماتی بود که ارزش گذاری 
دارایی های نامشــهود را دشــوار می کرد.« او درخصوص مشــکل این سه ماده 
تصریح کرد: »در اســتاندارد پیشــین مواردی که در تراز ها و صورت های مالی 
شرکت ها ذکر می شود، دارایی نامشهود را به عنوان دارایی شرکت نمی پذیرفت. 
از طرفی، در شرکت های دانش بنیان وزن دارایی نامشهود بیشتر از دارایی مشهود 
است. با نظام ارزش گذاری از روی استاندارد قبلی، میزان ارزش دقیق شرکت، 
امکان وثیغه گذاری و قدرت چانه زنی شــرکت به شــدت پایین می آمد.« اصلاح 
این اســتاندارد، موضوع خبری بود که وزارت اقتصاد در 2۴ مردادماه منتشــر و 
رونمایی از نظام جدید ارزش گذاری دارایی های نامشهود را اعلام کرد. عبدالمجید 
مرشدی؛ درخصوص تغییرات جدید در نظام ارزش گذاری، اظهار داشت: »اتفاقی 
که افتاده این است که در مواردی که در استاندارد شماره 17 آمده است، اصلاح 
و نمونه شواهدی هم ذکر شده است و مدیران مالی شرکت ها می دانند که چه 
چیــزی را بایــد به عنوان دارایی ثبت کنند و از طرف مقابل، حســاب رس  ها نیز 
می داند که چه چیزهایی را از شــرکت بخواهد. در واقع با اصلاح این اســتاندارد، 
حساب رس و مدیر مالی بهتر می توانند درخصوص ارزش گذاری دارایی نامشهود 
به توافق برسند.« او تصریح کرد: »در شرکت های دانش بنیان، منابع مالی زیادی 
صرف تحقیق و توســعه می شــود. این منابع مالی طبق استاندارد قبلی، در زمره 
هزینه های شــرکت قرار می گرفت، در صورتی که با توجه به شــرایطی می تواند 
به عنوان دارایی شــرکت در نظر گرفته شــود که در شیوه نامه جدید این امکان با 

رفع ابهامات قبلی وجود دارد. 

دانش بنیان ها چگونه بورسی می شوند؟

کشور ها برای 
مقررات گذاری 
هوش مصنوعی 
 آبان ماه 
 در انگلستان 
گرد هم می آیند

آیا ناسا حیات بیگانه را ۵۰ سال پیش در مریخ کشف کرد و از بین برد؟
یک دانشمند ادعا می کند که ناسا ممکن است ۵0 سال پیش، حیات بیگانگان را 
در مریخ پیدا، اما به طور تصادفی آن را غرق کرده باشد. به گزارش سیتنا، با هدف 
تشخیص وجود حیات بیگانه دو فرودگر در مأموریت وایکینگ ناسا در 20 ژوئیه 
و سه سپتامبر 1976 بر سطح مریخ فرود آمده و آزمایش هایی روی خاک مریخ 
انجام دادند. یک دانشمند ادعا می کند که ما ممکن است ۵0 سال پیش، حیات 
بیگانگان را در مریخ پیدا، اما به طور تصادفی آن را غرق کرده باشیم. به گزارش 
»مترو«، روزنامه بریتانیایی، دیرک شــولتز ماکوچ، از دانشــگاه فنی برلین، معتقد 
است که آزمایشی که در دهه 1970 انجام شد و آب را به خاک مریخ اضافه کرد، 
ممکن اســت هر حیاتی موجود در آن خاک را غرق کرده باشــد. این آزمایش که 
به عنوان آزمایش »انتشار برچسب وایکینگ« شناخته می شود، یکی از سه آزمایش 

زیست شناسی بود که توسط فرودگرهای وایکینگ در سال 1976 در مریخ انجام 
شد. این آزمایش برای تشخیص حضور میکروارگانیسم های زنده در خاک مریخ 
با اندازه گیری انتشار دی اکسیدکربن رادیواکتیو از نمونه ای از خاک که با محلول 
غذایی مخلوط شده بود، طراحی شد. تئوری این بود که اگر حیات در مریخ وجود 
داشــته باشــد، میکروارگانیسم ها، مواد مغذی را مصرف کرده و کربن رادیواکتیو 
را به صورت گاز آزاد می کنند. شــولتز ماکوچ؛ معتقد اســت که آب حاوی محلول 
مغذی در خاک، ممکن است بیش از حد مایع بوده باشد »و هرگونه حیات پس 
از مدتی از بین رفته باشــد.« دو فرودگر در مأموریت وایکینگ ناســا در 20 ژوئیه 
و ســه ســپتامبر 1976 بر مریخ فرود آمدند. این تحقیقات در هر دو ســایت فرود 
وایکینگ یک و وایکینگ دو انجام شــد. در هر دو ســایت، آزمایش نتایج مثبتی 

را نشان داد که حاکی از آزاد شدن دی اکسیدکربن 1۴ از نمونه های خاک بود. با 
این حال، تفسیر این نتایج بحث برانگیز است. برخی از دانشمندان بر این باورند 
که نتایج مثبت به دلیل وجود میکروارگانیسم های زنده در خاک مریخ بوده است، 
در حالی که برخی دیگر بر این باورند که مشاهدات، نتایج حاصل از فرآیندهای 
غیر بیولوژیکی مانند اکســید شــدن ترکیبات آلی، توسط خاک مریخ بوده است. 
شــولتز ماکوچ؛ در مقاله ای که برای نشــریه »بیگ تینک« )BigThink( نوشته، 
عنوان کرده است که دانشمندان در دوران فرودگرهای وایکینگ  ها درک بسیار 
کمی از محیط مریخ داشــتند. از آنجایی که زمین یک ســیاره آبی است، منطقی 
به نظر می رســید که افزودن آب ممکن اســت باعث شود حیات در محیط بسیار 

خشک مریخ، نشان داده شود.
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طرح خط لوله بلندپروازانه گاز ایران و پاکستان به حالت تعلیق 
درآمد. این پروژه پتانسیل تغییر انرژی و شاید چشم انداز سیاسی 
منطقه را دارد، اما اکنون ظاهراً تحت فشــار ایالات متحده به 
حالت تعلیق درآمده است. هند در ابتدا بخشی از این پروژه بود، 
اما بیش از یک دهه پیش به دلیل نگرانی های امنیتی و قیمت 
گاز از آن خارج شــد. کنار گذاشــتن خط لوله درست زمانی رخ 
داد که پاکستان در تلاش است تا اقتصاد خود را که با کمبود 

نقدینگی مواجه است را بهبود بخشد.
بــه گزارش »نقش اقتصاد« بحث بر ســر خــط لوله ایران و 
پاکســتان در ســال 199۵ آغاز شــد. دو کشور در سال 199۵ 
قراردادی را امضا کردند. ابتدا مقرر شــد خط لوله ای از میدان 
گازی پارس جنوبی به کراچی احداث شــود. بعدها از ســوی 
ایران پیشــنهاد شــد که این خط لوله باید تا هند گسترش یابد. 

قرارداد اولیه بین ایران و هند در سال 1999 به امضا رسید.
عنصر ژئوپلیتیک

در ابتــدا هنــد به ایــن خط لوله علاقه مند بود، چون به عنوان 
راهی مؤثر برای دســتیابی به امنیت انرژی تلقی می شــد. اما 
تردیدهــا در محافــل هندی باقی مانــد؛ چرا که قرار بود خط 
لوله از پاکســتان عبور کند و وابســتگی انرژی به یک دشمن 
منطقه ای برای امنیت انرژی حرکتی بســیار خطرناک تلقی 
می شــد. بعلاوه اینکه ایران تقریباً همیشــه خود را در تضاد با 

ایالات متحده می بیند هم یک نگرانی بزرگ بود.
در سالهای اولیه، خط لوله گاز از ایران نیز به عنوان چیزی که 
می تواند با برنامه های چین در رابطه با گوادر و افغانستان مقابله 
کند، تلقی می شد. اما در آن سال ها، ائتلاف به رهبری آمریکا 
به طور قاطعانه ای مسئولیت امور افغانستان را بر عهده داشت.
عنصر دیگر رقابت ژئوپلیتیک منطقه ای بین عربستان سعودی 
و ایــران بــود. اگرچه در حال حاضر روابط ایران و عربســتان 
ســعودی گرم شــده است، اما در دهه های 2000 و 2010 این 
رقابت مســائل بســیاری را در منطقه ایجاد کرده بود. خط لوله 
گاز ایران و پاکســتان در محافل عربســتان سعودی به عنوان 
رویدادی تلقی می شد که ایران و پاکستان را به هم نزدیک تر 

می کرد.
بر اساس برخی از گزارش ها عربستان سعودی در سال 2012 
تلاش کرد پاکستان را برای ترک خط لوله گاز تحت فشار قرار 

دهد و عرضه نفت و همچنین تاسیسات نفتی را ارائه کرد.
در سال 2011، ایران اعلام کرد که ساخت بخشی از خط لوله 
در سمت خود را به پایان رسانده و در انتظار تکمیل در سمت 
پاکستان است. ایران گفته بود که اگر پاکستان تا سال 201۴ 
ساخت و ساز در سمت خود را تکمیل نکند، باید جریمه بپردازد. 
طبق گزارشات، این جریمه به اندازه 1 میلیون دلار در روز بود.

این خط لوله با مشــکلات دیگری نیز مواجه بود. در ســال 
2012، وزارت دارایی پاکستان گفت که در میان سرمایه گذاران 
خصوصی اشتیاق زیادی برای پروژه خط لوله وجود ندارد. این 
وزارتخانه حتی به فکر وضع مالیات بر مصرف کنندگان برای 

رفع این مشکل بود.
این پروژه تقریباً همیشه با مخالفت ایالات متحده روبرو شده 
است. بنا بر گزارش ها، ایالات متحده که از لحاظ تاریخی متحد 
پاکســتان بوده و میلیاردها دلار در طول ســال ها به این کشور 
سرازیر کرده است، از این احتمال که پاکستان با ایران، دشمن 

ژئوپلیتیکی آمریکا متحد شود خوشحال نبود.
پاکستان تلاش کرد تا فشار را تحمل کند. در سال 2012، حنا 
ربانی خار، وزیر امور خارجه پاکستان گفت که پاکستان تحت 
فشاری که ایالات متحده اعمال می کند، مقاومت می کند. وی 
گفت: پروژه خط لوله گاز ایران-پاکســتان در راســتای منافع 
ملی پاکستان است و به هر قیمتی تکمیل خواهد شد. تکمیل 
این پروژه دردســر دیگری را برای پاکســتان به همراه داشت. 
بخشی از این خط لوله از استان ناآرام بلوچستان عبور کرده بود.
ایالت بلوچســتان برای مدت طولانی شــاهد شورش بوده و 
این منطقه نیز دارای گروه هایی است که به دنبال استقلال از 
پاکستان هستند. ورشیان در گذشته به نیروها و حتی تأسیسات 
پاکستانی حمله کرده اند. ین در توسعه بندر گوادر در پاکستان 
مشــارکت دارد. گوادر در اســتان بلوچســتان است. این بندر 
توسط چین به عنوان بخشی از پروژه کریدور اقتصادی چین 
و پاکســتان توســعه می یابد. حملاتی به اتباع چینی حاضر در 

این پروژه نیز صورت گرفته است.
یکی دیگر از تحولات بین المللی که مانعی برای خط لوله گاز 
بوده است، مساله ایران و آمریکاست. روابط دو کشور پس از 
دستیابی به توافق هسته ای ایران در سال 201۵ گرم شده بود. 
این توافق زمانی که دونالد ترامپ، رئیس جمهور وقت آمریکا، 
از خارج شد و دوباره تحریم ها را علیه جمهوری اسلامی وضع 
کرد از بین رفت. تحریم های وضع شــده مضر بودند، زیرا در 
زمان ساخت خط لوله عنصر بازدارنده ای برای پاکستان بودند.

به گفته برخی از کارشناسان پاکستان تا زمانی که تحریم های 
آمریکا علیه ایران باقی اســت یا واشــنگتن به طور ضمنی به 
اسلام آباد برای ادامه پروژه چراغ سبز نشان ندهد، در پیگیری 
این پروژه ناتوان است. این پروژه با وجود کمبود شدید انرژی 
در کشور 2۴0 میلیون نفری آسیای جنوبی )پاکستان( متوقف 

شده است.

» تدبیر تازه« گزارش می دهد

موانع بزرگ بر سر خط لوله صلح

گزارش

از نگاه چین و 
روسیه طبق 
نقشه ای که 

پس از خروج 
آمریکا از توافق 

هسته ای 
با ایران در 
سال 201۸ 

طرح ریزی شده 
بود، اوضاع 

در خاورمیانه 
خیلی خوب 

پیش می رود. 
در بالاترین 

سطح از نقشه 
مذکور قرار 

بود که احاطه 
آنها بر ذخایر 
عظیم نفت و 

گاز ایران محقق 
شود و در گام 
بعد نفوذ آنها 

به عراق نیز 
تسری پیدا کند 
و سپس نوبت 

به عربستان 
سعودی 

برسد و به این 
ترتیب بخش 

اصلی از ذخایر 
نفت و گاز 

در خاورمیانه 
تحت کنترل 

این دو کشور 
درآید

حمله گازانبری 
چین و روسیه 
به منابع نفتی 
عراق

»تدبیر تازه« گزارش  می دهد

گــروه نفت وانرژی: رمیلا و قرنه غربی 2 دو میدان نفتی 
عظیم در عراق هستند که در مسیر تحقق هدف تولید 
روزانه هفت میلیون بشــکه نفت خام تا ســال 2027 
برای عراق از اهمیت حیاتی برخودارند. در هفته های 
اخیر شــرکت دولتی لوک اویل که بازوی کرملین در 
بخش نفت عراق قلمداد می شــود متعهد شــده است 
تا اســتخراج نفت از میدان قرنه غربی 2 را به میزان 
چشــمگیری افزایش بدهد. در همین زمان شــرکت 
مهندســی حفاری داکینگ کــه از زیرمجموعه های 
شــرکت ملی نفت چین سی ان پی سی می باشد، برنده 
مناقصه 192 میلیون دلاری قرارداد ساخت و مهندسی 

میدان رمیلا شده است.
ایــن دو رویــداد مهم در صنعت نفــت عراق متعاقب 
اظهارنظــر یکی از مقامات رده بالای کرملین خطاب 
به ایران در رابطه با اهمیت نفت عراق رخ داده است. 
طبــق اطلاعات منبعی نزدیــک به اتحادیه اروپا این 
مقام عالی رتبه به ایران گفته بود که با دور نگه داشتن 
شــرکت های غربی از صنعت نفت عراق و جلب این 
کشــور به ســوی محور ایران-عربســتان سعودی، 
بساط سلطه غرب بر خاورمیانه برچیده شده و سقوط 
امپراتوری آن شــتاب بیشتری خواهد گرفت. اکنون 
پرســش کلیدی پیش روی ایــالات متحده آمریکا و 
متحدانش این است که پس از این شاهد چه تحولاتی 

در عراق خواهیم بود؟
از نگاه چین و روســیه طبق نقشــه ای که پس از خروج 
آمریــکا از توافق هســته ای با ایران در ســال 201۸ 
طرح ریزی شــده بود، اوضاع در خاورمیانه خیلی خوب 
پیش می رود. در بالاترین ســطح از نقشــه مذکور قرار 
بــود کــه احاطه آنها بر ذخایــر عظیم نفت و گاز ایران 
محقق شود و در گام بعد نفوذ آنها به عراق نیز تسری 
پیدا کند و ســپس نوبت به عربســتان سعودی برسد 
و بــه ایــن ترتیب بخــش اصلی از ذخایر نفت و گاز در 
خاورمیانه تحت کنترل این دو کشور درآید. برای چین 
دســتاورد این نقشه تضمین دسترسی به انرژی لازم 
برای پیش بردن رشــد اقتصادی خود به منظور پیشی 
گرفتن از اقتصاد آمریکا تا سال 20۳0 و تبدیل شدن به 
ابرقدرت یکه تاز جهان است. تحقق این هدف پیش از 
سال 201۸ بسیار نامحتمل به نظر می رسید. همچنین 
بــه موجــب این طرح چین اطمینــان پیدا می کند که 
تحریم هــای احتمالی غرب در نتیجه تحولات مرتبط 
با روابط چین و تایوان، ســبب نخواهد شــد که جریان 

واردات انرژی در این کشور متوقف شود.

چین که سلطه خود در سرتاسر مناطق آسیا-پاسیفیک 
را محقق کرده است با رشد اقتصادی نشأت گرفته از 
این ســلطه اکنون هدف دست کم شانه به شانه شدن 
با ایالات متحده آمریکا را دور از دســترس نمی بیند. 
راهبرد اصلی چین برای اطمینان از دسترسی به منابع 
نفتی و گازی ایران، عراق و عربستان سعودی این بود 
که تا جایی که می تواند در این مسیر از تقابل مستقیم 
بــا آمریکا دوری کند مگر زمانی که اطمینان داشــته 
باشــد در صورت وقوع چنیــن تقابلی، خودش پیروز 
میدان خواهد بود. نقش کلیدی روســیه در این مرحله 
از نقشــه این بود که به منظور آزمودن مرزهای صبر 
و احتیــاط غرب در رویارویی با محور روســیه-چین، 
رفتاری تهاجمی تر و بی ملاحظه از خود نشــان بدهد. 
حمله روســیه به خاک اوکراین را می توان بخشــی از 

این راهبرد قلمداد کرد.
قابل تحقق جلوه داده شــدن رویاهای چین، با خروج 
آمریکا از برجام یا همان توافق هسته ای با ایران کلید 
خــورد. تنها ســه ماه پس از ایــن رویداد چین و ایران 
زمینه های مالی، نظامی و اقتصادی رسیدن به اصولی 
برای همکاری را پایه گذاری کردند که یک ســال بعد 
در قالب توافق 2۵ ســاله همکاری های جامع ایران و 
چین خود را نمایان کرد. در کنار مزیت های کلان این 
توافــق در بخــش انرژی، چین به خوبی واقف بود که 
این قرارداد می تواند از سوی عربستان سعودی، رقیب 
سنتی و سرسخت ایران، تهدیدی امنیتی قلمداد شود. 
چین از همان موقع با سرمایه گذاری روی نگرانی های 
ریاض، از طریق پیشــنهاد خرید سهام متزلزل آرامکو 
که راه را برای جانشــینی بن ســلمان پس از پدرش 
هموار می کرد، به روابط تازه شکل گرفته خود با ولیعهد 
عربستان سعودی عمق بیشتری بخشید.انعقاد موجی 
از قراردادها میان عربســتان ســعودی و چین تا زمان 
حمله روســیه به خاک اوکراین در فوریه ســال 2022 
موجب شــد که عربســتان چنان با اهداف چین همراه 
شــود که مدیر عامل شــرکت سعودی آرامکو »امین 
ناصــر« بگویــد: »تضمین تداوم امنیت انرژی چین و 
تأمین نیازهای این کشور نه در پنج سال بلکه در پنجاه 
ســال آینده اولویت نخست ماست«. طبق انتظاراتی 
که چینی ها از ســال 201۸ داشــتند، این تحولات در 
نهایت منجر به احیای روابط میان تهران و ریاض در 

مارس 202۳ با میانجیگری پکن شد.
ســنت قدیمی تقســیم وظایف میان چین و روسیه را 
می توان در گســترش نفــوذ آنها در بخش نفت و گاز 

عراق نیز مشاهده کرد. شرکت های مهم نفتی و گازی 
روســیه در قراردادهای بزرگ توسعه و اکتشاف عراق 
از جمله منطقه کردســتان در شمال این کشور حضور 
فعالی دارند. روس ها از نفوذ خود در مناطق کردنشین 
بــه عنــوان اهرمی برای امتیازگیری از دولت مرکزی 
در بغداد اســتفاده می کنند. یک نمونه بارز آن، رفتار 

روس ها در میدانی نفتی قرنه غربی 2 است.
در مقابل چینی ها به ایفای بی ســروصدای نقش خود 
در یک بازی بلندمدت راضی هســتند تا از رویارویی 
مستقیم با ایالات متحده آمریکا و متحدانش طفره روی 
کنند. به این ترتیب شــرکت های ناشــناخته چینی در 
قراردادهــای محــدود به یک فعالیــت خاص مانند 
قراردادهــای فقــط حفاری یا فقــط تأمین قطعات و 
فقط ذخیره ســازی شرکت می کنند. منبعی نزدیک به 
وزارت نفــت ایران در ایــن خصوص به اویل پرایس 
می گویــد: »چینی ها به جای اســتفاده از پیمانکاران 
بزرگ، قراردادهای اکتشــاف و توســعه را با توسل به 
شرکت های کوچک و شناخته نشده بر عهده می گیرند 
تا چندان جلب توجه نشــود اما از آنجا که تقریباً تمام 
شــرکت های چینــی به دولت تعلــق دارند و قانونا در 
محدوده وظایفی که حزب کمونیست مشخص کرده 
فعالیت می کنند، در نهایت نتیجه کار برای آنها چندان 

تفاوتی ندارد«.
این شــاهدی اســت بر راهبرد حرکت در ســایه چین 
برای حضور در میادین نفت عراق و نشان می دهد که 
چرا شرکت مهندسی حفاری داکینگ علی رغم حضور 
بلندمدت در میدان رمیلا که به سال 2010 برمی گردد، 
هنوز توجه خاصی به خود جلب نکرده اســت. این در 
حالی است که میدان رمیلا با داشتن ذخیره تقریبی 17 
میلیارد بشکه ای یکی از بزرگترین میادین نفتی عراق 
است. تولید فعلی این میدان روزانه به 1.۴ میلیون بشکه 
می رســد. این میدان که در کنار کرکوک ۸0 درصد از 
مجموع تولید نفت عراق را پوشــش می دهد، اهمیتی 
حیاتی برای اهداف چین و روسیه در عراق دارد اما از 
طرف دیگر نیاز فوری به ســامانه ای مطمئن دارد که 
بتواند فشار تمام چاه ها را در محدوده قابل کنترل حفظ 
کند زیرا در غیر این صورت اســتخراج نفت با کاهش 

چشمگیری مواجه خواهد شد.
ســازوکاری که مدت هاســت برای حفظ فشــار در 
چاه هــای نفت پیش بینی شــده اســت همان پروژه 
عظیم مشــترک شیرین ســازی آب دریا و به اختصار 
CSSP می باشد. این پروژه مستلزم انتقال آب از خلیج 

فارس به تأسیســات کلیدی مانند میدان رمیلا اســت 
تا با افزایش فشــار، از افت تولید نفت جلوگیری کند. 
عملکرد دقیق این پروژه برای تحقق هدف تولید روزانه 
هفت میلیون بشــکه نفت در عراق طی فاز نخســت و 
افزایش آن در فازهای بعدی از اهمیت حیاتی برخوردار 
اســت. شرکت سی ان پی سی چین که سهامدار اصلی 
شــرکت حفاری داکینگ است از مدت ها پیش همراه 
با شــرکت آمریکایی اکسون موبیل کاندیدای اجرای 
پــروژه CSSP بود. اما در نهایت این شــرکت توتال 
فرانســه بــود که در قالب ترکیبــی از چهار قرارداد در 

مجموع با ارزش 27 میلیارد دلار برنده مناقصه شد.
چیــن توافــق با توتال را خطر بزرگی برای هدف خود 
یعنی کشیدن یک دیوار دور تا دور صنایع نفت عراق 
می دانــد. همچنین چینی ها باور دارند که این قرارداد 
می تواند روی فعالیت های آنها در ایران یعنی مهم ترین 
کشــور حامی منافع شــان در منطقه نیز اثرگذار باشد. 
ایران و عراق دارای ذخایر مشترک نفتی بزرگی هستند 
و بســیاری از میادین این دو کشــور در دو طرف این 
ذخایر مشترک برپا شده اند. به طور مثال میدان نفتی 
آزادگان در ایران که به دو بخش شمالی و جنوبی تقسیم 
شده است روی همان ذخایری تأسیس شده است که 
میدان مجنون عراق روی آن واقع است. میدان آذر در 
ایران که در عراق بدره نامیده می شــود نیز از وضعیت 
مشــابهی برخوردار است و همچنین میادین یادآوران 
)ایران(/سنباد )عراق(، نفت شــهر )ایران(/نفت خانه 
)عراق(، دهلــران )ایران(/ابوغراب )عــراق(، پایدار 
غربی )ایران(/فکــه )عراق( و اروند )ایران(/ابوغراب 
جنوبی )عراق( از این دست میادین هستند.منبع آگاهی 
نزدیــک بــه اتحادیه اروپا در این باره می گوید که اگر 
فرانســوی ها )شرکت توتال( با موفقیت اجرای پروژه 
CSSP را به پایان برسانند که البته از توان فنی لازم 
نیــز به خوبی برخوردار هســتند، آن گاه دولت عراق 
تحت فشــار قرار خواهد گرفت که تمام میادین نفتی 
بزرگ خود را به این پروژه ملحق کند تا ســطح فشــار 
چاه های نفت خود را در وضعیت متوازنی نگه دارد. در 
نتیجــه چینی ها دیگــر جایی در این میادین نخواهند 
داشــت. به همین خاطر اعلام خبر انعقاد قراردادهای 
تــازه برای روس هــا و چینی ها در میادین قرنه غربی 
2 و رمیلا ارتباط مســتقیمی با تحکیم موضع چین در 
عراق و دســت وپنجه نرم کردن این کشــور با بغداد بر 

سر منافع بلندمدت خود دارد.
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زیرساخت های بورسی ما با زیرساخت های مرسوم دنیا متفاوات 
اســت، محدودیت هایی در زیرســاخت های اقتصادی داریم که 
عمــلًا نمی توان انتظار داشــت که همــان کارکردهای بورس 
بین الملل را داشــته باشیم.در حال حاضر زیرساخت های بورس 
پیشرفت هایی داشته و باید این روند رو به رشد را مثبت ارزیابی کرد 
اما در بخش هایی که قیمت گذاری دستوری بوده بورس انرژی 
نتوانسته ماهیت اصلی خود را نشان دهد و از این ابزار برای فروش 
نفت استفاده کافی نشده است. در هر حال در مواقعی که دولت 
دخالت نکرده و اجازه داده عرضه و تقاضا؛ قیمت و پتانسیل ها را 
تعیین کند و مبانی رعایت شده؛ فضای خوبی در این بازار بوجود 
آمده است.اکنون انتظار این است که ساز و کار فروش نفت با نگاه 
بین المللی باشــد و تمام الزامات خرید و فروش در بورس فراهم 

شــود و قیمت گذاری بدرســتی صورت گیرد، اکنون باتوجه به 
اینکه شرکت ملی نفت چارچوب هایی دارد که در قیمت گذاری و 
تخفیف ها اعمال می شود ممکن است در بورس به مشکل بخورد.
ما چند سال پیش هم فروش نفت در بورس کیش را داشتیم چند 
خریدار خارجی هم داشتیم، اما استمرار پیدا نکرد، گزارش ها این 
تحلیل را به ما می داد که اشکال به مسئله قیمت گذاری دستوری 
برمی گردد. اکنون باید ببینیم در این مقطع از نهادهای بالادستی 
همکاری خوبی صورت می گیرد یا خیر، اما در هر حال نکته این 
اســت کــه نگاه خرید و فروش داخــل با خرید و فروش خارج از 
کشــور متفاوت اســت ما در حال حاضر حدود 2 میلیون بشکه در 
روز را به مصرف داخل می رسانیم که اتوماتیک در پالایشگاه ها 
و بعضاً پتروشــیمی ها به مصرف رســیده و تبدیل به فرآورده و 

محصــول میانی می شــود. اما برای صــادرات و فروش خارج از 
کشور به مشکلات مبانی برمی خوریم زیرا آنگونه که باید و شاید 
عرصه رقابتی در بورس فراهم نیست.زیرساخت های بورسی ما 
با زیرساخت های مرسوم دنیا متفاوات است، ما محدودیت هایی 
در زیرســاخت های اقتصادی داریم که عملًا نمی توانیم انتظار 
داشته باشیم همان کارکردهای بورس بین الملل را داشته باشیم، 
مــا نیــز باید خودمان را متعادل کنیم تا همان نتایج فروش نفت 
در بورس های خارجی را اتخاذ کنیم.بورس نفت ایران نسبت به 
دنیا نوپا است و باید تقویت و همواره بروز شود، باید از هر ابزاری 
استفاده کنیم تا بتوانیم کسب و کارهای این حوزه رونق پیدا کند 
و برای افرادی که می توانند سرمایه وارد کرده و در توسعه فنی 

و بازار نقش داشته باشند؛ میدان را باز کنیم.

اما و اگرهای نفت 
بورسی در ایران

حمیدرضا صالحی
عضو کمیسیون 
انرژی اتاق بازرگانی

یادداشت

مجتبی رحیمی
روزنامه نگار

بازتاب

عضو کمیســیون کشــاورزی آب منابع طبیعی و محیط زیست مجلس شورای 
اســلامی به بیان توضیحاتی درباره لزوم هدایت پتروشــیمی های متانولی به 
سمت توسعه زنجیره ارزش آنها پرداخت و گفت: سودآوری ما از محل خوراک 

متانولی می تواند بیشتر از سودآوری متانولی ها باشد.
علیرضا عباســی، عضو کمیسیون کشاورزی آب منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس شــورای اســلامی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادآنلاین، درباره میزان 
منطقی بودن اعطای یارانه ســوخت به پتروشــیمی های متانولی و روی آوردن 
آنها به خام فروشــی محصولاتشــان گفت: یکی از مشکلات کشور که عمدتاً 
در زمینه منابع با آن روبرو هستیم این است که ما عمدتاً به سمت خام فروشی 
رفته ایم یا در اولین مرحله بعد از خام فروشــی گرفتار شــده ایم. به عنوان مثال 
در همین بحث پتروشیمی های متانولی اگر همین خوراک را صادر کنیم قطعاً 
سودآوری بیشتری برای ما به نسبت پتروشیمی های متانولی و یا حتی مقداری 
بیشتر سود آوری دارد.وی در ادامه بیان کرد: 1 و هفت دهم میلیارد دلار ارزش 

تولیدات پتروشــیمی های متانولی در کشــور است. ما اگر گاز یا همان خوراک 
اولیه متانولی ها را صادر می کردیم درآمد بیشتری داشتیم.این نماینده مجلس 
یازدهم در ادامه بیان کرد: پتروشیمی های متانولی این گاز را دریافت می کنند 
و اقدام به تولید محصولی خام و سپس صادرات آن می کنند. اعطای این یارانه 
برای کشور هیچ آورده ای ندارد. ما باید به این سمت برویم که نه اینکه به آنها 
خوراک اعطا نکنیم ولی باید اقدامی انجام دهیم که پتروشیمی های متانولی به 
این ســمت بروند که به ســمت توسعه زنجیره ارزش خود روی بیاورند و ارزش 
افزوده از محل خوراکی که تحویل می گیرند را صادر کنند.عباســی در ادامه 
خاطرنشــان کرد: پتروشــیمی های متانولی باید از سمت تولید همین متانول به 
سمت تولید پروپیلن و یا ترکیبات این چنینی بروند. این مسئله می تواند برای 
کشــور ما ارزش افزوده و ارزآوری داشــته باشــد، در غیر این صورت اگر به این 
ســمت برویم که خوراک پتروشــیمی های متانولی را به صورت خیلی ارزان در 
اختیار آنها قرار دهیم و آنها محصولاتشــان را به صورت خام صادر کنند هیچ 

نفعی برای ما ندارد.عباسی در ادامه بیان کرد: به عنوان مثال در دنیا 9۵ درصد 
کشت زعفران برای ایران است اما گردش مالی زعفران در دنیا بیش از ۵ تا 10 
درصد متعلق به ایران نیست، این زعفران را به سایر کشورها صادر می کنند و 
با تغییر بسته بندی و یا تولید ترکیباتی از آن، از این زعفران ارزش افزوده تولید 
می کنند.عضو کمیسیون کشاورزی مجلس بیان کرد: ما از این منابع خدادادی 
که در کشور داریم می توانیم ارزش افزوده زیادی به دست بیاوریم. ولی به دلیل 
اینکه خیلی حساســیتی به خام فروشــی نداریم به صورت کاملًا راحت و آسان 
این محصولات را یا به صورت خام می فروشــیم یا با حداقل فرآوری آن را به 
فروش می رسانیم.عباسی در ادامه بیان کرد: ما با اینکه خوراک پتروشیمی های 
متانولی را تأمین کنیم مشکلی نداریم ولی باید آورده ای هم برای کشور داشته 
باشــد، متفاوت از آن چیزی که به آنها تحویل می دهیم نه اینکه کمتر از آن 
چیزی که به آنها تحویل می دهیم برایمان ســودآوری داشــته باشــد و محلی 

برای درآمد عده ای و مجموعه خاصی باشد.

ارزش یک و هفت دهم میلیارد دلاری تولیدات پتروشیمی های متانولی
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس مطرح کرد
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m تیم فوتبال رئال مادرید )شاخهٔ فوتبالی باشگاه رئال مادرید( یک تیم 

خودکفاست. تجارت فوتبال می کند. یکی از منابع مهم درآمد آن حق 
پخش تلویزیونی ست. با شبکه های تلویزیونی قرارداد دارد با مبالغ 
کلان. شبکه های تلویزیونی هم به نوبه خود پخش مسابقات را به 
مشتریان خود در اقصی نقاط جهان می فروشند. شبکه های تلویزیونی 
بدین ترتیب تجارت می کنند و در آمد و سود دارند. مخاطب تلویزیونی 
حق استفاده از شبکه را می خرد و این محل در آمد شبکه تلویزیونی 
ست. تماشاچی تلویزیونی از تماشای فوتبال مورد علاقه اش لذا می برد 
و هزینه آنرا تمام و کمال می پردازد. هیچ چیز مجانی نیست. او قطعاً 
حساب و کتاب کرده و این را بنفع خودش تشخیص داده است والا 
اشــتراک نمی خرد. کاســبی شبکه تلویزیونی هم براه است و از ما به 
التفاوت دریافتی از تماشاچی و پرداختی به رئال مادرید منتفع است. 
در غیر این صورت ادامه نمی دهد و کرکره را پایین می کشد. کاسبی 
رئال مادرید هم براه اســت. آنقدر خوب که ســود نشان می دهد که 
اگر غیر از این باشــد از لالیگا و یوفا اخراج می شــود. یوفا این قوانین 
مالی سفت و سخت را قرار داده که تیم های فوتبال اروپائی نه تنها 
وبال گردن اقتصاد کشورشــان نباشــند بلکه سود بدهند و به دولت 
مالیات بپردازند. دولت هم از این کاسبی راضی ست. جناب وزیر روی 
صندلی خودش لمَ می دهد، فنجان چای را سر می کشد، فوتبال تماشا 
می کند و مالیات ها را جمع میزند. می بینیم که همه راضی هســتند. 

این اقتصاد، مولد و سالم است و همه برنده اند.
حالا بیائیم این طرف آب. در فوتبال این کشورتماشاچی تلویزیونی 
بابــت تماشــای فوتبال پولی نمی پردازد. لــذت می برد بدون آنکه 
هزینــه اش را بپــردازد. لذا تلویزیون هــم در آمدی از محل پخش 
تلویزیونــی نــدارد. فوتبالی ها هر چند وقت پیله می کنند که چرا حق 
پخش نمی گیرند؟ این تیم های فوتبال همانهائی هستند که درآمد 
زائی ندارند و خلق ضرر می کنند و وبال اقتصاد کشــور هســتند. این 
ضــرر را حامیــان آن ها می پردازنــد؛ از وزارت ورزش )دو تیم قرمز و 
آبی( گرفته تا فولاد مبارکه و فولاد خوزستان و ایران خودرو و ذوب 
آهن و وزارت نفت و مس رفسنجان و مس کرمان و آلومینیوم اراک 
و ســایر کارخانجات که با زدن از گلوی کارگر و مهندس، جور این 
تیمها را می کشــند. برخی از شــرکت ها هم اسپانسر می شوند برای 
جبران هزینه های این تیم ها، در حالی که اکثر آنها کاملًا شــناخته 
شــده هســتند و نیازی به حک کردن لوگوی شان روی پیراهن این 
تیم ها ندارند. جای تعجب آنست که در حالی که این تیم ها از کسب 
اندک درآمد عاجزند به بازیکنان و مربیان دســتمزدهای میلیاردی 
می پردازند. جیب خالی و دســتمزد عالی از کیســه خلیفه! عجیب تر 
آنکه هیچکدام حاضر نیستند ریالی از در آمدشان کم شود و حاضر 
نیستند افشا شود که چقدر گرفته اند!!! خلاصهٔ این فوتبال آنست که 
دولت و شرکت های دولتی و شبه دولتی از کیسه ملت خرج لگد زدن 
آقایان به توپ را می پردازند و هواداری که تصور می کند دارد فوتبال 
را مجانی تماشا می کند. شوخی داستان اینست که برای این تیم ها 

مجوز حرفه ای!!! هم صادر می شود.
پس از اینکه معلوم شد از کف دست صدا و سیما مویی نمی توان کَند، 
عده ای می روند سراغ دولت که بیائید هزینه پخش تلویزیونی را در 
بودجه سالانه این سازمان پیش بینی کنید و تلویزیون این بودجه را 
بگیرد و به فوتبال بپردازد. لازم نیست یکبار دیگر این درخواست را 
بخوانید تا متوجه مضحک بودن آن بشوید. منظور اینست که مجلس 
اجازه بدهد تا از محل درآمدهای عمومی کشور پول هنگفتی به واسطه 
صدا و ســیما به دســت فوتبالی ها برسد. تا از هزینه حامیان و درجه 
ضرر وزارت ورزش و شرکت های دولتی و شبه دولتی فوق الذکر و 
اسپانسرها کاسته شود. صدا و سیما بودجه را بگیرد و به فدراسیون 
منتقل کند و آقای فدراسیون کارش تقسیم این روزی باشد در بین 
تعدادی نان خور. با چنین پول کلانی، فدراسیون و رئیس باشگاه به 
هیچ وجه دغدغه کســب درآمد ندارد و کارشــان تنها توزیع این پول 
است و مثل همیشه دعواست بر سر اینکه هر کس چقدر سهم ببرد 
از این کیک. طبعاً آنکه متولی تقســیم پول اســت امضایش طلائی 
ســت و همه میدانیم امضای طلائی یعنی چه. به همین دلیل اســت 
که اگر رئیس باشگاه قرارداد ترکمانچای با بازیکن و مربی خارجی 
ببندد و ده ها هزار یورو بابت شکایت بازیکن خارجی سر دست باشگاه 
بگذارد کاملًا مصون اســت و کســی نیست که از او باز خواست کند. 
مگر مدیر باشگاه و هیئت مدیره برای خلق این پول زحمتی کشیده 
که حالا نگران هدر رفت آن باشــد؟ می بینیم که حســاب و کتاب 
مخدوش است و پولی که بدست اهالی فوتبال می رسد هیچ نسبتی 

با عملکرد آنها ندارد.
در مکانیزم فعلی، حامیان دولتی و شــبه دولتی فوتبال که خودشــان 
نان خور دولت هستند و آویزان دولت و بعضاً هشتشان گرو نهشان 
اســت و همه سرمایه شــان متعلق به ملت اســت از درآمد خود خرج 
فوتبال می کنند و چه بسا با اکراه. در این مکانیزم پیشنهادی، مجلس 
اجازه می دهد که بخشــی از در آمد ملی به واســطه صدا و ســیما به 
اهالی فوتبال برســد که همچون گذشــته به توپ لگد بزنند و خلق 
ضرر کنند و احیاناً به اتکای این پول، دستمزدها را بالاتر هم ببرند. 

همه در این فوتبال بازنده اند.
ریشــه مشــکل اینست که فوتبال از کیســه ملت و بودجه عمومی 
می خورد نه از تجارت و کاســبی ورزشــی. حالا چه فرقی می کند که 
ملت این هزینه به واسطهٔ وزارت ورزش یا فولاد یا خودرو سازان یا 

نفت یا مس و یا آلومینیوم بپردازند یا از طریق صدا و سیما؟
اگر کارکرد حق پخش تلویزیونی در آن طرف دنیا را با این طرف را 
مقایسه کنید قطعاً انگشت تعجب خواهید گزید که این کجا و آن کجا!

حق پخش تلویزیونی؛ 
این کجا و آن کجا

یادداشت
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رویداد

اختلالات اینترنتی و افزایش کلاهبرداری ها

خاندوزی:شاهد گشایش های بین المللی برای اقتصاد ایران هستیم

»تدبیر تازه « در گفت و گو با یک کارشناس تبعات اختلالات و محدودسازی های و کلاهبرداری های اینترنتی را بررسی می کند

 اســتفاده از اینترنت به عنوان یک ابزار برای ارتباطات و 
انجام تراکنش ها، امکانات بی نظیری را برای افراد فراهم 
کرده است، اما از سوی دیگر، اختلالات اینترنت و کاهش 
احتمالــی امنیت انجام تراکنش های مالی نیز زمینه انجام 
کلاهبرداری در فضای مجازی موجب شده است. اعِمال 
فیلترینگ و استفاده گسترده مردم از وی پیان ها نیز موجب 
کاهش امنیت انجام مبادلات مالی در فضای مجازی شده 
اســت. درحال حاضر گمان عمومی بر این اســت که در 
صورت اســتفاده از برنامه های داخلی، اطلاعات شخصی 
و مالی آنها لو رفته و یا با پیام های تقلبی و وب سایت های 
تقلبی و ایمیل های فیشینگ احتمال سرقت های مجازی 
و فیشــینگ گسترش یافته اســت. کارشناسان معقتدند 
محدودسازی و طبقاتی کردن اینترنت فقط منجر به کاهش 
امنیت شبکه می شود و بهتر است اقدامات این چنینی با در 
نظر گرفتن تمام عواقب و جوانب امربا مشارکت کارشناسان 
خبره عملیاتی شــود تا از تحمیل هزینه های گزاف مالی، 

اجتماعی و همچنین هدررفت زمان جلوگیری کرد.
افزایش دسترسی به اطلاعات شخصی و مالی ��

علی حریت پرور کارشــناس حوزه فناوری در این باره به 
»نقــش اقتصاد« گفت: یکی از تاثیرات اصلی اینترنت بر 
افزایــش کلاهبرداری، افزایش دسترســی به اطلاعات 
شخصی و مالی افراد است. کلاهبرداران می توانند از طریق 
روش های مختلفی مانند پیام های تقلبی، وب سایت های 
تقلبی و ایمیل های فیشــینگ به اطلاعات حساس افراد 
دســت پیدا کنند و از آنها سوءاســتفاده کنند. علاوه بر این، 
اینترنــت به کلاهبرداران امکان می دهد تا هویت خود را 

مخفی کنند و با شــخصیت های جعلی در فضای مجازی 
اقدام به کلاهبرداری کنند. این امر باعث افزایش سختی 
در تشخیص و دستگیری افراد متخلف می شود. همچنین، 
تکنولوژی های پیشــرفته ای که با اســتفاده از اینترنت به 
وجود آمده اند، کلاهبرداران را به انجام عملیات پیچیده تری 
ترغیــب می کنند. از جمله مثال هــای این تکنولوژی ها 
می تــوان به تولید ویدئوهای تقلبی با اســتفاده از هوش 

مصنوعی یا ترویج اسکیم های مالی آنلاین اشاره کرد.
بستر مناسب برای نفوذ هکرها ��

این کارشناس ادامه داد: اعِمال محدودیت های در فضای 
مجازی و اینترنت فرصت مناســبی برای کلاهبرداران در 
این فضا ایجاد کرده اســت تا با دسترســی به اطلاعات 
شخصی یا از طریق درگاه های مجازی به سخت افزارهای 
در اختیار افراد مانند موبایل، تبلیت، کامپیوتر و ... نفوذ کند، 
استفاده از وی پیان ها این امکان را افزایش داده است، هر 
چند افرادی که از نرم افزارهای داخلی نیز استفاده می کنند، 
به دلیل سپرهای دفاعی ناکافی آنها احتمال ورود هکرها و 
کلاهبرداران را بیش از پیش تسهیل کرده است، به عبارتی 
می توان گفت؛ محدودیت ها فرصت های بیشتری در اختیار 

افراد سودجو قرار داده است.
حریت پرور معتقد است: هر چند استفاد از برنامه هایی که 
با استفاده از توان و ظرفیت های داخلی نیز ساخته می شود 
مطلوب است اما انجام اصلاحات و رفع باگ های امنیتی از 
ضروریاتی است که باید رفع شود، از سوی دیگر محدودیت 
و اینترنت طبقاتی نیزبا توجه به اینکه به دلیل تحریم هنوز 
امکان اســتفاده از تجهیزات مناســب برای اجرایی کردن 

آن در کشور وجود ندارد، نیز مشکلاتی در این حوزه برای 
کاربران ایجاد کرده است.

او توضیح داد: امکان فیلترینگ بیشتر برنامه ها و یا اینترنت 
به صورت کلی توسط مسئولان به دلیل نبود تجهیزات 
مناسب وجود ندارد و در حقیقت اعمال فیلترهای بیشتر 
وجود ندارد، پس بهتر است که با رفع محدودیت ها اعِمال 
کارهــای امنیتی و اخلاقی را به کاربران بســپارند چرا 
که درغیر این صورت میزان آســیب پذیری کاربران و 
همچنین مســئولان در ســطوح مختلف از نظر فنی نیز 

افزایش می یابد.
اعِمال فیلترینگ مرگ آور برای اقتصاد خرد و کلان ��

امیر ناظمی معاون سابق وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
نیز در این باره معتقد است: مشکلی که ما در کشورمان با 
آن مواجه هستیم این است که فیلترینگ الزاماً در خدمت 
مواردی که عرض کردم نیست. فیلترینگی که در ایران 
اعمال می شود نه تضمین کننده کیفیت کاربران است نه به 
افزایش امنیت منجر می شود. این نوع از فیلترینگ امنیت 
ما را به شدت کاهش داده است، چرا که هر نوع فیلترینگ 
که دارای مشــروعیت در ذهن شهروندان نباشد، آنان را 
تشویق می کند تا فیلترینگ را دور بزنند. مثلًا اگر تلگرام 
فیلتر شد ولی مردم این فیلترینگ را نادرست تشخیص 
دادند و فیلتر آن را محدودســازی آزادی خود تشــخیص 
دادند، در نتیجه تلاش می کنند از طریق فیلترشکن ها آن 
را دور بزنند. برای نمونه فیلترشکن ها مخصوصاً آنهایی که 
رایگان هستند خیلی از اوقات ممکن است دسترسی هایی 
را روی موبایل شــهروندان ایجاد کنند و حتی دستوراتی 

بدهند که آن فرآیند به افزایش ناامنی کلی در یک کشور 
منجر شود. این بهره برداری نادرست از فیلترینگ می تواند 
هم سرمایه اجتماعی را کاهش دهد و هم امنیت شبکه را. 
بنابراین نه تنها این فیلترینگی که اعمال می شود اهداف 
مــورد نظر یعنی کیفیت اســتفاده و کیفیت بهره برداری 
کاربران را افزایش نمی دهد بلکه به ناامنی گســترده در 

کشور منجر می شود.
خسران، ناامیدی و شکست سراسری ��

معاون ســابق وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در باره 
اجرای طرح صیانت ها در فضای مجازی گفت: یک نگاه 
دغدغه های امنیتی است. به این دغدغه ها پاسخ نادرستی 
داده شــده و افرادی ادعا کردند که با این طرح می توانند 
دغدغه های امنیتی را کاهش دهند؛ در حالی که مثل روز 
روشــن است این ادعاها غیرواقعی و غیرعملیاتی است و 
تنها امنیت شبکه در کشور را کاهش می دهد. یعنی دقیقاً 
در جهت مخالف با ادعاها. گروه دیگر افراد ذی نفعی هستند 
کــه احتمــالًا پیش بینی می کنند که می توانند از منافع آن 
بهره برداری های شخصی یا گروهی انجام دهند. به هر حال 
تشکیل صندوق پرپول در طرح صیانت حتماً بهره برداران 
خاص خود را هم دارد. گروه دیگری که به چنین طرح هایی 
علاقه مند می شوند کسانی هستند که اینترنت و دسترسی 
مردم را تهدیدی برای جایگاه خودشــان می دانند و هنوز 
وارد دنیای مدرنی که در آن شــفافیت و پاســخگویی و 
مشــارکت جویی از اصول اولیه حکمرانی است نشده اند. 
همه این گروه ها اما در پایان یک خسران، ناامیدی، ناامنی 

و شکست را بر کشور تحمیل خواهند کرد.

وزیــر اقتصاد بیان کرد: در این شــرایط اقتصادی 
که دشــمن برای ضعیف مانــدن و منزوی کردن 
اقتصاد ایران تلاش می کند، همت دولت سیزدهم 
با همکاری فعالان اقتصادی این است که بر اراده 

طــرف مقابل غلبه کند و منزوی نماند.
ســید احســان خاندوزی،  دیروز چهارم شــهریور 
ماه در جمع مدیران اســتان لرســتان، اظهار کرد: 
هدف گذاری های کنترل نقدینگی کشــور قیدها و 
سقف هایی را تحمیل می کند. وی تصریح کرد: در 

این راســتا رشــد تولید و مهار تورم، با تأمین مالی 
از طریق بازار ســرمایه، برداشتن سقف تسهیلات 
بانکی برای پروژه های کلان عمرانی و پیشــران، 
 در اختیــار قــرار دادن منابــع بالقوه به اســتان ها

 و… در دســتور کار قرار گرفته اســت. وزیر امور 
اقتصادی و دارایی خاطرنشان کرد: در این شرایط 
اقتصادی که دشــمن برای ضعیف ماندن و منزوی 
کــردن اقتصاد ایــران تلاش می کند، همت دولت 
ســیزدهم با همکاری فعالان اقتصادی این اســت 

کــه بــر اراده طرف مقابل غلبه کند و منزوی نماند.
خانــدوزی بیان کرد: شــواهد نشــان می دهد که 
صبوری و اســتقامت دولت نیز در این مسیر جواب 
داده و شاهد گشایش های بین المللی برای اقتصاد 

ایران هستیم. 
وزیر اقتصاد و دارایی ادامه داد: دولت سیزدهم خود 
را همسوی تولیدکننده قرار داده و بر این قرار است 
که بر اراده طرف مقابل غلبه کرده و اجازه ضعیف 
کــردن اقتصاد را ندهد. وی بــا بیان اینکه باید به 

ســمت نظام انگیزشی ارائه قیمت عادلانه حرکت 
کنیــم، تصریــح کرد: غلبه کردن بر موانع، پای کار 
بودن شورای گفت وگوی دولت و بخشی خصوصی 
را می طلبــد. وزیــر اقتصاد و دارایی خاطرنشــان 
کرد: ســال زراعی جدید قیمت گذاری محصولات 
کشــاورزی به نحوی خواهــد بود تا رکورد 1۴02 
شکســته شــود، تأخیر در پرداخت های کشاورزان 
قابل قبول نیســت، اما باید صنعتگران، کشاورزان، 

تولیدکنندگان را امیدوار کرد.

 صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار

طرح: تدبیر تازه


